
اگرنظامیارانهایاصلاحنمیشدچهاتفاقیمیافتاد؟

سهپیشنهادبهدولتبراینجاتازپرداختیارانهها
خریدار  یک کارشــناس با طرح ســه پیشنهاد 
به دولت برای نجات از بروکراسی پرداخت یارانه 
ها گفت: اگر دولت بتواند دســتمزدها را در کشور 
واقعی کنــد،  به ســمت کنترل نرخ تــورم برود 
و قیمت کالاهــا را تثبیت کنــد، در آن صورت از 
بروکراســی پیچیده پرداخت یارانه در کشور رها 

خواهیم شد.
حمید حاج اســماعیلی، به ارزیابــی اصلاح نظام 
یارانه ها در کشــور پرداخت و اظهار کرد: معتقدم 
نظام پرداخت یارانه در ایران موفــق نبوده و می 
توانیم بخشــی از دلایل آن را ریشــه یابی کنیم. 
زمانی که پرداخت یارانه هــا را به صورت جدی و 
گسترده شــروع کردیم قرار بود قیمتهای انرژی 
را در ایران واقعــی کنیم و درعین حــال از محل 
واقعی کردن قیمت انرژی بتوانیم در یک مســیر 
هدفمنــد، یارانه های بخش تولیــد و گروههای 

هدف را به نسبت شرایط اقتصادی تامین کنیم.
وی ادامه داد: در بخش یارانه ها مســاله حمایت 
از تولیــد و کارگاهها معطل مانــد و هیچ وقت به 
دلیل کمبود منابع، نتوانستیم منابعی را به بخش 
تولید تخصیص دهیم. عمده درآمدی که به لحاظ 
مابه التفاوت قیمتهای انرژی به دست آمد صرف 
توزیع یارانه های نقدی شــد، چون از همان اول 
هدفگذاری اشــتباه بود و همه گروهها در کشور 

یارانه را دریافت کردند.
این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: شــرایط 
رفته رفته نشــان داد که این طرح در اجرا مشکل 
دارد چون به گروههای هدف اصابت نکرده است 
و وضعیت زندگی گروههــا و دهکهای ضعیف را 
ارتقا نداده اســت؛ در عین حال که رشــد تورم را 
در کشــور داشــتیم ولی مبلغ حمایتهای یارانه 
ای هیچگاه افزایش پیدا نکــرد و در حد ۴۵ هزار 
تومان باقی ماند. ما در مرحله دوم هم کار دیگری 
را وارد بحث یارانــه ها کردیم که مســاله قیمت 

اختصاصی بنزین در کشور بود.
حاج اســماعیلی افزود: در بررسی های جدیدی 
که در بحــث دهکهــای ضعیف مــورد ارزیابی 
دولت وقت قرار گرفت،  بیــش از ۶۰ میلیون نفر از 
جمعیت کشور مســتحق دریافت یارانه معیشتی 
شــناخته شــدند. در بحث معیشــت و پرداخت 
یارانه خانواده ها در حوزه بنزین متوجه شدیم که 
یارانه بگیران و گروه هدف بزرگتر شدند. نزدیک 
به ۱۰ ســال از پرداخت یارانه اول در بحث حامل 
های انرژی گذشته بود و در حوزه بنزین، جمعیت 
گسترده تری را شامل حمایتهای اقتصادی یارانه 
دیدیم که نشــان می دهد این رونــد با ضعفهای 

جدی همراه بوده است.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه در دولت 
ســیزدهم مبنا و فلســفه اصلی ارز ترجیحی چه 
در مبدأ چــه در مقصد، حمایت یارانه ای اســت، 

اظهار کرد: در حال حاضر نســبت به هر دو بخش 
انتقاد جدی وارد می شود. کسانی که در مبدأ این 
ارز را تخصیص دادند اکنــون ادعا می کنند که به 
انحراف رفته اســت و عامل انحــراف را هم برخی 
افراد نااهل می دانند که آن را گرفته اند و حسابها 
را درســت به دولت گزارش ندادند یا به کالاهایی 
تخصیص دادند که مشمول هدفمندی یارانه ها یا 

حمایتهای معیشتی برای مردم نبوده است.
وی افزود: مســاله دیگری که دولت بر آن تاکید 
دارد که به نظر من درســت اســت، ضعیف بودن 
نظارتها به لحاظ قانونی بــوده و ارز ترجیحی را به 
انحراف برده است. اکنون دولت درصدد است که 
این یارانه را به صورت مستقیم در مقصد به مردم 

بدهد.
این کارشناس به آمار پرداخت یارانه ها نیز اشاره 
کرد و گفت: در آمارها اعلام می شود که به حدود 
۷۴ میلیون نفر یارانه داده شــده که بخشی ۳۰۰ 
هزار تومانی و بخشــی ۴۰۰ هزار تومانی است اما 
از اکثر افراد که ســوال می کنیم می گویند یارانه 
جدید را دریافت نکردند و حتی کسانی که یارانه 
۴۵ هزار تومانی را می گرفتند حذف شده اند؛ لذا 
این آمار و ارقام محل چالش اســت و واقعیت این 
اســت که در بحث یارانه ۳۰۰ هزار تومان و ۴۰۰ 
هزار تومان، پوشــش جمعیتی گسترده را شامل 

نشده است.
حاج اســماعیلی ادامه داد: سوال این است که اگر 
دولت در حذف ارز ترجیحی که اسمش را جراحی 
بزرگ اقتصادی گذاشــته اســت، تناسب میزان 
یارانه نقدی با شرایط تورمی را به نسبت معیشت 
مردم حفــظ نکند آیا یارانه نقــدی موفق خواهد 
بود؟ تجربه نشــان داده که با شــرایط روز جامعه 
به دلیل مشــکلات اقتصادی موجود در کشور و 
کمبود منابــع اعتباری و کســری بودجه دولت، 

نمی توان آن را مداوم و مستمر به روز رسانی کرد.
این کارشــناس حــوزه کار درباره تــداوم روند 
پرداخت یارانه ها در کشور و اصلاح نظام یارانه ای 
گفت: از دید من به همان انــدازه که یارانه نقدی 
در خصوص ارز ۴۲۰۰ تومانــی در مبدا قابل دفاع 

اســت، به همان اندازه به صورت نقدی و با روش 
دولت سیزدهم قابل دفاع است. انتقادهایی که به 
ارز ترجیحی در مبدا وارد اســت بــه همان اندازه 
به یارانه های نقدی در مقصد وارد اســت. هم ارز 
۴۲۰۰ تومانی و هم تبدیل آن بــه یارانه نقدی و 
نگهداشت ارز ۴۲۰۰ تومانی در مبدا به لحاظ دفاع 
در یک کفه هســتند و برتری خاصی ندارند، مگر 
اینکه دولت همچنان مصر باشد که مکانیزم های 
لازم به لحاظ نظارتی وجود ندارد؛ اما باید بپذیریم 
که اکنون دولت در یک بروکراسی پیچیده بزرگ 
و پرهزینه در بحث تخصیص یارانه ها قرار گرفته 
اســت که بدنه دولت را فربه تــر و درگیر کارهای 
حاشیه ای کرده اســت، در حالی که دولت باید به 

امور اساسی کشور بپردازد.
وی با بیان اینکــه پرداخت یارانــه و حمایتهای 
اجتماعــی و معیشــتی بایــد به ســازمانهای 
متولی واگذار شــود، اظهار کرد: ایــن امر باید به 
سازمانهایی که از اول انقلاب این وظایف را انجام 
می دهند و افراد تحت پوشــش آنها عمدتا افراد 
بدسرپرست و بی سرپرســت،  فاقد درآمد و بیکار 

و دچار ناتوانی و معلولیت هستند،  سپرده شود.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه یارانه نقدی 
نســبت به ارز ۴۲۰۰ تومانی هیچ مزیتی در مبدأ 
ندارد جز اینکه دولت را بیشتر درگیر کند، گفت: 
برای خلاص شــدن از فرایند پیچیــده پرداخت 
یارانه، سه پیشــنهاد برای دولت داریم؛ اگر  دولت 
بتواند دستمزدها را در کشور واقعی کند، از عهده 
کنترل نرخ تورم برآید و قیمــت کالاها را تثبیت 
کند، در آن صورت می تــوان از پرداخت یارانه ها 

خلاص شد.
وی در پایان با تاکید بر لزوم توجه به کسب و کارها 
در کنار اصلاح نظام یارانه ها، گفت: اعتقاد من این 
است که در کنار این مساله نباید از کسب وکارها 
غفلت کنیم و لازم است که جامع تر مساله یارانه 
ها و ارز ترجیحی را در کشــور دنبال کنیم تا هم 
معیشــت مردم تامین شود و هم کســب و کارها 
رونق بگیرد و بــرای این منظور باید ســه راهکار 

پیشنهادی را با جدیت مورد بررسی قرار بدهیم.
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مسکن

یک کارشــناس بازار مســکن گفت: حتی اگر 
حــذف ارز ترجیحی منجر به تــورم نهاده های 
ســاختمانی شــود، در کوتاه مــدت به رشــد 
قیمت ها در بازار مســکن منجر نخواهد شد اما 
اگر روند افزایش قیمــت دلار و تورم ادامه پیدا 
کند طبیعتا مســکن نیز در بلندمــدت تاثیر 

می پذیرد.
حسن محتشم اظهار کرد: مسکن از مجموعه ی 
کالاها و خدمات شــامل زمین، نیروی انسانی، 
خدمــات و نهاده های ســاختمانی تشــکیل 
می شود. بخشــی از نهاده های ســاختمانی از 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تاثیــر می گیرد ولی 
به طور مثال در شــهر تهران که قیمت متوسط 
هر متر خانه حدود ۳۴ میلیون تومان است، این 

اقدام در کوتاه مدت تاثیر چندانی ندارد.

بازار مسکن لزوما همسو با تورم 
پیش نمی رود

وی افزود: قبل از حــذف ارز ترجیحی نیز ما با 
تورم عمومی سنگین در کشــور مواجه بودیم 
که نرخ مصالح ساختمانی و دستمزد به همین 
ترتیب افزایش یافتــه بود. حــذف ارز دولتی 
مجددا می تواند روی قیمت ها تاثیرگذار باشــد 
و بخش ســاختمان را دچار تغییر قیمت کند؛ 
منتها بخش مســکن همیشــه با تورم، یکسان 

پیش نمی رود.
محتشم یادآور شد: ســال گذشته تورم حدود 
۴۰ بود، در حالی که رشــد قیمت مســکن در 
تهران به ۱۶ درصد رســید. پیش بینی من این 
است که امســال هم این روند ادامه می یابد؛ اما 

اگر قیمت ارز و تورم مرتبا افزایش یابد مجموعه 
کالاها و خدمــات مرتبط با بخش مســکن نیز 
دچار رشد قیمت می شــود که احتمال افزایش 

قیمت مسکن در آینده وجود دارد.
این کارشــناس بــازار مســکن در عین حال 
خاطرنشــان کرد: وقتی ارز چندنرخی می شود 
طبیعتا یــک طبقه بندی در قیمــت کالاها و 
خدمات به وجود می آید که برای اقتصاد خوب 
نیست. یک اقتصاد سالم باید از ارزها با یک نرخ 

مشخص تبعیت کند. 
وقتــی دلار چندنرخی می شــود قیمت تمام 
شــده ی یک ســری از کالاها بیشــتر و برخی 

کالاها کمتر می شود.
وی گفــت: ارز ۴۲۰۰ تومانی مختص کالاهای 
ضروری بود. ابتدا ارز ترجیحی برخی داروها را 
حذف کردند و ســپس در جریان اصلاح نظام 
یارانــه ای ارز ۴۲۰۰ تومانی اقلام اساســی نیز 
حذف شــد. برخی کارخانه های تولیدی برای 
واردات دســتگاه ها یا نهاده های خــود از این 
ارز که در واقع نوعی یارانه محســوب می شــد 
اســتفاده می کردند و در نتیجــه کالای آنها با 
قیمت تمام شــده پایین تری تولید می شد اما 
از آن طرف تــورم افزایش می یافــت که نوعی 

تناقض در این فرآیند را نشان می داد.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه ســازان استان 
تهران تاکید کرد: دولت باید کنترل می کرد که 
اگر شــرکتی از ارز ۴۲۰۰ تومانی برای واردات 
اســتفاده کرده،   محصول خود را با قیمت تمام 
شــده پایین به مردم عرضه کند اما این اتفاق به 

دلایلی رخ نداد.

درآمد به ریال، خرج به دلار
محتشــم با اشــاره به تفاوت نــرخ ارز ۴۲۰۰ 
تومانی با قیمــت ۳۰ هزار تومانــی آن در بازار 
گفت: این تفــاوت فاحش می توانــد منجر به 
سوءاســتفاده هایی از طرف دریافت کنندگان 
ارز باشــد. حالا دولت، رانت را حذف کرده و از 
این بابت خوب است اما خانوارها در هزینه های 

خود دچار مشکلاتی شده اند.
 اتفاقی که در حال حاضر افتاده این اســت که 
قیمت کالاها با دلار محاسبه می شود، در حالی 
که درآمد مردم به ریال اســت و حقوق کارمند 
و کارگر به نسبت رشــد قیمت کالاها افزایش 

نیافته است.
به گفته وی، دولت باید بتوانــد توان اقتصادی 
خانوارها را افزایش دهــد. حذف ارز ترجیحی، 
تنها یکی از اقدامات ضــروری برای اصلاحات 
اقتصادی است که منجر به مسدود کردن یکی 
از منافذ رانت می شــود اما باید بــرای پر کردن 

فاصله تورم با درآمدها فکری شود.

قیمتمسکنفعلابالانمیرود
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3-  تاریــخ و محل دریافت اســناد مناقصــه: از تاریــخ  1401/3/1 لغایت مورخ  
1401/3/7 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setad iran.ir  به 

شماره فراخوان 2001001363000002 مراجعه شود.
4- مهلــت تحویــل پاکات پیشــنهاد قیمــت :  لغایت پایــان وقــت اداری مورخ   

1401/3/17  از طریق سامانه ستاد 
5- زمان و محل گشــایش پاکات:  روز چهارشنبه مورخ 1401/3/18 رأس ساعت 
11صبح در محل سالن جلسات اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان مازندران  ، 

ســپرده شــرکت در مناقصــه: مبلــغ 2/300/000/000ریــال، )دو میلیارد و 

ســیصدمیلیون ریال( بصورت ضمانتنامــه بانکی )اعتبارحداقل ســه ماهه(، با کد 
اقتصــادی 411111119863 و شناســه ملــی 10100709826 و یــا واریــز 
بــه حســاب )شــبا IR 390100004001058206373747 و شناســه واریز 
911294210530373747020003610604  بــه نام شــرکت مادر تخصصی 

بازرگانی دولتی ایران تمرکز وجوه سپرده(  و ارائه فیش واریزی می باشد. 
ضمناً دریافت اســناد مناقصه از طریق مراجعه و ثبت نام در ســایت اطلاع رســانی 

مناقصه به آدرسhttp://iets.mporg.ir    امکانپذیر می باشد . 
6- کلیه فرآیند برگزاری مناقصه ) دریافت و ارســال  اسناد و بازگشایی( صرفا از 

طریق سامانه ستاد امکان پذیر می باشد.
7- پیمانکار می بایست دارای مجوز و یا تادیه نیروی انتظامی استان مازندران باشد. 
8- شــرکت کننده می بایست علاوه بر بارگذاری پاکات الف و ب و ج در سامانه ستاد 

فیزیک پاکات مذکور را به دفترخانه اداره غله تحویل نماید. 

شناسه آگهی: 1323996

وزیـرصمتدرجمعخبرنگاران:

وضعیتصنعتخودروهنوزهمقابلدفاعنیست
خودرو گـران نمی شود



عضوهیاترییسهمجلس:

رهبـرانقلاببانمایندگاناتمامحجتکرد

رئیسسازمانپدافندغیرعاملکشورمطرحکرد

لزومتقویترصدخانهتهدیداتصوتیکشور

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه2
شماره1059 9خرداد1401 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه

فرازونشیبهایپروندهاحیایبرجام
 هومان مجد  اگرچه بحــث در رابطه با برجام این روزها زیاد اســت اما 
من نمی توانم در اظهارنظر در رابطه با آن مطمئن باشــم، زیرا از بحث ها 
در بالاترین ســطح در واشــنگتن یا تهران آگاه نیســتم، اما مطمئناً به 
نظر می رســد که برجام به این زودی ها احیا نمی شــود. من فکر می کنم 
اروپایی ها و احتمالاً دولت بایدن نیز ترجیح می دهند این توافق را اســماً 
در حال احیا بشمارند تا اینکه اعلام کنند مرده است، اما زمانی فرا خواهد 
رســید که احیای این توافق هم بــرای غرب و هم برای ایــران بی معنی 
خواهد بود.اگرچه بر اساس گزارش ها، این معامله در نزدیکی توافق قرار 
داشت، اما مساله خروج نام سپاه از لیســت گروه های تروریستی و شاید 
چند نکته دیگر، ما را به آنچه )در غرب( به بهترین نحو توصیف می شــود 
یعنی به عنوان تقابل مکزیکی بین ایالات متحده و آمریکا رســانده است. 
ایران و هیچ یک از طرفین نمی خواهند یا نمی توانند از موضع خود عقب 

نشینی کند. برای ایران مساله FTO مشکل بزرگی است.
باید به این نکته اشــاره کنم که جدای از غرور یک سازمان نظامی که تا 
حد زیادی مسئول شکســت داعش بوده است، نگه داشتن این سازمان 
در فهرست FTO، هر شــرکت خارجی را از ســرمایه گذاری در ایران 
منصرف می کند حتی از مواردی که برجام مخصوصــاً برای ایجاد آنها 
طراحی شده اســت.در عین حال برای ایالات متحده آمریکا، این یک 
نقش نمادین اســت، اما با برگزاری انتخابات میان دوره در ماه نوامبر و 
در شرایطی که دموکرات ها در خطر از دست دادن یک یا هر دو مجلس 
کنگره هستند، در واقع این واگذاری کرسی ها به جمهوری خواهان یک 
نقطه برای تحقیر دولت می دهد.در این میان بــرای احیای این توافق 
برخی از کشورهای حاشــیه خلیج فارس هم ارتباطاتی را با ایران آغاز 
کرده اند، اما در مورد عمان یا قطر یا سایر واسطه ها، نمی توان با اطمینان 
گفت که چه کاری از دست آنها ساخته اســت تا برای آرام کردن ایران 
یا متقاعد کردن ایالات متحده انجام دهند.به نظر می رســد این شایعه 
مبنی بر اینکه پیشــنهادی مبنی بر لغو FTO پس از بازگشت به برجام 
مطرح شده، به جایی نرسیده است. بنابراین در مجموع، می توان گفت 
که بازگشــت به برجام قریب الوقوع به نظر نمی رسد و با جنگ اوکراین، 

شک دارم که روس ها هم اکنون به شدت مشتاق احیای آن باشند.

سخنگویدولت:
دولتمرغمازادتولیدیرامیخرد

علی بهادری جهرمی نوشت:برای تامین سرمایه در گردش مرغ داران و 
دام داران ۲۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات مناسب  تصویب شده است.

سخنگوی دولت در صفحه شــخصی خود در توئیتر نوشت: دولت مرغ 
مازاد تولیدی را می خرد؛ به منظور تامین سرمایه در گردش مرغ داران 
و دام داران ۲۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات مناســب  تصویب شده؛ 
عوارض صادرات مــرغ و تخم مرغ صفر و ممنوعیت صادرات برداشــته 
شــد.به گفته علی بهادری جهرمی با این اوصاف حتی بهانه ای هم برای 

کار خلاف شرع و ضدحقوق حیوانات جوجه کشی نیست.
اخیرا در اقدامی غیرقانونی و غیر شرعی، یکی از واحدهای پرورش مرغ 
در اردبیل چندین هــزار جوجه زنده که تصاویــر آن در فضای مجازی 

بازتاب گسترده ای داشته را به علت نبود نهاده دفن کرده است.
به دنبال این اتفاق ،معاون اجتماعی و پیشگیری دادگستری کل استان 
اردبیل از ورود ســریع دادستانی به موضوع و تشــکیل پرونده قضایی 
خبر داد.جلال آفاقی با اشــاره به حقوق حیوانات، این عمل را از جنبه 
اقتصادی نیز به ویژه در شــرایط تورم و گرانی فعلی، به نوعی اخلال در 
نظام اقتصادی و تضییع حقوق مردم دانســت و بیان کــرد: از متولیان 
امر در ســازمان های اداری مرتبط درخواســت می کنیم تــا اقدامات 

پیشگیرانه لازم را از تکرار موارد مشابه به عمل آورند.

عضوفراکسیونروحانیتمجلس:
دخالتدرانتصابات،مانعاجرایوظیفهنظارتی

نمایندگاناست
 

عضو فراکســیون روحانیت مجلس شــورای اســلامی گفت: دخالت 
نمایندگان در انتصاب مدیران اجرایی مانعی جدی بر ســر راه مطالبه 

گری حق مردم از دستگاه های اجرایی کشور است.
حجت الاســلام محمدتقی نقدعلی با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب در 
این دیدار بر عدم دخالت نماینــدگان در انتصاب مدیران اجرایی تأکید 
کردند، اظهار داشت: مهمترین آســیب دخالت نمایندگان در انتصاب 
مدیران اجرایی این اســت که در این صورت نمایندگان نمی توانند حق 
مردم را از دستگاه های اجرایی مطالبه کنند.عضو فراکسیون روحانیت 
مجلس اظهار داشــت: وقتی نماینده ای در انتصــاب مدیران دخالت 
داشته باشــد اگر آن مدیر قصوری داشته باشــد و ضعف ها و مشکلات 
جدی در عملکردش مشــاهده شــود، نماینده نمی تواند حق مردم را 
مطالبه کند و ناچار به چشم پوشی از اشــتباهات و کوتاهی های مدیر 
مربوط است.نقدعلی خاطرنشــان کرد:  دخالت نمایندگان در انتصاب 
مدیران اجرایی موجب می شود تا نمایندگان نتوانند به وظیفه نظارتی 
خود به درســتی عمل کنند، لذا وظیفه نماینده تحت الشــعاع دخالت 
وی در انتصابات قرار می گیرد.وی افزود: رهبــر معظم انقلاب در ادامه 
فرمایشــات خود بر این نکته نیز تاکید داشــتند که اگر چه نمایندگان 
نباید در انتصاب مدیران دخالت کنند اما لازم است که مقامات اجرایی 
در بکارگیری مدیران از نمایندگان مشورت بگیرند، زیرا نمایندگان در 

میان مردم هستند و حوزه انتخابیه خود را به خوبی می شناسند.

امامجمعهموقتتهران:
حقنمازجمعهازهرجهتادانشدهاستو
هنوزدراینزمینهبانقطههدففاصلهداریم

حجت الاســلام حاج علی اکبری گفت: آثار نمازجمعه در تاریخ انقلاب 
قابل مشاهده اســت اما ،اما حق نماز جمعه از هرجهت ادا نشده است و 
هنوز فاصله داریم.امام جمعه موقت تهران در در همایش شــکوه نماز 
جمعه گفت: در این چهل ســال در جامعه ایران عزیز جلوه نماز جمعه 
را مشــاهده کردیم در ســاله ی ابتدای پیروزی انقلاب و دفاع مقدس و 
انسجام بخشی به نیروهای انقلاب بسیار خاطره انگیز بوده و وقتی تاریخ 
انقلاب را  مشــاهده کنیم می بینیم که آثار نمــاز جمعه در بخش های 
گوناگون قابل مشاهده اســت ،اما حق نماز جمعه از هرجهت ادا نشده و 
هنوز فاصله داریم تا شکر این نعمت بزرگ را به جا بیاوریم که ابتدا به ما 

ائمه جمعه و سپس یه سایرنهاد ها باز می گردد.
به گفته حجت الاسلام حاج علی اکبری جا دارد که همه ما با همفکری 
هم با شکر گداری در این مسیر به طراز اسلامی شدن نماز جمعه بیشتر 

توجه کنیم.

یادداشت

تریبون

عضو هیئت رئیســه مجلــس گفت: هیئت رئیســه از 
نمایندگان خواست برای اســتیضاح صبر کنند شاید 
رئیس جمهور خودش کابینــه را ترمیم کند، البته این 
دولت با دولت قبل قابل قیاس نیســت امــا انتظار ما 

بیشتر است.
 احمد امیرآبــادی عضــو هیات رئیســه مجلس 
شــورای اســلامی در برنامه جهان آرا بــا موضوع 
بررســی عملکرد دوســاله نمایندگان یازدهمین 
دوره مجلس گفت: گاهی یک وزیــر یا نماینده که 
هر کدام اهل شهر و استانی هســتند، تمایل دارند 
برای همان شــهر و اســتان هم کاری انجام دهند 
و برای دوره بعــد هم رأی بگیرنــد؛ وقتی این نگاه 
حاکم باشــد در نظام بودجه ریزی با تحول مواجه 

نخواهیم شد.
وی ضمــن انتقاد از برخی خصوصی ســازی های غلط 
تاکید کرد: در بحث خصوصی ســازی ، به عنوان مثال 
یک واحد پتروشــیمی را از وزارت نفت که متخصص 

همان مســئله اســت می گیرنــد و به یک 
وزارتخانه غیــر مرتبط می دهنــد؛ تا روند 
حاکم این چنین باشــد، تأمیــن ۱۳۰ هزار 
میلیارد تومان از محل فروش اموال تملیکی 

دولت، محقق نمی شود.
امیرآبــادی تصریح کرد: اینکــه نمایندگان 
مجلس احســاس تکلیف کردنــد که کمک 

کنند و یک دولــت انقلابــی روی کار بیاید و مجلس و 
دولت برای حل مشکلات هماهنگ شوند، خوب است؛ 
ولی اگر سبب شود بحث نظارتی نمایندگان زیر سوال 
برود خوب نیســت. قبول ندارم که نمایندگان با دولت 

تعارف دارند.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی ضمن اشاره 
به موضوع اصلاح سیاست ارز دولتی بیان کرد: در قانون 
حذف ارز ترجیحی، اختیاراتی را به دولت داده ایم ولی 
در نهایت نمایندگان مســئولیت این مصوبــه را باید 
بپذیرند. این طور نیست که اگر وزیری در اجرای قانون 

عملکرد خوبی نداشته باشــد و حقوق مردم 
ضایع شود، نمایندگان ساکت بنشینند بلکه 

وارد میدان می شوند.
وی ضمن اشاره به عملکرد دولت یادآور شد: 
به نظرم لازم است سه چهار وزیر، یک معاون 
و چند استاندار تغییر کنند، چون حدود یک 
سال زمان برای نشــان دادن عملکرد کافی 
بوده است. هیئت رئیسه مجلس از نمایندگان خواست 
برای استیضاح صبر کنند شاید رئیس جمهور بخواهد 
خودش کابینه را ترمیم کند. نمایندگان، روی عملکرد 
وزیر ارتباطات حرف دارند گرچه ایــن دولت با دولت 
قبلی قابل مقایســه نیســت ولی انتظار ما هم بیشتر 

است.
امیرآبادی در رابطه با طرح شــفافیت گفت: بنده جزء 
نویسندگان طرح اولیه شــفافیت بودم و اولین نفر هم 
محمدباقر قالیباف آن را امضا کرد. البته برخی مخالفان 
دلایلی داشــتند اما آنها مخالف اصل شفافیت نبودند. 

معتقدم اصل بر شفافیت اســت و بقیه فرع است. طرح 
شفافیت قوای ســه گانه نیاز به ۵۰+۱ رأی دارد نه دو 

سوم نمایندگان!
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
مقرر شــده که در امور صنفی، مجلس ابتدا رأی گیری 
کند که آیا می خواهــد درباره آن مســئله رأی گیری 
شفافی داشته باشــد یا نه که رأی در مورد اول، شفاف 
خواهد بود یعنی مشخص می شــود کدام نمایندگان 

موافق و کدام مخالف شفافیت هستند.
وی در ادامه ضمن اشــاره بــه حقــوق نمایندگان 
مجلس تاکید کــرد: حقوق نماینــدگان مجلس در 
حال حاضر ۱۸ میلیون تومان اســت ولــی آنچه به 
عنوان دفتر و نیروها دریافــت می کنند جزء حقوق 
محســوب نمی شــود چون باید عین همان را هزینه 
کنند. برخــی نمایندگان از این محــل صرفه جویی 
کرده و کارت های کمک معیشتی به برخی مراجعان 

می دهند.

مجلس

خریدار   عضــو هیات رییســه مجلس 
شورای اســلامی با بیان اینکه رهبر معظم 
انقلاب حجت را بر نمایندگان مبنی بر عدم 
دخالــت در انتصابات تمام کردنــد، اظهار 
داشــت: دخالت نماینــدگان در انتصابات 

ابزارهای نظارتی مجلس را کُند می کند.
علــی کریمــی فیروزجایی دربــاره دیدار 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با رهبر 
معظم انقلاب گفــت: تفکیک قــوا یکی از 
اصول مترقی قانون جمهوری اسلامی ایران 
اســت و هرگونه دخالت در امور قوه مجریه 
موجب به هم ریخته شدن نظم کشور و روند 
فعالیت قوا می شــود و بر اساس فرمایشات 
رهبر معظم انقلاب، باید با همکاری و تعامل 

دولت و مجلس امورات مردم را پیش برد.
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی 
افزود: رهبــر معظم انقــلاب در این دیدار 
تاکید فرمودند هر گونه دخالت و فشــار از 
ســوی نمایندگان برای عــزل و نصب ها در 
دستگاه های اجرایی مغایر قانون و هم مغایر 
شرع است و سبب آشفته شدن نظام اداری 

کشور می شود.

نماینده مــردم بابل عنوان کــرد: همانطور 
که رهبر معظم انقلاب اســتدلال فرمودند، 
اگر قرار باشــد مدیــران اجرایی از ســوی 
نمایندگان مجلس انتخاب شوند، مقام بالا 
دســتی که مســئول انتخاب آن فرد است، 
نمی تواند نســبت به ایرادات و اشــکالاتی 
فرد توصیه شده، ورود کند و توانایی نظارت 
دقیق و صحیح هم از نماینده ســلب خواهد 

شد.
عضــو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات 
مجلس، تاکید کرد: قطعا آنچه رهبر معظم 
انقــلاب فرمودنــد مبنی بر عــدم دخالت 
نماینــدگان در انتصابات اســت و حجت را 
بر نماینــدگان تمام کردند. بــه ویژه اینکه 
ایشــان به موضوع عدم فشــار نماینده به 
دستگاه های اجرایی هم اشــاره فرمودند و 

امیدوارم شاهد چنین مواردی نباشیم.

ابزارهای نظارتی نمایندگان با 
دخالتشان در انتصاب مدیران دولتی، 

خدشه دار می شود
عضــو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات 

مجلس با بیان اینکه نظــارت حق مجلس 
اســت، عنوان کرد: نمایندگان با استفاده از 
اختیارات نظارتی می توانند به دستگاه های 
اجرایی که وظایف خود را به درســتی انجام 

نمی دهند،تذکر دهند.
 امــا نماینده ای کــه در عــزل و نصب ها 
دخالت کند، نقش نظارتی خود را تضعیف 

می کند.
وی با اشــاره به آیین نامه داخلی مجلس 
کــه راهکارهــای مختلفی برای توســعه 
نظــارت نماینــدگان در دســتگاه های 

اجرایی پیــش بینی کرده اســت، گفت: 
ســوال،  تذکــر، تحقیــق و تفحــص، 
اعمال مــاده ۲۳۴ آییــن نامــه داخلی 
مجلــس و حتــی اســتیضاح و برکناری 
وزرا از جمله مواردی اســت کــه نماینده 
مجلس می توانــد از آن بــرای نظارت بر 
دســتگاه های اجرایی استفاده کند و قطعا 
نباید ایــن ابزار با آلوده شــدن نماینده به 
انتصابات و فشار به دســتگاه های اجرایی 

خدشه دار شود.
فیروزجایی ادامــه داد:  دخالت نمایندگان 
مجلس درانتصابات دســتگاه های اجرایی، 
منطقی و قابل قبول نیســت و خوشبختانه 
در مجلس یازدهم کمترین مداخله از سوی 

نمایندگان صورت گرفته است.
وی ادامــه داد: هرچنــد که برخــی از وزرا 
با میــل خودشــان از نماینــدگان مجلس 
یا مجامع آنهــا مشــورت هایی را در قبال 
انتصابات می گیرند. اما اختیار انتخاب افراد 

در این بخش به عهده دولت است.
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی 
تصریــح کرد: همانطــور که رهبــر معظم 

انقــلاب فرمودند، اگر نماینده ای از ســوی 
دولت، طرف مشورت واقع شــود، به دلیل 
اشــرافی که نمایندگان به مسائل مختلف 
کشــور به ویژه حوزه انتخابیه دارند، قطعا 
می توانند پیشنهادات درســتی را به دولت 

ارائه دهند.
وی درباره وظایف دولتمــردان در موضوع 
انتصابات گفت:  دولت این اختیار را دارد که 
افراد را مطابق ملاک هــا و معیارهایی که در 
نظر دارد برای پســت های مختلف انتخاب 
کند. رییــس جمهور هم بر اســاس همین 
معیارها که صلاحیت های فردی و عمومی 
اســت، ترکیب هیات دولت و سایر نهادها را 

انتخاب کردند.
فیروزجایــی یادآور شــد: البتــه اگر در 
انتخاب افراد از گروه ها،  احزاب سیاســی، 
ائمه جمعــه، شــخصیت های مختلف با 
نفوذ از جمله نمایندگان مجلس مشــاوره 
گرفته شــود،  قطعا این مشــورت ها برای 
بهبود امور کشــور کارســاز و مفید است 
تا تصمیمات منطقی بــرای انتخاب افراد 

اتخاذ شود.

منتظرترمیمکابینهازسویرئیسجمهورهستیم

هادی رضایــی   رئیس ســازمان پدافند 
غیرعامل کشــور گفت: در اختیار داشــتن 
مرکزی توســعه یافته برای رصــد و پایش 
تمام فعالیتهای تهدیدزای دشمن در حوزه 

ارتعاشات و اصوات ضروری است.
سردار غلامرضا جلالی در هشتمین کنگره 
انجمــن علوم صوتــی ایران که بــا حضور 
متخصصان، اســاتید و کارشناســان علوم 
صوتی در دانشــگاه امیرکبیر برگزار شــد، 
ضمن گرامیداشــت ســوم خرداد، سالروز 
حماســه فتح خرمشــهر اظهار داشــت: 
آزادسازی خرمشهر، نمادی از یک پیروزی 
قاطع و یک دستاورد نظامی در دوران دفاع 
مقدس بود. اما نکته ای که در این میان حائز 
اهمیت است توجه به این دستاورد به عنوان 
نماد سیاسی و ارزشی است. از همین روست 
که باید بررســی کنیم که فتح خرمشهر چه 

دستاورد و پیام هایی دارد.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور 
ادامه داد: باید بدانیم که دســتاورد حماسه 
آزادســازی خرمشــهر نه محدود به دوران 
دفاع مقدس بلکه پیامی به تمام دوران ها و 
آن هم مربوط به همه حوزه ها و فعالیت های 
ما حتــی حوزه های علمی اســت. از همین 
روســت که رهبــر عزیزمــان فرمودند که  

خرمشهرها در راه است.
سردار جلالی ادامه داد: برای درک عظمت 
و اهمیت دســتاورهای حماسه سوم خرداد 
باید ابتدا نگاهــی به آنچــه در دوران دفاع 
مقدس و پس از اشغال خرمشهر اتفاق افتاد 
بیندازیــم. در زمانی که ارتــش رژیم بعث 
عراق با استفاده از خلا ناشی از عدم آمادگی 
و انســجام قوای نظامی دســت به تسخیر 
خرمشــهر زد بنی صدر رئیس جمهور بود 
و تحت تاثیر نوع تفکراتــش به دنبال طرح 
ریــزی عملیــات نظامی کلاســیک بدون 
در نظر گرفتن شــرایط جنگ در آن زمان 
بود. هدف بنی صدر پیــروزی قاطع در این 
عملیات ها و تثبیت جایگاه سیاسی اش بود 

اما در تمام این عملیات ها شکست خورد.

تفکر بسیجی، معادلات جنگ 
تحمیلی را به نفع ایران تغییر داد

وی افرود: پس از این شکست ها، بنی صدر 
به بن بســت نظامی رســید و تــلاش کرد 
شــرایط را به ســمت مذاکره و امتیاز دادن 
برای پایــان جنگ ببرد. اما تفکر بســیجی 

که تربیت شده مکتب امام )ره( بود با تغییر 
راهبرد و خروج از قواره جنگ کلاســیک و 
فراهم کــردن زمینه اتحاد ســپاه و ارتش و 
اعتماد به حضرت امــام و باور قلبی و ایمانی 
به دستورات ایشــان مبنی بر لزوم شکست 
حصر آبادان و آزادســازی خرمشهر، با تکیه 
بر ظرفیت هــای داخلی و باور بــه جوانان و 
اعتماد به آنها، توانســت معادلات جنگ را 
برهم بزند.رئیس سازمان پدافند غیرعامل 
کشــور با بیان اینکــه این راهبــرد نه فقط 
برای آن زمان بلکه برای همه دورانهاســت، 
تصریح کرد: در واقع فتح خرمشــهر، برای 
ما این منطق و بــاور را به ارمغــان آورد که 
ما می توانیم بدون وابســتگی و بــا تکیه بر 
ظرفیت های درونزا با استراتژی های خاص 
با توجه به شرایط خودمان از پس هر بحران 

و شرایط سختی برآییم.
به گفته ســردار جلالی، در واقع حماســه 
ســوم خرداد به ما می گوید در شرایط امروز 
هم می توانیم از همین راهبردها اســتفاده 
کنیــم. چارچوب هــا و اصول ما درســت و 
صحیح است و پایداری آن در طول ۴۰ سال 

گذشته کاملًا به اثبات رسیده است.

بازدارندگی کم نظیر ایرانی اسلامی 
مرهون تجربه دفاع مقدس است

وی بــا بیان اینکــه تجربه دفــاع مقدس و 

حماســه هایی همچون خرمشــهر سبب 
شد تا جمهوری اســلامی ایران به سطح کم 
نظیــری از بازدارندگی دســت یابد که روز 
به روز در حال تقویت اســت، اظهار داشت: 
نمونه این قدرت بازدارندگی را در استیصال 
آمریکایی ها در پاســخ نظامی به ایران پس 
از سرنگون کردن هواپیمای فوق پیشرفته 

جاسوسی آمریکایی شاهد بودیم.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور با 
بیان اینکه راهبرد دشــمن مبتنی بر فشار 
همــه جانبه مــادون جنگ نشــان دهنده 
موفقیت بازدارندگی ما در این حوزه است، 
تصریح کرد: البته ایــن بازدارندگی نیازمند 

به روزرسانی، تقویت و پاسداشت است.

تمرکز پدافند غیرعامل بر علوم بین 
رشته ای است

ســردار جلالی با بیان اینکه مــا در پدافند 
غیرعامــل بــا توجه بــه نــوع تهدیدات، 
تمرکزمــان را بر حوزه های بین رشــته ای 
معطوف کرده ایم، گفــت: حوزه علوم صوت 
نیز می تواند به عنــوان یکــی از علوم بین 
رشــته ای، تعاملات خوب وگســترده ای با 
مباحث مربوط به پدافند غیرعامل داشــته 

باشد.
وی با بیان اینکه در پدافند غیرعامل تمرکز 
بر رصد تهدیــدات و آســیب پذیری های 

خودی، رصد تحرکات دشمن نسبت به هر 
حوزه و تشــخیص و هشدار تهدیدات است، 
توضیح داد: طبیعتــاً این تهدیدات در حوزه 
صوت نیز می تواند کارکردهای مشــترکی 
بین حوزه پدافند غیرعامــل و حوزه صوتی 
ایجاد و دنبال کند. این موضوع به ویژه زمانی 
که شــاهد اســتراتژی تهدیدات ترکیبی 
دشمن هستیم و دشــمن از الگویی مبتنی 
بر بهره گیری حداکثــری از قدرت خود در 
تناظر با نقــاط ضعف ما اســتفاده می کند 

اهمیتی دوچندان می باید.

لزوم تقویت رصدخانه تهدیدات صوتی
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور 
با بیان اینکه در حــوزه پدافند غیرعامل، 
ضمن شناســایی تهدیدات، باید بتوانیم 
ابزارهایی بسازیم که با این تهدیدات مقابله 
کند، توضیح داد: در این زمینه نخســتین 
موضوع، در اختیار داشتن مرکزی توسعه 
یافته برای رصد و پایش تمام فعالیت های 
تهدیدزای دشــمن در حوزه ارتعاشــات 
و اصوات ماننــد مراکز رصــد و پایش در 
حوزه های ســایبری، الکترونیک، زیستی 

و مانند آن است.
وی ادامــه داد: همچنین در حــوزه پدافند 
غیرعامل می توانیم در مورد احصای آسیب 
پذیری ها در زیرساخت های کشور در حوزه 

انتشار اصوات و لرزه نگاری که کارکردهای 
مهمی در حوزه های مختلف از جمله فنی و 

مهندسی دارد، کار کنیم.
سردار جلالی خاطرنشان کرد: در یک نگاه 
کلی می توان گفت، در حوزه های تهدیدات 
نوین که عمدتاً انســان ساخت هستند با دو 
مولفه سروکار داریم. نخســت، مولفه های 
فناورانه که می توانــد قابلیت های تهدیدزا 
را در اختیــار صاحبان فنــاوری قرار دهد 
و دیگری مولفه های انســانی کــه مبتنی 
بر طراحی اســتراتژی، دکتریــن، نظریه، 

سیاست و برنامه است.

 تاثیرات متقابل تغییرات فناورانه
 و تغییرات استراتژیک

وی گفــت: امروز شــاهدیم کــه تغییرات 
فناورانــه بعضــاً تحــت تاثیــر تغییرات 
اســتراتژیک هســتند و بالعکس در برخی 
مواقع، تغییــرات اســتراتژیک، فناوری را 

تحت تاثیر قرار می دهد. 
در این میان زمانی کــه فناوری ها، قابلیت 
همجوشــی یا ترکیبی به دســت می آورد، 
اســتراتژی های مختلف می تواند ترکیبات 
مختلفــی از ایــن فناوری ها را بــه عنوان 

تهدید، مورد استفاده قرار دهد.
رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور 
توضیــح داد: بنابراین، مطالعه و بررســی 
استراتژی ها در قالب استراتژی تهدیدزای 
دشمن و تعریف استراتژی های دفاعی برای 
مقابله با آن بســیار مهم اســت. به تعبیری 
می توان گفت؛ نظریه هــای جدید دفاعی و 
آفندی براساس بنیان های علمی در داخل 
دانشــگاه ها و مراکز علمی خلق می شود. در 
چنین شــرایطی، طبیعی است که نظریات 
پدافنــدی و دفاعی نیز باید در دانشــگاه ها 
و مراکز علمــی، طراحی، پیاده ســازی و تا 

مرحله اجرا هدایت و دنبال شود.
جلالــی متذکر شــد: بــا توجه بــه اینکه 
تهدیدات جدید، عمدتاً دانش محور است از 
انجمن های علمی که در زمینه رصد و مقابله 
با این تهدیــدات فعالیت کرده و ســازمان 
پدافند غیرعامل کشــور را در این مســیر 
یاری برسانند اســتقبال می کنیم. در واقع 
هم افزایــی پدافند غیرعامل بــا حوزه های 
علمی می توانــد انجمن های علمــی را به 
لبه های دانش و حوزه های اصلی و جدی در 

حوزه فعالیت خود هدایت کند.
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دبیرکمیتهفقهیسازمانبورسخبرداد
راهاندازیمعاملاتاوراقسلفمسکن

درگامنهایی
 دبیر کمیته فقهی ســازمان بــورس و اوراق بهادار گفت: اوراق ســلف 
مسکن هفته گذشــته در کمیته فقهی جمع بندی شد، اما نهایی شدن 
سازوکار استفاده از آن در بورس کالا وابسته به تصمیمات هیات مدیره 

سازمان بورس و بورس کالا است.
»مجید پیره« از جمع بنــدی ملاحظات فقهی مربوط به اوراق ســلف 
مســکن خبر داد و افزود: اوراق سلف مســکن هفته گذشته در کمیته 
فقهی جمع بندی شد اما نهایی شدن ســازوکار استفاده از آن در بورس 
کالا، علاوه بر اینکه به تصمیمات هیات مدیره ســازمان بورس و بورس 
کالا بســتگی دارد، تابعی از درخواســت انتشــار این اوراق از ســوی 

سازندگان ساختمان است.
وی اظهار داشــت: در ابتدا، ابعاد شرعی پیشــنهادات از طریق کمیته 
فقهی سازمان بورس بررسی می شود و اکنون ملاحظات شرعی مربوط 

به دستورالعمل استفاده از این ابزار نهایی شده است. 
به گفته پیره در صورت تصویب دســتورالعمل مربوطه، شــرکت های 
ســاختمانی قادر خواهند بود از طریق اوراق سلف پیش فروش مسکن 
داشته باشند و افراد با خرید اوراق سلف از نوسانات بخش مسکن منتفع 
شوند.دبیر کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار پیرامون موضوع 
صندوق املاک و مستغلات و نیز صندوق زمین و ساختمان نیز توضیح 
داد: صندوق زمین و ساختمان در کمیته فقهی تایید شده و اکنون هم 
به مرحله اجرا رسیده است و موضوع صندوق املاک و مستغلات نیز بعد 
از تدوین طرح نهایی و بررســی ابعاد فقهی و حقوقــی آن، قابل اجرا در 

بازار سرمایه خواهد بود. 
دبیر کمیته فقهی ســازمان بورس ادامه داد: شــرکت ها با اســتفاده 
از صندوق زمین و ســاختمان یک ساختمان را ســاخته و افرادی که 
جزو دارندگان آن صندوق هســتند در روند تولید و سودآوری شریک 

می شوند. 
وی یکی از ظرفیت های این صندوق را فراهم شــدن امکان تامین مالی 

فعالیت های ساختمانی عنوان کرد.

باابلاغدستورالعملسازمانامورمالیاتی
اخذمالیاتازخریدوفروشسکهودرآمد

پزشکانآغازشد
ســازمان امور مالیاتی دســتورالعمل نحوه دریافت مالیات بر عملکرد 

سال ۱۴۰۰ از مشاغل و کسب و کارها را اعلام کرد.
 داوود منظــور معاون وزیــر اقتصاد و رئیس ســازمان امــور مالیاتی، 
دســتورالعمل نحوه دریافت مالیات از عملکرد و درآمد کسب و کارها و 
مشاغل خرد در سال ۱۴۰۰ را به ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور 

ابلاغ کرد.برخی از مفاد این دستورالعمل به شرح زیر است:

۱. بر اســاس این دســتورالعمل، در صورتی که میزان فروش یا درآمد 
اصناف، کسب و کارها و مشاغل کمتر از ۳۰ برابر رقم مندرج در تبصره 
ماده ۱۰۰ قانــون مالیات های مســتقیم معادل یک میلیــارد و ۴۴۰ 
میلیون تومان باشــد، از الزام به پر کردن فــرم اظهارنامه الکترونیکی 
معاف بوده و می تواند مالیات مقطوع که برای هر صنف جداگانه تعیین 

شده را به عنوان مالیات بر عملکرد سال ۱۴۰۰ خود بپردازد.
۲. معافیت های مالیاتی برای مشــاغل تا ســقف یــک میلیارد و ۴۴۰ 
میلیون تومــان تنها در صورتی اعمال می شــود که فــرم الکترونیکی 
مربوطه تا پایان خرداد امسال در سامانه سازمان امور مالیاتی بارگذاری 

شود.
۳. امکان تقســیط مالیات مقطــوع حداکثر تا ۴ ماهه بــرای صاحبان 
مشــاغلی که توانایی پرداخت یک جای مالیات در نظر گرفته شــده را 

نداشته باشند، وجود دارد.
۴. اگر مدارکی دال بر کتمان درآمدی بیشــتر از مالیات مقطوع در نظر 
گرفته شده برای صاحبان مشاغل پیدا شــود، هم جریمه مالیاتی و هم 
جریمه عدم اظهار درآمدها مشمول وی خواهد شد؛ سایر معافیت های 

مالیاتی نیز از فرد کتمان کننده حذف می شود.
۵. اگر صاحبان مشــاغل در سال گذشــت اقدام به خرید و فروش سکه 
کرده باشند، مالیات آن به صورت مجزا از مالیات بر عملکرد سال ۱۴۰۰ 

محاسبه خواهد شد.
۶. پزشکان هم می توانند مشمول مالیات مقطوع باشند.

کارگرانرابااجارهبهشرطتملیکخانهدارکنید
یک مقام کارگری معتقد اســت: بهترین راه خانه دار شدن کارگران در 
شرایط حاضر این است که دولت در بحث ســاخت مسکن کارگری بر 
تعاونی های مســکن نظارت کند و واحدها از طریق تعاونی های مسکن 

ساخته و به شکل اجاره به شرط تملیک به کارگران واگذار شود.
فتح الله بیات، درباره پروژه ســاخت ۴۰۰ هزار مســکن کارگری اظهار 
کرد: در بحث مســکن کارگری بارها اعلام کرده ایم که حقوق کارگران 
برای ساخت یا پرداخت اقساط مسکن پایین است و توان پرداخت اجاره 
بهای مسکن را ندارند. هم اکنون بیش از دو ســوم دریافتی آنها صرف 
اجاره بها می شــود و با همین دریافتی امورات اولیه زندگی خود را نمی 
توانند تامین کنند لذا معتقدم مسکن کارگری زمانی موفق خواهد بود 
که به شکل اجاره به شرط تملیک باشد.وی ادامه داد: در بحث اجاره به 
شرط تملیک باید حقوق و دستمزد کارگران را بسنجند و بر اساس آن 
اقساط مسکن را محاسبه کنند تا بخشی از درآمد کارگر بابت مسکن و 
بخشــی دیگر صرف هزینه هایی مثل درمان،  آمــوزش و حمل و نقل و 

تامین خوراکی ها و معیشت او شود.
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی در پاســخ به این پرسش که 
ساخت مسکن کارگری توسط انبوه ســازان بهتر است یا تعاونی های 
مســکن؟ اظهار کرد:در حال حاضر دو دیدگاه درباره ســاخت مسکن 
وجود دارد یکی اینکه توســط انبوه سازان ساخته شــود و دوم تعاونی 
های مسکن وارد شــوند. اگر به کارگران زمین رایگان هم بدهیم قدرت 
ساخت و ساز ندارند بنابر این بهتر است واحدهای مسکونی ساخته و به 

شکل اجاره به شرط تملیک در اختیار کارگران گذاشته شود.
بیات تصریح کرد: اگر تعاونی ها وارد ســاخت و ساز شــوند بهتر است 
تا انبوه ســازان و به این منظور باید تعاونی های خوشــنام که ســابقه 
درخشانی در ساخت و ساز دارند این کار را برعهده بگیرند. چه تضمینی 
وجود دارد که خانه های مسکن کارگری در حالت انبوه سازی از قیمت 
و کیفیت مناسب برخوردار باشــند؟ وقتی قرار است مسکن کارگری با 
قیمت پایین توسط انبوه ساز ساخته و تحویل شود طبعا باید از کیفیت 
آن هم بزند چون انبوه ساز از ســود خود نمی گذرد ولی اگر تعاونی های 

مسکن وارد شوند و دولت نظارت کند قطعا بهتر است.

بازار

 سرپرســت بانکی و اعتبــاری صندوق توســعه ملی 
گفت: فراخوان ســپرده گذاری ریالی و عاملیت ارزی 
بانک های عامل، شامل تعیین سقف اعتباری هر بانک 
و شــروط کلی همکاری بانک های عامــل با صندوق 
برای اعطای تســهیلات ارزی و ریالی بــه متقاضیان 
ســرمایه گذاری منتشــر شــده و بانک های بدهکار 

تسهیلات نمی گیرند.
به گــزارش صندوق توســعه ملــی، »ابــاذر کریمی 
راهجردی« با اشــاره به ارســال فراخوان به ۱۹ بانک 
جهت استفاده از تسهیلات ریالی صندوق توسعه ملی 
اظهار کرد: برای ۶ ماه نخست امسال ۹۱ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات به عنوان سهمیه عام در نظر گرفته شده 
و ســهمیه بخش های دانش بنیان، عشایر، بهزیستی و 
ایثارگران نیز باید از طریق دستگاه های متولی اعلام و 

بر اساس آن به طور جداگانه تعیین شود.
سرپرســت بانکی و اعتبــاری صندوق توســعه ملی، 
در راســتای شــعار ســال و حمایت از دانش بنیان ها 

ســهمیه  این بخــش از تســهیلات ریالی 
صندوق توسعه ملی در ســال ۱۴۰۱ را ۲۰ 
هزار میلیــارد ریال عنوان کــرد و گفت: این 
میزان تسهیلات در تعامل با معاونت علمی، 
فنــاوری ریاســت جمهوری در بانک های 
عامل معرفی شــده از ســوی معاونت علمی 
و فناوری به صورت ســپرده ریالی در اختیار 

بانک ها قرار خواهد گرفت تا به صورت تلفیقی با منابع 
داخلی بانک مبلغ ۴۰ هزار میلیــارد اعتبار در اختیار 

سرمایه گذاران دانش بنیان قرار گیرد.
کریمی با تأکید بر عدم افزایش میزان تسهیلات ارزی 
صندوق توســعه ملی در ســال جاری اظهار دشت: با 
توجه به بالا بودن تکالیف ریالی، امسال امکان افزایش 
حد اعتباری ریالی برای بانک ها وجود ندارد و به منظور 
مدیریت درخواست های ریالی حتی امکان کاهش آن 

نیز وجود دارد.
وی با اشــاره به مصوبــه اخیر هیات امنــای صندوق 

مبنی بــر ســهم ۵۰ درصــدی بانک ها در 
ســرمایه گذاری های ریالی، گفــت: با توجه 
به مصوبــه اخیر، بانک هــا ملزم بــه آورده 
۵۰ درصدی هســتند کــه بدیــن ترتیب 
میزان تســهیلات ریالی پرداختی ناشــی از 
ســپرده گذاری صندوق توســعه ملی در ۶ 
ماه نخست ســال جاری به بیش از ۲۰۰ هزار 

میلیارد ریال خواهد رسید.
سرپرســت بانکی و اعتبــاری صندوق توســعه ملی، 
همچنین میزان تســهیلات ارزی صندوق برای سال 
۱۴۰۱ را ۶ میلیارد دلار عنوان و تصریح کرد: فراخوان 
استفاده از تسهیلات ارزی صندوق به ۱۵ بانک ارسال 
شــده اســت که بر خلاف بخش ریالــی در این بخش 
امکان افزایش اعتبــار بانک های عامل؛ متناســب با 
توجیه پذیــری و ارزآوری طرح های معرفی شــده از 

سوی بانک وجود دارد.
وی شرط اعطای تســهیلات ارزی و ریالی برای سال 

۱۴۰۱ را بدهکار نبودن بانک هــای عامل اعلام کرد 
و گفت: بر این اســاس چنانچه بانکی موفق به تسویه 
کامل بدهی خود نشــود؛ هیچ تســهیلات جدیدی 
در ســال جدید دریافت نخواهد کرد بــه طوری که 
چند بانک نیز به دلیل بدهی بــالای خود به فراخوان 
اســتفاده از تســهیلات ارزی صندوق دعوت نشده 

است.
کریمی با بیان اینکه همواره صندوق توســعه ملی در 
پرداخت تسهیلات ارزی و ریالی به صورت تقاضامحور 
عمل می کند، تصریــح کرد: به طور معمــول با هدف 
مدیریت دقیــق و ارســال به موقع درخواســت های 
بانک ها در ابتدای هرســال، فراخوان تسهیلات ارزی و 
ریالی صندوق به بانک ها اعلام و آنهــا نیز میزان و نوع 
تسهیلات درخواســتی خود را به صندوق ارسال کرده 
و در این چارچوب میزان دقیق ســپرده گذاری ریالی و 
عاملیت ارزی، پس از بررســی کارشناسی در صندوق 

مشخص می شود.

صندوق

خریدار  معــاون وزیر راه و شهرســازی 
معتقد است که در طرح نهضت ملی مسکن 
باید تقاضای موثر، توســعه زیرساخت ها و 
احداث مسکن توامان انجام شود که برخی 
افراد می خواهند از مرحله آخر شروع کنند 
ولی ما در شــهرهای جدید نگاهمان صرفا 
خانه سازی نیســت، بلکه شهرسازی است؛ 
او خبر داد که ســه شــهر جدید فردوس، 
خوارزمی و اعتمادیه در اطــراف تهران در 

مرحله مطالعات قرار دارد.
 سهمیه شــرکت عمران شــهرهای جدید 
از طــرح ۴ میلیــون واحــدی نهضت ملی 
مســکن ۷۰۰ هزار واحد اســت کــه بنا به 
گفته مدیرعامل شــرکت عمران شهرهای 
جدید تا کنون ۱۰۰ هزار واحد آغاز شــده 
و تا تیرماه امســال ۱۰۰ هزار واحد دیگر به 
مرحله اجرا می رسد. از سوی دیگر تعدادی 
از واحدهای مســکن مهر نیمه تمام اســت 
که با تامیــن اعتبــارات تا پایان ســال به 

بهره برداری می رسند.
مشــروح گفت وگو با علیرضا جعفری را در 

ادامه می خوانید:

  ظاهرا در ابتــدای کار، روند اجرای 
طرح چهار میلیــون واحدی نهضت 
ملی مسکن با گذشت 9 ماه از تصویب 
قانون جهش تولید و تامین مســکن، 
چندان مطلوب نبــوده، علت کندی 

اجرا چیست؟
پروژه نهضت ملی مســکن ابعــاد مختلفی 
دارد و نباید فقط نگاهمان این باشــد که در 
زمین های در اختیار، کلنگ بزنیم و شــروع 
کنیم بلکه ســه نکته را مدنظــر قرار دهیم. 
اولین مســاله اینکــه بر اســاس موقعیت 

متقاضیان موثر، ظرفیت سازی کنیم.
مساله دوم این است که بر اساس طرحهای 
جامع و تفصیلی شــهرها ظرفیت توســعه 

شهری را به وجود بیاوریم. 
در کنار آن طرحهــای زیربنایی و روبنایی را 
احداث کنیم. این نکتــه حائز اهمیتی برای 
من اســت که فقــط دنبال مسکن ســازی 
نیســتم بلکه دنبال شهرســازی هستم. در 
واقع باید ســکونت مطلوب برای زیســت 

ایجاد کنیم.
پروژه هــای مســکن، مقدماتــی دارد که 

مقدمه اول، مکان یابی است. 
دوم آماده سازی زمین، ســوم آماده سازی 
زیرساختها و تاسیسات شهری است که باید 
در آن نقطه این ظرفیت وجود داشته باشد. 
بعد تازه وارد بحث انتخــاب پیمانکار، تهیه 
طرح، اخذ مجوزها و آغــاز عملیات اجرایی 
می شویم. بعضا دوستانی که با مساله مسکن 
مواجه هســتند نگاهشــان گام آخر است و 
صرفا به عملیــات اجرایی فکــر می کنند. 
ولی همانطور که گفتم رویکرد ما توســعه 

همه جانبه است.

  برنامه وزارت راه و شهرسازی برای 
تامین زمین چیست؟

کار اساسی که در دولت شــروع شده ایجاد 
بانک اطلاعاتــی زمین اســت. ظرفیتهای 
واحدپذیــری اراضی بر اســاس یک الگوی 
توسعه متوازن باید شکل بگیرد. در کنار آن 
اخذ مصوبات طرحهای جامــع و تفصیلی 
برای کاربری زمینها اســت کــه یک بحث 
جدی اســت. ایــن اقدامــات در مجموعه 

شرکت عمران انجام شده است.

  چه تعداد واحد در مرحله اجرا قرار 
دارد؟

شــهرهای جدید مســئولیت اجرای ۷۰۰ 
هزار واحــد از طرح چهــار میلیون واحدی 
نهضت ملی مســکن را بر عهده دارد. تعداد 
۱۰۰ هــزار واحــد را در ابتدای ســال آغاز 
کردیم و عملیــات اجرایی آن پیش می رود. 
۱۰۰ هزار واحد دیگر هم تا پایان خردادماه 
۱۴۰۱ برنامه ریزی می کنیم که انشاءالله در 

تیرماه آغاز کنیم.

  از احداث 40 شهرک جدید که قبلا 
اعلام شده بود چه خبر؟

با توجه بــه اینکه نــگاه مــا برنامه ریزی و 
ســاخت مســکن در کنار نگاه شهرسازانه 
است علاوه بر ظرفیت ســازی در ۲۱ شهر 
فعال موجود، بــه دنبال ایجاد ۴۰ شــهر و 
شهرک جدید هســتیم. کارهای مکان یابی 
مطالعات، اخذ اســتعلامات هفــت گانه، 
طرح موضوع در کمیته زیربنایی اســتان ها 
و شورای برنامه ریزی استان در حال پیگری 

است که امیدوارم در شــش ماهه دوم سال 
شاهد تحقق اهداف باشیم.

  چند شهر جدید قرار است در اطراف 
تهران ساخته شود؟

در اطــراف تهران شــهر جدیــد فردوس، 
خوارزمی و اعتمادیــه در مرحله مطالعات 
است. جمعیت پذیری که در این شهرها در 
نظر می گیریم بر اساس استعدادهای تامین 
زیرســاختها بخصوص موضوعات مرتبط با 
وزارت نیرو در حوزه آب اســت. مساله دیگر 
به معارضات مربوط می شود که باید تعیین 

تکلیف شود.

 تعدادی از واحدهای مسکن مهر از 
جمله در استانهای تهران و البرز باقی 
مانده اســت، چه برنامه ای برای اتمام 

آنها دارید؟
تاکید آقــای رییس جمهور و دســتور وزیر 
راه و شهرســازی است که مســکن مهر تا 
پایان ســال تعییــن تکلیف شــود. در این 
زمینه دو ملاحظــه داشــتیم؛ یکی بحث 
بودجــه و اعتبارات مــورد نیاز اســت که 

درخواســت کردیم یا از طریق صندوق ملی 
مســکن یا تهاتر بتوانیم بودجه مورد نیاز را 
برای تکمیل مســکن مهر داشــته باشیم. 
با نظر مثبت ســاختار دولــت و وزارت راه و 
شهرســازی، امیدواریم مشــکل اصلی که 
بحث تامین منابع مالی و بودجه اســت رفع 

شود.
مساله دوم تعیین تکلیف پیمانکاران است. 
با توجه به افزایش قیمتهایــی که در اتمام 
عملیات عمرانی شــکل گرفتــه امیدواریم 
بتوانیــم وضعیــت پیمانــکاران را تعیین 
تکلیف کنیم. درشورای برنامه ریزی استانها 
همکاری مناسبی شکل گرفته است. اغلب 
این واحدها در اســتان تهران قرار دارد که 
در ایــن زمینه اســتاندار و معاونت عمرانی 
استان، همکاری بســیار خوبی با ما دارند. 
این اراده در کل عناصر مدیریتی دولت است 
که انشــاءالله بتوانیم موضوعات مسکن مهر 
را با وجــود آنکه بودجه آن بار ســنگینی به 
دولت تحمیل می کند تا پایان ســال جاری 

به سرانجام برسانیم.

  مترو پرند و پردیس در چه مرحله ای 
قرار دارد؟

درخصوص مترو شــهر جدید پرند، شرکت 
عمران متعهد شده که در راستای این طرح 
ملی، تامین اعتبار کند کــه این بخش را در 
دســتور کار قرار داده ایم و بقیــه منابع هم 
توسط شــهرداری تهران و شرکت مجری 
تامین می شود. در حال حاضر مترو پرند به 
شدت فعال است و امیدواریم شاهد افتتاح 

آن در دهه مبارک فجر سال جاری باشیم.
مترو پردیس هم بر اساس مطالعات نشریه 
۷۷۷ کــه ضوابــط آیین نامــه ای بازنگری 
طرحهای حمل و نقل را شــامل می شــود 
توسط مشــاور در حال بازنگری است. هم 
اکنون برآوردهــا و طرح اجرایــی در حال 
بررســی مجدد اســت. متــرو پردیس هم 
یک پروژه ملی اســت که برای تســهیل در 
رفت و آمد ساکنان شــهر جدید پردیس با 
شهرهای همجوار اهمیت بســیاری دارد. 
امیدواریم بتوانیم این قضیــه را بعد از یک 

کار کارشناسی دقیق تعیین تکلیف کنیم.

شروطاعطایتسهیلاتارزیوریالیصندوقتوسعهملیچیست؟

سخنگویگمرکایراناعلامکرد

افزایش۴۶۳درصدیتجارتایرانوتاجیکستاندر۱۴۰۰
خریدار  ســخنگوی گمرک ایران گفت: 
در ســال ۱۴۰۰ بیش از ۱۳۱ میلیون دلار 
کالا بین ایران و تاجیکســتان تبادل شد که 
نسبت به سال ۹۹، رشــد ۴۶۳ درصدی را 

نشان می دهد.
 ســید روح اله لطیفی در آســتانه ســفر 
رئیــس جمهور تاجیکســتان بــه ایران، 
اظهار کرد: بــا وجود اشــتراکات فراوان 
تاریخی، زبانــی، فرهنگــی و دینی بین 
ایــران و تاجیکســتان، تجــارت بین دو 
کشــور فاصله زیادی با انتظارات دو ملت 
دارد با این وجود در ســال گذشــته ۱۲۴ 
هزار و ۷۳۷ تن کالای ایرانی به ارزش ۹۱ 
میلیون و ۶۰۱ هزار دلار به تاجیکســتان 
صادر شــده که نسبت به ســال ۹۹ رشد 
۵۳۵ درصدی در وزن و ۴۵۹ درصدی در 

ارزش داشته است.
وی افزود: واردات از تاجیکســتان در سال 
۱۴۰۰ با رشد ۲۶۳ درصدی در وزن و ۴۳۹ 
درصدی در ارزش، به ۱۴ هــزار و ۵۱۲ تن 
کالا به ارزش ۳۹ میلیون و ۴۳۷ هزار و ۶۵۵ 

دلار رسید.
سخنگوی گمرک ایران در خصوص روابط 
تجاری دو کشور خاطرنشــان کرد: با سفر 
رئیس جمهوری به تاجیکســتان در ســال 
گذشــته، روابط تجاری دو کشور در مسیر 

رشــد چند برابری قرار داد که امیدواریم با 
سفر رئیس جمهور تاجیکســتان به تهران 
روابط سیاســی، تجاری و اقتصادی ایران و 
تاجیکستان به جایگاه مورد انتظار دو ملت 

نزدیک تر شود.
وی افزود: مجموع روابــط تجاری ایران با 
تاجیکستان در ۱۵ سال گذشته )۱۳۸۶ 
تــا ۱۴۰۰( تنها دو میلیــون و ۷۱۳ هزار 
و ۹۳۳ تــن کالا بــه ارزش دو میلیارد و 
۵۸۳ میلیون و ۷۳۵ هــزار و ۸۹ دلار بود 
که ســهم صادرات ایران به تاجیکستان 
دو میلیــون و ۵۲۷ هــزار و ۹۳۷ تن کالا 
بــه ارزش دو میلیــارد و ۲۰۷ میلیون و 
۳۶۹ هــزار و ۶۵۱ دلار بــوده و واردات از 
تاجیکستان نیز ۱۸۵ هزار و ۹۹۶ تن کالا 
به ارزش ۳۷۶ میلیون و ۳۶۵ هزار و ۴۳۸ 

دلار بوده است.
ســخنگوی گمرک ایــران تاکید کرد: 
ایــن میــزان تجــارت طی ۱۵ ســال، 
مطمئناً مطلوب دو ملت نیســت و دولت 
سیزدهم در تلاش اســت تا با سیاست 
همگرایی و توســعه روابط با کشورهای 
همســایه و نزدیک، به توســعه روابط 
تجاری و اقتصادی در کنار سایر مؤلفه ها 
در مســائل منطقــه ای و بین المللــی 

بپردازد.

لطیفی با تشریح صادرات ایران در ۱۵ سال 
گذشــته به تاجیکســتان گفت: در ســال 
۱۳۸۶ با ۱۷۰.۵ میلیون دلار، در ســال ۸۷ 
با ۱۸۷ میلیــون دلار، ســال ۸۸ با ۱۶۳.۵ 
میلیون دلار، ســال ۸۹ بــا ۱۹۰ میلیون 
دلار، ســال ۹۰ با ۱۹۵ میلیون دلار، سال 
۹۱ با ۲۶۳ میلیون دلار، ســال ۹۲ با ۴۵.۵ 
میلیون دلار، ســال ۹۳ با ۲۲۲.۷ میلیون 
دلار، ســال ۹۴ بــا ۱۵۱.۲ میلیــون دلار، 
ســال ۹۵ با ۱۹۸.۷ میلیون دلار، سال ۹۶ 
با ۲۱۷.۲ میلیون دلار، ســال ۹۷ با ۷۹.۵ 
میلیون دلار، سال ۹۸ با ۱۶.۶ میلیون دلار، 
سال ۹۹ با ۱۶.۴ میلیون دلار و سال ۱۴۰۰ 
با ۹۱.۶ میلیون دلار، کالا به تاجیکســتان 

صادر شده است.
وی در خصــوص واردات در ایــن دوره 
زمانــی از تاجیکســتان تصریح کــرد: در 
ســال ۸۶ بیش از ۲۵.۵ میلیون دلار، سال 
۸۷ با ۳۹.۴ میلیون دلار، سال ۸۸ با ۴۹.۷ 
میلیون دلار، ســال ۸۹ بــا ۲۸.۷ میلیون 
دلار، ســال ۹۰ با ۱۸.۹ میلیون دلار، سال 
۹۱ با ۳۵.۱ میلیون دلار، سال ۹۲ با ۱۹.۲ 
میلیون دلار، ســال ۹۳ بــا ۱۹.۲ میلیون 
دلار، ســال ۹۴ با ۲۰.۸ میلیون دلار، سال 
۹۵ با ۱۵ میلیون دلار، ســال ۹۶ با ۱۳.۹ 
میلیون دلار، ســال ۹۷ بــا ۲۶.۲ میلیون 

دلار، ســال ۹۸ بــا ۱۷.۹ میلیــون دلار، 
ســال ۹۹ با ۷.۳ میلیــون دلار و نهایتاً در 
ســال ۱۴۰۰ با ۳۹.۴ میلیون دلار، کالا از 
تاجیکستان خریداری و به کشور وارد شده 

است.
لطیفی در خصــوص کالاهــای وارداتی از 
تاجیکســتان گفت: در ســال گذشته پنبه 
حلاجی نشــده و پیله کرم ابریشم کالاهای 
خریداری شــده تجار ایرانی از تاجیکستان 

بود.
ســخنگوی گمــرک ایــران در خصوص 

کالاهــای صادراتــی گفــت: محصولات 
کشاورزی، خشــکبار، مصالح ساختمانی، 
و  شــیرینی  پتروشــیمی،  محصــولات 
شــکلات، محصــولات صنعتــی، لــوازم 
و  کفــش  لوازم خانگــی،  الکترونیکــی، 
پوشــاک، لــوازم آشــپزخانه، محصولات 
شیمیایی، ماشــین آلات صنعتی، پارچه، 
چــرم، لوازم التحریر، ادوات کشــاورزی و 
لوازم بســته بندی ازجمله کالاهای ایرانی 
صادراتی به کشــور تاجیکســتان در سال 

۱۴۰۰ بود.
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تاکیدمجددزارعپور
تغییرتعرفهخدماتپستیبایددقیقامطابق

بامصوبهاعمالشود
در پی افزایش ۲۰ تا ۴۰ درصدی تعرفه خدمات پســت، وزیر ارتباطات 
تاکید کرد که تغییر تعرفه این خدمات باید دقیقا مطابق مصوبه، پیاده 
سازی شود.عیســی زارع پور در صفحه شــخصی خود در شبکه های 
اجتماعی نوشت: به مدیرعامل شرکت ملی پست تاکید کردم که تغییر 
تعرفه دقیقاً باید در سیســتم محاسباتی شــرکت مطابق مصوبه پیاده 
سازی و اجرایی شــود.وی افزود: چنانچه در پیاده سازی تعرفه جدید 
در یکی دو روز گذشــته مبلغی بیش از مصوبه از مشتری دریافت شده، 
باید سریعاً و به دور از مقررات دســت و پا گیر اداری، به مشتریان عودت 
داده شود. با تصویب ســتاد تنظیم بازار خدمات، تعرفه خدمات پستی 
از پنج شنبه گذشــته افزایش یافته و نرخ خدمات پایه پستی حداکثر 
۲۰ درصد و غیر پایه پستی حداکثر ۴۰ درصد نسبت به قبل گران شده 
است.این موضوع نارضایتی کاربران را به همراه داشته و برخی کاربران 
در شــبکه های اجتماعی از افزایش ۶۰ تــا ۱۱۰ درصدی خدمات پایه 

پستی خبر داده اند.
وزیر ارتباطات با تکذیب افزایش چند برابری نرخ خدمات پســتی، به 
مدیرعامل شرکت پست دســتور داد ظرف ۲۴ ساعت شرایط بازگشت 

مبالغ مازاد دریافتی از کاربران را از طریق سامانه آنلاین فراهم کند.

رئیساتحادیهنمایشگاهدارانخودرو:
وراکدشد بازارخودر

رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو می گوید: قیمت خودرو از سه 
شنبه هفته پیش تاکنون بدون تغییر مانده است.

سعید موتمنی گفت: در بازار خودرو خرید و فروشی صورت نمی گیرد و 
اگر معامله ای هم انجام شود با قیمت هفته گذشته است.

رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو پیشــتر گفته بــود خریدار و  
فروشنده منتظر تعیین تکلیف بحث آزادسازی واردات خودرو هستند 
و همین موضوع ســبب کاهش قیمت شده اســت.موتمنی سه شنبه 
هفته پیش  گفته بود پژو پارس سال ۳۰۵ میلیون تومان ، تارا اتوماتیک 
۵۷۰ میلیون تومان ، تارا اتوماتیک ۴۵۵ میلیــون تومان ، دنا معمولی 
۳۸۰ میلیون تومان ، دنا پــلاس اتوماتیک ۴۹۵ میلیــون تومان ، رانا 
۲۹۵ میلیون تومان ، سمند ۳۰۰ میلیون تومان ، کوییک ۲۱۵ میلیون 
تومان ، تیبا ۲ حدود ۲۰۲ میلیون تومان ، تیبا صندوقدار ۱۹۵ میلیون 

تومان ، پراید ۲۰۰ میلیون تومان معامله شده است.

مصطفی طاهری عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس گفته بود 
واردات خودرو به عنــوان یکی از ابزار کنترل قیمــت و کیفیت خودرو 
در دستور کار مجلس اســت که کلیات آن اکنون رای آورده و قرار است 

دولت آیین نامه اجرایی و نحوه کار آن را به مجلس ارائه دهد.

مدیرعاملصندوقبیمهسرمایهگذاریفعالیتهایمعدنی:
سرمایهصندوقبه۱۶۰۰میلیاردتومانرسید

مدیرعامل صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت هــای معدنی ضمن 
اینکه سال گذشــته را یکی از بهترین ســال های فعالیت این صندوق 
برشمرده اســت، به افزایش ســرمایه صندوق به میزان ۱۶۰۰ میلیارد 
تومان اشاره کرده که بخش عمده ای از آن با مساعدت سازمان ایمیدرو 

محقق شده است.
فرید دهقانی در نشســت خود به بیان عملکرد صندوق طی ســالی که 
گذشــت و برنامه ریزی های صورت گرفته برای ســال ۱۴۰۱ پرداخت 
و گفت: صندوق در ســال ۱۴۰۰ یکی از بهترین سال های فعالیت خود 
را تجربه کرد. ما در سال ۱۴۰۰ ســرمایه خود را از ۵۰۰ میلیارد تومان 
مصوب بــه ۱۶۰۰ میلیارد تومان افزایش دادیم کــه از این میزان ۶۰۰ 
میلیارد تومان از محل بودجه عمومی تامین شــده که بالغ بر ۸۰ درصد 
آن تخصیص پیدا کرده است؛ الباقی نیز توســط منابع داخلی ایمیدرو 
)سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران( و مساعدت 

این سازمان محقق شده است.
مدیرعامــل صنــدوق بیمــه ســرمایه گذاری فعالیت هــای معدنی 
خاطرنشــان کرد: بر این اســاس در حال حاضر ســرمایه ثبتی ۱۶۰۰ 
میلیارد تومان اســت که از این میزان برنامه های ما برای ســال جاری 
محقق خواهد شد. برای سال جدید نیز در نظر داریم با کمک ایمیدرو، 
ســرمایه را تا ۵۰۰۰ میلیارد تومان افزایش دهیــم. اقدامات مقدماتی 
برای این افزایش ســرمایه انجام شــده و در حال طی مراحل قانونی و 

اداری است.
وی در تشــریح عملکرد صندوق  در ســال ۱۴۰۰ گفت: صندوق بیمه 
ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی در سال گذشــته ۱۹۶۷ میلیارد 
تومان صــدور بیمه نامــه در بخش اعتباری داشــته که بــرای خرید 
تجهیزات اســتخراج و توســعه معــدن کاری در بخش اســتخراج و 

همچنین توسعه معدن کاری در حوزه فرآوری هزینه شده است. 
همچنین در حوزه صدور بیمه نامــه، بالغ بر ۲۹۴۶ میلیارد تومان آماده 
صدور مصوب بانک داریم؛ کارها انجام شــده و مصوبــه بانک و مصوبه 
هیات مدیره صندوق برای پرداخت تسهیلات اخذ شده است و در حال 
تکمیل کردن مدارک برای صــدور بیمه نامه ها هســتیم. میزان بیمه 
نامه های اعتباری صادر شــده در سال گذشته نســبت به سال ۱۳۹۹ 
)صدور ۴۷۹ میلیارد تومــان بیمه نامه( افزایش بیــش از چهار برابری 

را نشان می دهد.
وی تصریح کرد: درســت است که این افزایش، بخشــی حاصل تورم و 
بخشی حاصل از افزایش نرخ ارز اســت اما بخش قابل توجه آن، حاصل 
افزایش فعالیت های تیم صندوق است که به ثمر نشسته است. چنانچه 
آمار  آماده صدورهــا را هم به آمار صدورها اضافــه کنیم، بالغ بر ۵۰۰۰ 
میلیارد تومان در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ صندوق، بیمه نامه صادر 

کرده است.
دهقانی ادامــه داد: در حــوزه بیمه نامه های جــاری )پرونده های در 
جریان( نیز ۱۳۹ پرونده معادل ۳۵۰۰ میلیارد تومان در حال بررســی 

است. 
در مجموع با اســتناد به اینکه اکثریت این پرونده ها مصوب شــوند و 
امکان برخورداری از تسهیلات بانکی را داشته باشند، در حقیقت نشان 
می دهد عملکرد ما روزبه روز در حال ارتقاء است. )امکان برخورداری از 
تسهیلات بانکی به این مفهوم اســت که ممکن است پرونده یا شرکتی 
در صندوق برخــوردار از ضمانت نامه و بیمه نامه باشــد اما دیگر ارکان 
لازم برای اخذ تسهیلات از بانک همچون اینکه معوقات بانکی، معوقات 
تامین اجتماعی، چک برگشتی داشته باشــند یا... را نداشته باشند که 
با توجه به بخشنامه های بانک های مرکزی امکان استفاده از تسهیلات 

بانکی را نخواهند داشت و ارتباطی با عملکرد صندوق ندارد.(           

تولید

 انجمن جهانی تولید فــولاد از تولید بیش از ۹ میلیون 
تن فولاد در ایران طی چهار ماهه نخســت سال جاری 

میلادی خبر داد.
به گزارش انجمن جهانی تولید فــولاد در جدیدترین 
گزارش خود از کاهش ۷.۱ درصدی تولید فولاد جهان 

طی چهار ماهه نخست سال جاری میلادی خبر داد.

تولید فولاد جهان در ماه های ژانویه تا آوریل به ۶۱۹.۱ 
میلیون تن رســیده اســت که این رقم نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبل کاهش ۷.۱ درصدی داشته است. 
تولید فولاد جهــان در چهار ماهه ســال قبل ۶۶۶.۴ 

میلیون تن اعلام شده بود.
بر اســاس این گزارش تولید فولاد ایــران نیز در چهار 

ماهه ســال جاری میلادی ۸.۹ درصد کاهش یافته و 
به ۹.۱ میلیون تن رسیده اســت. ایران در مدت مشابه 

سال قبل ۹.۹۸ میلیون تن فولاد تولید کرده بود.
ایران با وجود کاهش تولید، توانسته است جایگاه خود 
به عنوان دهمیــن تولیدکننده بزرگ فــولاد جهان را 
طی این دوره حفظ کند.چین با تولید ۳۳۶.۲ میلیون 

تنی بزرگ تریــن تولیدکننده فولاد جهــان در چهار 
ماهه ۲۰۲۲ بوده اســت. تولید فولاد چین نیز در این 
دوره ۱۰.۳ درصد افت داشته است.هند، ژاپن، آمریکا، 
روســیه، کره جنوبی، آلمان، ترکیه و برزیل به ترتیب 
دومین تا نهمین تولیدکنندگان بزرگ فولاد جهان در 

چهار ماهه سال جاری میلادی بوده اند.

فولاد

خریدار   وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
گفت: وضعیت صنعت خودرو کشــور هنوز 
قابل دفاع نیســت، اما نسبت به حدود ۶ ماه 
گذشته رشد قابل توجهی داشته و مشکلات 

آن یک به یک در حال رفع است.
»ســید رضا فاطمــی امیــن« در خاتمه 
بازدید از گروه خودروسازی سایپا در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: صنعت خودروی 
ایران از نظــر ظرفیــت نیروی انســانی و 

زیرساخت های نصب شده، مناسب است.
وی افزود: ایــن صنعت هرچند مســائل و 
چالش های زیادی دارد و از ایــن بابت باید 
به مردم و مشــتریان حق داد، اما قابل احیا 

و اصلاح است. 
وزیر صنعت، معدن و تجــارت ادامه داد: در 
ماه های گذشته تمرکز اولیه ما روی موضوع 
تولیــد و افزایــش تولید بود. وقتــی تولید 
افزایــش می یابد گردش مالی شــرکت ها 
اتفاق افتاده، قیمت تمام شده کاهش یافته، 
شرکت های قطعه ساز به حرکت می افتند و 

بهبود کیفیت را می توان انتظار داشت.
فاطمی امین اضافه کرد: نکته دوم، حرکت 
به سمت تغییر محصول اســت، زیرا بخش 
عمده ای از بی کیفیتی که مردم در خصوص 
خودروها اشــاره دارند، ناشی از پلتفرم های 
قدیمــی در خودروهایــی همچــون تیبا، 
ســمند و پژو ۴۰۵ اســت که خیلــی قابل 

اصلاح نیستند. 
وی یادآور شــد: ایران خودرو در سال جاری 
۸۰ هزار دســتگاه خودروی تارا و سایپا ۸۰ 
هزار دستگاه خودروی شاهین را جایگزین 
محصولات قدیمی خواهند کــرد که اینها 
تغییر ریل و حرکت به ســمت خودروهای 

جدید است.

خودرو گران نمی شود
 وزیــر صنعت معــدن و تجــارت گفت: در 
شرایط فعلی تصمیمی برای افزایش قیمت 

خودروها و گران شدن آنها نداریم.
فاطمی امین در ادامه با اشــاره به برنامه دو 
ســاله تعریف شــده برای صنعت خودرو، 
خاطرنشــان کرد: خودروســازی صنعتی 
بــزرگ و مهمی اســت که با مشــکلات و 
چالش هایی نیز همراه است، اما این مسائل 
قابل حل است.وی اظهار داشــت: امروز تا 
حدود زیادی مشکل تولید خودرو حل شده 
است. سال گذشته ۷۰ هزار خودرو ناقص در 
کف پارکینگ خودروسازان وجود داشت و 
متوسط عبور مســتقیم خودرو در شرکتی 
نظیر سایپا تنها ۱۸ درصد بود که مشکلات 

زیادی را ایجاد می کرد.
وزیر صمت اضافه کرد: امروز عبور مستقیم 
خودرو از خط تولید به بازار در ایران خودرو 
بــه ۱۰۰ درصد و در ســایپا بــه ۹۷ درصد 

رسیده است.

فاطمی امین گفت: اجرای اقدامات دیگری 
نیز در نقشــه راه صنعت خودرو آغاز شــده 
که از آن جملــه مبارزه بــا کالاهای یدکی 
قاچاق قابل اشاره اســت که ۳۰ درصد بازار 

لوازم یدکی خودرو را تشکیل می داد.
وی ادامه داد: در ســایر  موضوعات از جمله 
تنــوع محصول، بهبــود کیفیــت، اصلاح 
ســاختار مالکیــت خودروســازان و غیره 
به طورکلی در ۹  محــور، برنامه هایی تهیه 
شده و از خودروسازان نیز خواسته ایم که در 

همین راستا حرکت کند.
وزیر صنعــت، معدن و تجــارت  همچنین 
بیــان داشــت: از این پــس باید بیشــتر 
روی محصــولات جدید متمرکز باشــیم، 
خودروهایــی همچــون تــارا و شــاهین 
از کیفیــت مناســبی برخوردارنــد، امــا 
قیمت هــای بالایــی دارند که بــرای آحاد 
جامعه قابل دسترســی نیستند. در تلاشیم 
خودروهایی با قیمت های پایین تر در کشور 

تولید کنیم.
فاطمی امیــن در خصوص قانــون جوانی 
جمعیت خاطرنشان کرد: این طرح از سوی 
مجلس شورای اســلامی مصوب شده و دو 
خودروساز بزرگ کشور را در قبال آن متعهد 
کرده است که باید مطابق قانون اجرا شده و 

کارهای آن به پیش بروند.

تصمیمات سازمان ملی استاندارد 
فصل الخطاب است

وزیر صنعت، معدن و تجــارت با بیان اینکه 
بخشــی از معضل کیفیت خودرو ناشــی از 
کســری قطعات و تولید خودروهای ناقص 
اســت، گفت: تصمیمــات ســازمان ملی 
استاندارد فصل الخطاب است و باید نظرات 
این سازمان از ســوی همه تولیدکنندگان 

به ویژه خودروسازان اعمال شود.
»سید رضا فاطمی امین« در بازدید سرزده 
از گــروه صنعتی ایران خــودرو و همچنین 
شــرکت خودروهای سفارشی ایران خودرو 
)آپکو(، در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: 
سازمان ملی استاندارد مرجع اصلی کیفیت 
خودروها در کشــور اســت و به طور قطع از 
سازمان ملی اســتاندارد پشتیبانی خواهیم 

کرد و نظرات این سازمان لحاظ خواهد شد.
وی بیان داشت: همه تولیدکنندگان به ویژه 
خودروسازان موظف اند که ضوابط سازمان 

ملی استاندارد را رعایت کنند.
وزیر صنعــت، معدن و تجارت یادآور شــد: 
بخشــی از معضل کیفیت خودرو ناشــی از 
کســری قطعات و تولید خودروهای ناقص 
اســت.فاطمی امین ادامــه داد: از ابتدای 
خردادماه امســال بــا تعهدی کــه در بین 
مدیــران ایران خــودرو ایجاد شــد، تولید 
خودروهای ناقص این خودروساز به حداقل 
رسید و شاهد درصد بالایی از عبور مستقیم 
خودروها از خط تولید این خودروســازان 
هســتیم که در گذشــته تنها به میزان ۱۰ 

درصد بوده است.
وی اضافه کرد: علاوه بر موضوع تولید ناقص 
خودروها، بخشــی از دلایل کاهش کیفیت 
خودروها به پلتفرم هــا و قدیمی بودن آنها 

باز می گردد.

سمند و پژو 405 از خط تولید 
خارج می شود

وزیر صمــت بیان داشــت: به طــور نمونه 
خودروهایی نظیر پژو ۴۰۵، سمند و تیبا که 
سالیان سال از تولید آنها می گذرد به دلیل 
قدیمی بودن پلتفرم ها با مشــکل کیفیت 
مواجه هستند و باید تولید آنها متوقف شود.

فاطمــی امین با اشــاره به افزایــش تولید 
خودروی نظیــر تارا از دو هزار دســتگاه در 
ســال گذشــته به بیش از ۷۵ هزار دستگاه 
در سال جاری خاطرنشان کرد: با تولید این 
خودرو، تولید خودروهایی همچون سمند و 

پژو ۴۰۵ از خط خارج خواهد شد.
وی  تصریــح کــرد: در این زمینــه نظرات 
سازمان ملی استاندارد فصل الخطاب است 
و هر تصمیمی که از ســوی این سازمان در 
خصوص خودروهای تولید اتخاذ شود باید 

اجرایی شود.
 سه خودرو سمند، تیبا صندوق دار و تیبا۲ به 
علت عیوب پرتکرار ایمنی عملکرد، از سوی 
دفتر تخصصی صنایع فلزی ســازمان ملی 
اســتاندارد ایران از فهرســت تمدید اعتبار 

حذف شدند.

تولید روزانه ۲500 دستگاه خودرو 
در ایران خودرو

در ادامــه، مدیرعامــل ایران خــودرو در 
جمع خبرنگاران با اشــاره بــه تولید روزانه 
۲ هزار و ۵۰۰ دســتگاه خودرو در این گروه 
صنعتی، گفت: براساس مصوبه شورای عالی 
استاندارد، ایران خودرو از سه ماه قبل اعلام 
کرده است که خودروهای سمند و پژو ۴۰۵ 

از خط تولید خارج خواهند شد.
»مهدی خطیبــی« تصریح کــرد: در این 
زمینه، تعــداد ۹ هــزار دســتگاه تعهد به 
تاکســیرانی داریم که براساس استانداردها 
و اقدامات ســخت گیرانه ای که وجود دارد، 
به طور قطع ایــن تعداد بــا کیفیت بهتری 

نسبت به تولیدات قبل عرضه خواهند شد.

تیرماه، خروج سمند از خط تولید
وی با اشــاره بــه برنامه های جامــع ایران 

خــودرو در راســتای طراحــی و توســعه 
محصول متناســب با نیازهای بازار داخلی، 
خاطرنشــان کرد: براســاس برنامه ریزی 
انجام شده، امیدواریم ماه آینده خط تولید 
سمند در تبریز را با حضور وزیر صمت برای 

همیشه متوقف کنیم.
مدیرعامل گــروه صنعتی ایــران خودرو با 
تاکید بر این که اکنون خــودروی ناقص در 
ایران خودرو تولید نمی شــود و محصولات 
به صورت عبور مستقیم از خط تولید تحویل 
مشتریان می شــود، گفت: اکنون ۲۶ هزار 
دســتگاه خودروی دارای کسری قطعه در 
ایران خودرو وجود دارد که ۱۴ هزار دستگاه 
آن مربوط به محصول سورن در تبریز است 
که گزارش به صفر رســیدن آن نیز به زودی 

ارائه خواهد شد.

کاهش ۲۶ هزار دستگاهی 
تعهدات معوق

وی اظهار داشــت: تعهدات معوق در سال 
گذشــته در همین زمان ۳۲ هزار دستگاه 
بوده که در پایان اردیبهشــت ماه به ۶ هزار 
دســتگاه کاهــش یافت که بخــش اصلی 
آن مربوط به محصول ســورن بــوده که با 
همکاری پلیــس راهور این تعــداد تحویل 

مشتریان خواهد شد.
وی با اعــلام این که در حــال حاضر روزانه 
بیش از ۲ هــزار و ۵۰۰ دســتگاه خودروی 
کامل و بدون کســری به صــورت پایدار در 
این مجموعه تولید می شود، از برنامه ریزی 
برای افزایش تولید بــه روزانه ۲ هزار و ۹۰۰ 

دستگاه خبر داد.
خطیبی افزود: هم زمان با اجرای طرح های 
تحول کیفیت محصــولات ایران خودرو در 
قالب ۱۶۱ برنامه اصلی، افزایش تیراژ تولید 
در راستای پوشش تقاضای موجود در بازار 
نیز در دستور کار ویژه این شرکت قرار دارد 
و در همین راســتا در روزهــای آینده تیراژ 
تولید محصــول تارا افزایــش قابل توجهی 

خواهد داشت.
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو با بیان 
این که در طول ســال های گذشته به جز در 
مقاطعی معدود ایران خودرو همیشه تولید 
خودروی ناقص داشته است، عنوان داشت: 
در زمانی که وضعیت ایران خودرو مطلوب 
نبود، روزانه ۱۰۰ دســتگاه و بــه عبارتی، 
پنج درصد از تولید روزانــه به صورت عبور 

مستقیم و بدون کسری انجام می شد.
به گفته خطیبــی، فرآیند عبور مســتقیم 
تولید، عــلاوه بــر افزایــش ۲۵ درصدی 
کیفیت، حدود ۷۰ تا ۸۰ درصد مشــکلات 
ایران خــودرو را در زمینــه فرآیند زنجیره 
تامیــن و نقدینگی حل می کنــد و از ایجاد 
زیان های مالی ســنگین جلوگیری خواهد 

کرد.

خریدار  مدیرعامل ســایپا بــا بیان اینکه 
۱۳ هزار دستگاه تیبا منتظر تعیین تکلیف 
سازمان ملی استاندارد هســتند، گفت: در 
صورتی که قــرار به عدم شــماره گذاری یا 
خارج شــدن این خودرو از خط تولید باشد، 
خودروهای شــاهین و کوئیک بــه عنوان 

جایگزین به مشتریان داده می شود.
»محمدعلی تیموری«  در جریان بازدید 
وزیر صنعت، معــدن و تجارت از خطوط 
تولید و پارکینگ های این خودروساز در 
جمع خبرنگاران با اشــاره به عدم تمدید 
اعتبار سه خودروی تیبا۲، تیبا صندوقدار 
و سمند از سوی سازمان ملی استاندارد، 
اظهار داشــت:  در خودروی تیبا همواره 
عیوبی وجود داشــته، اما هیــچ وقت با 
عیوب ایمنی به دست مشتریان نرسیده 

است.
وی یادآور شــد:  برخی عیــوب نظیر رگلاژ 
درب در خــودرو وجــود دارد کــه تکــرار 

می شود و باید طی فرآیندی اصلاح شود.
تیموری ادامه داد: رفع همین عیوب نیازمند 
قالب سازی، طراحی قالب های جدید و غیره 
بود که هزینه های زیادی به دنبال داشــت، 
بر این اساس تصمیم داشتیم خطوط تولید 

جدیدی ایجاد کنیم.
وی در عین حال یادآور شد: تیبا خودرویی 

اســت که عامه مــردم می توانســتند آن 
را خریــداری و اســتفاده کننــد، اما طبق 
سیاســت های وزارت صمت حذف آن را در 

برنامه داشتیم.
مدیرعامل ســایپا اضافه کرد:  بــا توجه به 
پیش فــروش هفت هــزار خــودروی تیبا 
باقی مانده از ســال قبل، همچنین وجود ۶ 
هزار دستگاه از آن در کف کارخانه، همه آنها 

باید تعیین تکلیف شوند.
وی، خواســتار آن شــد تا ســازمان ملی 
اســتاندارد ایران، تولید را فرآیندی »صفر و 
یکی« نبیند و توضیح داد: در فرآیند تولید، 
عیوب ابلاغ می شــود، ســپس خودروساز 
برنامه می دهــد اما اگر برنامه هــا قابل اجرا 
نباشد، آن گاه می توان دستور به توقف خط 

تولید داد.
تیمــوری افــزود: خودروهایی کــه تولید 
می شــوند، یک زنجیره قطعه سازی به آنها 
متصل است، همین طور در انبارها قطعات 
زیادی از این خودروهــا وجود دارد که همه 

آنها سرمایه ملی هستند.
وی خاطرنشان کرد: در همه جای جهان نیز 
اگر بخواهند خودرویی را از خط تولید خارج 
کنند، طی فرآیندی این کار انجام می شود 
نه اینکه به یکباره اعلام شــود که دیگر این 

خودرو شماره گذاری نمی شود.

مدیرعامــل ســایپا تصریح کــرد:  اگــر به 
هر دلیلــی ایــن تعــداد خــودروی تیبا 
شــماره گذاری نشــود، یا سیاســتگذاری 
وزارت صمــت بر عــدم تولید آن باشــد، 
این خودروهــا به عنــوان خودروهای فاقد 
گارانتی به مزایده گذاشته شده و به فروش 

خواهد رفت.
وی بیان داشــت: همچنین بــه افرادی که 
برای دریافت این خودروهــا ثبت نام کرده 
بودند، کوئیک یا شاهین به عنوان خودروی 

جایگزین داده خواهد شد.
 هفته گذشــته ســه خودرو ســمند، تیبا 
صندوق دار و تیبا۲ به علــت عیوب پرتکرار 
ایمنی عملکــرد، از ســوی دفتر تخصصی 
صنایع فلزی سازمان ملی استاندارد ایران از 

فهرست تمدید اعتبار حذف شدند.

 عبور مستقیم سایپا به بیش
 از 90 درصد رسید

تیموری همچنین خاطرنشــان کرد:  تولید 
خودرو در این مجموعه بــه روزانه یک هزار 
و ۷۰۰ تا یک هزار و ۸۰۰ دســتگاه رسیده 
اســت که ســه درصد از برنامه های وزارت 
صمت جلو هســتیم، اما هفت درصد نسبت 
به برنامه های همین گروه عقبیم که تا پایان 

خرداد ماه جبران خ واهد شد.

وی گفــت: اکنــون تنهــا ۹۷۰ دســتگاه 
خودروی معوقه داریم، این در حالی اســت 
که تا چهار ماه پیش این رقم حدود ۱۲ هزار 

دستگاه بود.
مدیرعامل ســایپا با اشــاره به رسیدن عدد 
عبر مســتقیم این خودروساز به ۹۷ درصد، 
یادآور شــد: تعطیلی هــای دو روزه هفته 
گذشته سبب شد برخی اجناس در گمرک 
باقی بماند و همین مساله عبور مستقیم را تا 

سه درصد کاهش داد.
 برپایه آمارهای ســامانه کدال، در دو ماهه 
ابتدایی امسال گروه سایپا موفق به تولید ۴۱ 

هزار و ۸۶۹ دســتگاه خودرو شد که شامل 
۳۳ هزار و ۲۴۸ دســتگاه خودرو از خانواده 
ایکس ۲۰۰ )مشــتمل بر تیبــا، کوئیک و 
ساینا(،  سه هزار و ۴۲۶ دســتگاه شاهین و 
پنج هزار و ۱۵۴ دســتگاه سایپا ۱۵۱ )وانت 

پراید( بود.
در دو ماهه امســال همچنین ۴۱ دستگاه 
خودرو شــامل ۴۰ دســتگاه اس. کی. دی 
)قطعات نیمه کامل خودرو( و یک دســتگاه 
ســی. بی. یو )خودروی کامــل صادراتی(  
توســط این گروه خودروســازی بــه دیگر 

کشورها صادر شد.

تولید۹میلیونتنفولاددرایرانطی۴ماه
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غیرمجازرمزارز
 شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران اعلام کرد: تاکنون ۷ هزار 
و ۵۵ مرکز غیرمجاز استخراج رمزارز کشــف و تعداد ۲۳۳ هزار و ۲۱۱ 
دســتگاه ماینر جمع آوری شده اســت.به گزارش پایگاه خبری شرکت 
تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران )توانیر(، این شــرکت اعلام کرد: 
با تلاش های صورت گرفته توســط کارکنان صنعت برق و گزارش های 
مردمی، ۱۴۱ مرکز غیرمجاز استخراج رمزارز در یک ماه گذشته کشف 

و یک هزار و ۹۶۴ دستگاه ماینر از این مراکز جمع آوری شد.
 ۱۹ درصد ازاین کشــفیات توســط گزارش های مردمی ، ۴۷ درصد از 

طریق بازرسی های محلی و ۳۴ درصد با سایر روش ها انجام شده است.
 هر دســتگاه اســتخراج بیت کوین )ماینر( به صورت متوســط توان 
مصرفی به اندازه پنج یخچال ۲۰ فوت و  چهار کولر آبی دارد  و  به همین 
دلیل اســتخراج های غیرمجاز به دلیل ایجاد  اختلال در شبکه توزیع، 

می تواند باعث بروز آسیب به وسایل برقی شهروندان شود.
 هموطنان مــی توانند در صورت مشــاهده تخلف، مــوارد را ازطریق 
https://www.tavanir.org. ســامانه اینترنتی ســمات به آدرس
ir/samaat  و یا اپلیکیشــن بــرق من گزارش کنند.پس از بررســی و 
صحت سنجی گزارش، به افشــاکنندگان پاداش نقدی تعلق می گیرد 

و اطلاعات افشاکنندگان )سوت زنان( محرمانه باقی می ماند.
ماینر، دستگاه تولیدکننده رمزارز اســت. رمزارز نوعی دارایی دیجیتال 
اســت که به طور غیرمتمرکز تولید و نگهداری می شود و برای استخراج 
رمز ارزها باید محاسبات ریاضی پیچیده ای توسط رایانه به صورت مستمر 
انجام شود که مســتلزم مصرف برق زیادی است.متوسط انرژی موردنیاز 
برای اســتخراج هر بیت کوین به عنوان اولین رمزارز ساخته شده، حدود 
۳۰۰ مگاوات ســاعت برآورد می شــود که این انرژی به صورت متوسط 

معادل مصرف برق بیش از ۳۵ هزار واحد مسکونی در یک روز است.
به اســتناد تخمین مراجع بین المللی )Cambridge، ۲۰۲۱( در حال 
حاضر متوســط مصرف برق ســالانه کل شــبکه جهانی بیت کوین در 
حدود برابر ۹۶ میلیارد کیلووات ساعت برآورد می شود که این مقدار از 
مصرف سالانه برق در کشورهایی مانند بلژیک، فنلاند و اتریش بیشتر 

است.

وزارتنفتخبرداد
افزایشبیشاز۶۰درصدیوصول

درآمدهاینفتی
 وزارت نفت از افزایــش بیش از ۶۰ درصدی وصــول درآمدهای نفتی 
در فروردین ماه و اردیبهشــت ماه امسال نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته خبر داد.به گزارش وزارت نفت، »علی فروزنده« مدیرکل روابط 
عمومی وزارت نفت اظهار کرد: با تلاش وزارت نفت و برخلاف شایعات 
و گزاره های مطرح شــده در فضای عمومی جامعه، وصول درآمدهای 
حاصل از صــادرات نفت، میعانــات گازی، گاز طبیعــی، فرآورده های 
نفتــی و محصولات پتروشــیمی در دو ماه نخســت امســال افزایش 

خیره کننده ای نسبت به مدت مشابه پارسال داشته است.
وی تصریح کرد: مقایسه عملکرد وصول درآمدهای حاصل از صادرات 
نفت، میعانــات گازی، گاز طبیعــی، فرآورده هــای نفتی، محصولات 
پتروشــیمی در دو ماه امسال نسبت به پارسال نشــان می دهد وصول 
درآمدهای ارزی در فروردین ماه و اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ بیش از ۶۰ 
درصد بیشتر از مدت مشابه پارسال بوده است.مدیرکل روابط عمومی 
وزارت نفت افزود: برای نمونه درآمدهای پتروشیمی که به سامانه نیما 
واریز شده در دو ماه نخست پارســال ۱.۵ میلیارد دلار بود که در دو ماه 
امســال به ۲ میلیارد و ۴۵۰ میلیون دلار رســیده است.فروزنده گفت: 
درآمدهای وصولی بر اساس قانون و مفاد بودجه در اختیار سازمان های 

مسئول برای مصارف گوناگون کشور قرار گرفته است.

دربازدیدمعاونوزیرنفتمطرحشد
زنجیرهارزشدرپتروشیمیآبادانتکمیل

میشود
سرپرست پتروشــیمی آبادان در بازدید مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی از پتروشیمی آبادان گفت: ایجاد واحدهای جدید فرآیندی 
همسو با تکمیل زنجیره ارزش از برنامه های توسعه ای پتروشیمی آبادان 
است.به گزارش شرکت ملی صنایع پتروشــیمی، مرتضی شاه میرزایی 
شامگاه جمعه )ششم خردادماه( به دعوت سرپرست شرکت پتروشیمی 
آبادان از این مجتمع پتروشیمی و واحدهای تولیدی آن بازدید کرد.وی 
در جریان این بازدید گفت: یکی از وظایف و اهداف شــرکت ملی صنایع 
پتروشیمی حمایت و تسریع اجرای طرح های پتروشیمی، پشتیبانی و 

رفع موانع موجود در مسیر توسعه صنعت پتروشیمی است.
امید بچاری، سرپرســت پتروشــیمی آبادان نیز در این بازدید با ارائه 
گزارشــی اظهار کرد: ایجاد واحدهای جدید فرآیندی همسو با تکمیل 
زنجیره ارزش مبتنی بر ســبد خوراک پالایشــگاه آبادان از برنامه های 

توسعه ای پتروشیمی آبادان در آینده است.

تغییرپیشنهاداروپابرایشکستنطلسمتحریم
نفتروسیه

اتحادیه اروپا با بازبینی پیشنهاد اولیه، ممنوعیت واردات نفت دریابرد 
از روسیه را پیشــنهاد کرد و محدودیت واردات از طریق یک خط لوله 
مهم را به تاخیر انداخت تا نظر موافق مجارســتان را جلب کند و بسته 

تحریمها علیه مسکو را به تصویب برساند.
 منابع آگاه به بلومبرگ گفتند: کمیســیون اروپا پیشنهاد بازبینی شده را 
روز شنبه به دولتهای اتحادیه اروپا فرستاد. بر اســاس پیشنهاد بازبینی 
شده، صادرات نفت روسیه از طریق خط لوله دروژبا که منبع اصلی واردات 
نفت از روسیه به مجارســتان اســت، از تحریم در امان می ماند.به گفته 
منابع آگاه، کشــورهای عضو اتحادیه اروپا واردات نفت دریابرد از روسیه 
را در مدت شــش ماه و واردات فرآورده های نفتی را در مدت هشــت ماه 
متوقف خواهند کرد.این پیشنهاد فرصت بیشتری به مجارستان می دهد 
تا راه حل فنی برای تامیــن نیازهای انرژی خود پیــدا کند. همچنین به 
نگرانی سایر کشورهای محصور در خشکی شــامل اسلواکی و جمهوری 
چک پاسخ می دهد.تحت لایحه بازبینی شده، بلغارستان یک دوره مهلت 
تا ژوئن یا دسامبر سال ۲۰۲۴ خواهد داشت و کرواسی برای واردات نفت 
گاز خلاء از روســیه، معافیت خواهد گرفت. کمیســیون اروپا همچنین 
پیشنهاد کرد صادرات مجدد نفت روســیه که از طریق خط لوله دریافت 

شده است به سایر اعضای اتحادیه اروپا یا کشورهای دیگر محدود شود.

نیرو

محققان در پژوهشــی اثر قیمت نفت بر توســعه مالی 
ایران را بررســی کرده اند. با توجه بــه اهمیت نفت در 
اقتصاد جهانــی، مطالعات متعددی به بررســی تاثیر 
تغییرات قیمت نفــت بر اقتصــاد و بازارهــای مالی 
پرداخته اند. با توجه به ماهیت اقتصاد ایران و وابستگی 
زیاد به درآمدهای نفتی، تغییر در قیمت نفت می تواند 
با ایجاد ادوار تجاری بر عملکرد شبکه بانکی و همچنین 
بازار سهام تاثیر بگذارد. محققان در پژوهشی با عنوان 
آیا نفت نفرین است یا موهبت برای توسعه مالی ایران؟ 

این موضوع را بررسی کرده اند.
در این پژوهش به بررســی تاثیر قیمت نفت بر شاخص 
توســعه مالی بانکی شــاخص توســعه مالی مبتنی 
بر بازار ســهام در دوره زمانــی ۹۶-۱۳۵۷ در قالب دو 
الگوی چرخشــی مارکوف پرداخته شــده اســت. در 
قالب این رویکرد می تــوان نفرین یا موهبت نفت برای 
شاخص های توسعه مالی را با توجه به سطح و رژیم آن 

نشان داد.نویسندگان این مقاله می گویند: بر 
اساس نتایج در الگوی توسعه مالی مبتنی بر 
بازار ســهام، افزایش قیمت نفت در شرایطی 
کــه ارزش معاملات بازار ســهام و توســعه 
مالی ناشــی از این بازار در سطح پایین خود 
باشد، تاثیر معناداری ندارد؛ در شرایطی که 
در سطح بالای خود باشــد، منجر به کاهش 

توسعه مالی ناشــی از این بازار می شــود. در واقع این 
موضوع نشان می دهد افزایش قیمت نفت و وفور منابع 
برای توســعه مالی سهام محور در کشــور در شرایطی 
که توسعه مالی در ســطح بالای خود باشــد و ارزش 
معاملات بازار سهام به تولید ناخالص داخلی بالا باشد، 

نفرین محسوب می شود.
بر اســاس آن چه نتایج این مطالعه نشان می دهد، این 
نفرین ریشه در رانت و فساد ناشی از افزایش درآمدهای 
نفتی در کشور دارد که از مســیرهای متعددی مانند 

کاهش ســرمایه گــذاری، افزایــش تورم و 
کاهش ســرمایه اجتماعی می تواند این نوع 
از توســعه مالی را کاهش دهد. از سوی دیگر 
باید این نکته را در نظر داشت که رابطه دلار و 
قیمت نفت در دنیا اغلب منفی است. بنابراین 
اگر قیمت نفت افزایش یابد و منجر به کاهش 
نرخ ارز شــود، افراد ممکن است در پرتفوی 
)سبد سهام( خود ســهام یا طلا را جایگزین آن کنند 
که این عمل خود می توانــد از طریق تغییر در تقاضای 

سهام بر توسعه مالی سهام محور تاثیرگذار باشد.
در ایــن مقاله آمده اســت: در خصوص توســعه مالی 
بانکی، افزایش قیمت نفت در شرایطی که توسعه مالی 
بانکی در سطح میانه خود باشد، تاثیر معناداری ندارد. 
اما چنانچه در ســطح پایین و بالای خود باشــد، باعث 
کاهش آن می شــود. این موضوع نشان می دهد نفت و 
درآمدهای آن برای توســعه مالی بانکی کشور نفرین 

بوده است. ســرمایه گذاری تحت تاثیر سرمایه انسانی 
و اجتماعی اســت و افزایش قیمت نفــت می تواند از 
طریق بیماری هلندی منجر به کاهش سرمایه گذاری 
در بخش قابل مبادله شود و فســاد و رانت ناشی از آن 
منجر به کاهش ســرمایه گذاری می شود که در نتیجه 

خدمات مالی و توسعه مالی کاهش می یابد.
در پایان این پژوهش توصیه شــده اســت در شرایط 
افزایش قیمت و درآمدهای نفتی بهتر است سیاست ها 
به گونه ای طراحی شود که شاخص توسعه مالی بانکی 
در ســطح و رژیم میانه خود قرار گیرد و موجب کاهش 

توسعه مالی ناشی از شبکه بانکی نشود.
این مطالعه توســط ســهیل رودری، دکترای اقتصاد 
دانشگاه فردوســی مشــهد، امیر منصور طهرانچیان، 
استاد دانشگاه مازندران و پگاه زارعی، دکترای اقتصاد 
دانشگاه مازندران انجام شــده و در هفتادمین شماره 

فصلنامه مطالعات اقتصاد انرژی منتشر شده است.

شــرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی ایران برای 
چندمین بار در ماه های گذشته هر گونه اخبار مبتنی 

بر اصلاح قیمت سوخت را تکذیب کرد.
بعد از افزایــش قیمت برخی از اقلام اساســی به دلیل 
حذف ارز ترجیحی شــایعات متعددی از افزایش دیگر 
کالاها در فضای مجازی مطرح شــد که یکــی از این 

شایعات افزایش قیمت بنزین است.
پیش از آغاز ســال جدید طرح جدید ســهمیه بندی 

بنزین در مناطق آزاد کیش و قشم به اجرا درآمد که در 
این طرح ســهمیه خودرو قطع و این سهمیه به هر فرد 
تعلق گرفت. اکنون که بیش از دو ماه از اجرای این طرح 
می گذرد و نتایج درخشانی نیز از این طرح بدست آمده 
است همواره برخی از غرض ورزان دنبال این هستند تا 
اجرای این طرح را مخل رفاه مــردم معرفی کنند و هر 
از گاهی موضوع افزایش قیمــت بنزین را مطرح کرده 
تا بتوانند جلوی ادامه اجــرای آن را بگیرند. به همین 

دلیل قیمت های عجیب وغریب را در رســانه ها مطرح 
می کنند که هیچ کدام نیز واقعی نیست.

بارها این موضوع توســط مســئولان مربوطه تکذیب 
شده اســت. اما هربار نیز ســناریوهای جدیدی برای 

افزایش قیمت بنزین مطرح می کنند.
مسئولان شــرکت ملی پالایش وپخش فراورده های 
نفتی ایران این بار نیز این شایعات را رد کرده و گفته اند 
هیچ گونه تغییری در قیمت و میزان سهمیه سوخت در 

دستور کار قرار ندارد و ضروری است تا از دامن زدن به 
شایعات و هرگونه گمانه زنی ممانعت شود و هموطنان 
اخبار را از منابــع موثق پیگیری کنند.شــرکت ملی 
پالایش وپخش اعلام کرده اســت در حال حاضر طرح 
و برنامه ای مبنی بر افزایش قیمت و یا کاهش ســهمیه 
در دست اجرا نیست، لذا در صورت اتخاذ هرتصمیمی 
دراین خصوص، از سوی نهادهای مســئول در دولت 

مراتب اطلاع رسانی انجام خواهد شد.

نفت

سوخت

خریدار   ســخنگوی صنعــت برق گفت: 
بعــد از اوج بار ســال ۱۴۰۰ برنامه مفصلی 
شــامل ۱۰۰ اقدام عملیاتی تدوین شد که 
بیشــتر اقدام های آن تاکنون انجام شــده 
و آماده هستیم تا فصل تابســتان امسال را 
بدون محدودیت و مشــکل جدی پشت سر 

بگذاریم.
 »همایون حایــری« معاون بــرق و انرژی 
وزیــر نیــرو روز ۲۲ فروردین ماه امســال 
گفت: برنامه ریزی برای تابســتان ۱۴۰۱ از 
سال گذشته آغاز شده و بر این اساس ۱۰۰ 
برنامه با دســتور وزیر نیرو برای آمادگی و 
عبور موفق از تابستان ســال جاری تدوین 

شده است.
وی ادامــه داد: این ۱۰۰ برنامه شــامل ۳۸ 
برنامه مربوط بــه تولید بــرق و واحدهای 
نیروگاهــی، ۳۱ برنامــه مدیریت مصرف 
و تقاضــای موثر، ۱۶ برنامه بــرای آمادگی 
مطلوب شــبکه برق و ۱۵ برنامــه نیز برای 

مدیریت هماهنگی با استان ها است.
حائــری گفت: ۶ هــزار مگاوات تابســتان 
امســال به مدار خواهــد آمــد،  از این رقم 
حــدود ۴ هــزار و ۵۰۰ مــگاوات از بخش 
نیروگاه های حرارتی، ۵۰۰ مگاوات مربوط 
به نیروگاه هــای تجدیدپذیر و حدود هزار و 
۱۱۳ مگاوات نیز با اســتفاده از شرکت های 
دانش بنیان ارتقا داده شده و به مدار خواهد 
آمد.وی خاطرنشــان کرد: حدود ۷۵ درصد 
برنامه ارتقای توان نیروگاه ها انجام شــده و 
تا پایان اردیبهشــت ماه به طور کامل انجام 

خواهد شد.
اکنون مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه 
برق ایران در باره ایــن یک صد برنامه گفت: 
بعــد از اوج بار ســال ۱۴۰۰ برنامه مفصلی 
شــامل ۱۰۰ اقدام عملیاتی تدوین کردیم 

که بیشــتر اقدام هــای آن تاکنــون انجام 
شــده و آماده هســتیم تا فصل تابستان را 
بدون محدودیت و مشــکل جدی پشت سر 

بگذاریم.
بر اســاس گــزارش پایگاه اطلاع رســانی 
وزارت نیرو، »مصطفی رجبی مشــهدی« 
افزود: این ۱۰۰ اقــدام دارای ۴ محور بوده 
که بخشــی از آن در زمینــه توزیع ظرفیت 
نیروگاهی و تولید برق اســت کــه در این 
بخش بیــش از ۵ هــزار مــگاوات نیروگاه 
حرارتی جدید یا نیروگاه هایــی که امکان 

افزایش ظرفیت دارند قرار دارد.
وی ادامه داد: همچنین به همراه این مقدار 
نیروگاه، ۵۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر، 
نیروگاه های مقیاس کوچک و نیروگاه هایی 

که در اختیار صنایع نیز هســتند تا بتوان ۶ 
هزار ظرفیت نامی تولید به شبکه سراسری 
برق اضافه کرده و بتوان بخشــی از ناترازی 

تولید و مصرف جبران شود.
رجبی مشــهدی خاطرنشــان کرد: علاوه 
بر این ها در بخش مصرف هــم برنامه های 
بســیار خوبی در غالب مشــترکان خانگی، 
کشــاورزی، صنعتی، تجاری و حتی اداری 
در مرحله اجرا داریم کــه تاکنون همکاری 

خوبی در این زمینه صورت گرفته است.
ســخنگوی صنعت برق برنامه های کاهش 
مصــرف مشــترکان را عمدتاً تشــویقی 
دانســت یعنــی در قبال کاهــش مصرف 
پاداش در نظر گرفته شــده که به مشترکان 
به خصوص مشــترکان خانگی که امســال 

۱۰ برابر شــده اند، تعلق خواهد گرفت.وی 
ادامــه داد: در بخش کشــاورزی نیز اگر در 
زمان اوج مصرف ۵ ساعت همکاری داشته 
باشــند، می توانند در بقیه روز برق را رایگان 
دریافت کننــد. همچنین در بخش صنعتی 
هماهنگ شــده که تعطیلات تابســتانی 
را به ســاعت اوج بار منتقل کننــد یا اگر در 
ســاعت اوج نیاز به کاهش مصــرف بود، با 
هماهنگی دیســپاچینگ ملی مصرف خود 
را کاهــش دهند.ســخنگوی صنعت برق 
درباره برنامه های تنبیهی نیز خاطرنشــان 
کرد: در بخــش خانگی تنهــا دو درصد از 
مشترکان بیش از دوبرابر الگو مصرف دارند 
و این یعنی بیش از ۱۴ تــا ۲۰ برابر مصرف 
مشــترکان متعارف اســت که در برخورد 

با این دسته از مشــترکان ابتدا به آنها تذکر 
خواهیــم داد و در صورت کاهــش ندادن 
مصرف، مجبور به قطع بــرق آنها خواهیم 
شد.رجبی مشهدی گفت: الگوی مصرف در 
مناطق عادی یا معتدل کشور که ۸۰ درصد 
کشور را شــامل می شــود در ماه های گرم 
سال ۳۰۰ کیلووات ســاعت است که تقریباً 
۷۵ درصد مشترکان زیر این الگو قرار دارند 
اما برای مناطق گرمســیر که اســتان های 
حاشیه خلیج فارس و دریای عمان هستند 
مانند اســتان های خوزســتان، بوشــهر، 
هرمزگان، سیســتان و بلوچستان، کرمان و 
سایر شهرهای گرمســیر این الگو ۱۰ برابر 
می شود یعنی ۳ هزار کیلووات ساعت در ماه 

می توانند مصرف داشته باشند.
وی افزود: در ایــن بخش نیز بیــش از ۹۰ 
درصد از مشــترکان زیر الگوی تعیین شده 
هستند که درخواســت ما این است که این 
دسته از مشترکان نیز برای تامین برق سایر 
مشــترکان تا جای امکان مصــرف خود را 
کاهش دهند یعنــی اگر ســه کولر گازی 
دارند، بــا خاموش کردن یــک کولر، ضمن 
کمک به برق رســانی به ســایر مشترکان، 
ماهیانه ۵۰۰ هــزار تومــان از صنعت برق 
بســتانکار شوند.ســخنگوی صنعت برق 
گفــت: در مناطق عادی نیز اگــر الگو ۳۰۰ 
کیلووات ساعت تعیین شــده بتوانند ۲۰۰ 
کیلووات ســاعت مصرف کننــد، علاوه بر 
رایگان شــدن قبض، ۳۰ هــزار تومان نیز 
بستانکار خواهند شــد که این امر با تنظیم 
دمای کولــر روی ۲۵ درجــه در کولرهای 
گازی و در کولرهای آبی با اســتفاده از دور 
کند کولر در ســاعات اوج مصرف به دست 
می آید و کمــک قابل توجهی به صنعت برق 

می شود.

آیانفتنفریناست؟
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آغازمرحلهاجراییطرحاحداثنیروگاهتوسطبخشصنعت
خریدار   مجری طرح احــداث ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه توسط صنایع گفت: مرحله 
اجرایــی و عملیاتی احــداث نیروگاه های 
جدیــد در هفت ســاختگاه ســرجمع به 
ظرفیت ۵ هــزار و ۳۰۲ مگاوات آغاز شــده 
اســت. افزایش ۳۰ هــزار مگاواتی ظرفیت 
نیروگاهی کشــور یکی از برنامه هایی است 
که وزیر نیروی دولت ســیزدهم آن را اعلام 
کرد و بر اســاس آن مقرر شد که احداث ۱۰ 

هزار مگاوات آن توسط صنایع انجام شود.
بر این اســاس و با هدف اجرایی شدن این 
هدف، ۱۹ مهرماه ســال گذشــته وزارت 
نیــرو و وزارت صنعــت، معــدن و تجارت 
تفاهم نامه ای را به امضا رساندند که بر پایه 
آن صنایع بــزرگ کشــور می توانند برای 
تامین نیازهــای برقی خود برای ســاخت 

نیروگاه اقدام کنند.
در همیــن رابطه مجری طــرح احداث ۱۰ 
هزار مگاوات نیروگاه توسط صنایع با اشاره 
به تخصیص ســوخت به حدود ۵۰ درصد از 
نیروگاه های احداثی توسط صنایع معدنی، 

از آغــاز مرحله اجرایــی و عملیاتی احداث 
نیروگاه های جدید در هفت ســاختگاه در 
جمع به ظرفیت ۵ هزار و ۳۰۲ مگاوات خبر 
داد.براساس اعلام وزارت نیرو، »سید زمان 
حســینی« در باره جزئیات پیشرفت طرح 
احــداث ۱۰ هزارمگاوات نیروگاه توســط 
بخش صنایع معدنی افزود: میزان پیشرفت 
دوره پیشــبرد ۱۴ ســاختگاه نیروگاه های 
صنایع معدنی بر اساس تفاهم نامه ۱۹ مهر 
ســال ۱۴۰۰ که بین وزارت نیــرو و وزارت 
صمت مبادله شــد، شــامل اســتان های 
اصفهان ۸۶ درصد، هرمــزگان ۴۸ درصد، 
کرمان ۵۷ درصد، خوزســتان ۷۲ درصد، 
یزد ۶۴ درصد، مرکزی ۲۴ درصد، سیستان 
و بلوچستان ۲۲ درصد، سمنان ۹۰ درصد و 

خراسان ۵۰ درصد است.
وی ادامــه داد: هفــت ســاختگاه شــامل 
نیروگاه هــای فــولاد مبارکــه، چادرملو، 
آلومینیــوم المهدی، گل گهر ســیرجان، 
سالکو، سامان ســمنان و فولاد خوزستان 

وارد مرحله اجرایی و عملیاتی شده اند.

مجری طرح احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 
توســط صنایع در رابطه با تعــداد واحدهای 
نیروگاهی که برای پیک تابستان سال جاری 
وارد مدار می شــوند، گفت: با توجــه به نیاز 
مبرم شبکه سراســری برق در پیک مصرف 
سال ۱۴۰۱ طی برنامه ریزی فشرده دو واحد 
گاز )واحدهای شــماره ۳ و ۴( نیروگاه شهید 
باکری ســمنان به ظرفیت ۳۶۶ مگاوات در 

تابستان جاری وارد مدار می شوند.
وی دربــاره اقدام هــای انجام شــده برای 

شناســایی مناطق مناســب جهت احداث 
نیــروگاه خاطرنشــان کرد: اســتان های 
هرمزگان، اصفهان، یزد و کرمان بیشترین 
پتانســیل احــداث نیروگاه هــای صنایع 
معدنی را دارند.حسینی تامین سوخت این 
نیروگاه ها را حاصل همکاری وزارتخانه های 
نفت و نیرو دانســت که  با توجه به همکاری 
و مســاعدت مطلــوب وزارتخانه های نفت 
و نیرو و برگزاری جلســه ها و پیگیری های 
به عمل آمــده تاکنون تخصیص ســوخت 
به حدود ۵۰ درصــد از نیروگاه های صنایع 
معدنی شــامل نیروگاه های فولاد مبارکه، 
گل گهر سیرجان، سالکو، فولاد خوزستان، 
ســمنان و پارســیان جنوب تعیین تکلیف 
شده و مابقی نیز در دســت بررسی و اقدام 
است.این مقام مســوول گفت: برای پروژه 
نیروگاه ســمنان پس از مبادله تفاهم نامه 
وزارتخانه های نیرو و صمــت در مورخ ۱۹ 
مهر ۱۴۰۰ طی یک برنامه ریزی فشــرده، 
فعالیت های دوره پیشبرد به مدت چهار ماه 
انجام شــد که با توجه به تجربه های موجود 

مشــابه، اقدامــی کم نظیر صــورت گرفت 
به نحوی که در اسفند ۱۴۰۰ موفق به شروع 
عملیات اجرایی شــده و تاکنون پروژه ۷۱ 

درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
حســینی افزود: بر این اساس،  توربین های 
گازی به کار گرفته شــده در این پروژه مدل 
MAP۲B از کارخانه هــای شــرکت مپنا 
بوده که هر کدام به ظرفیــت ۱۸۳ مگاوات 
هســتند  که با تکمیل واحد بخار، راندمان 
بلوک ســیکل ترکیبــی نیروگاه ســامان 

سمنان به حدود ۵۴ درصد خواهد رسید.
وی ادامــه داد: دوره پیشــبرد شــامل 
فعالیت های انتخاب مشــاور، تملک زمین، 
صدور موافقت نامه اصولــی، پروانه احداث، 
مجوزهای محیط زیســت، سوخت، پدافند 
غیرعامل، تامین آب، طرح اتصال به شبکه، 
انتخاب پیمانکار EPC  و غیره برای احداث 
حداقل ۱۰ هــزار مــگاوات ظرفیت جدید 
نیروگاهی صنایع معدنی در ۱۴ ســاختگاه 
کشور پیشــرفت های مناسبی حاصل شده 

است.
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 دادستان عمومی و انقلاب تهران با اشاره به ضرورت حفظ حقوق عامه 
و اجرای قانون گفت: بر اســاس وظیفه قانونی، همــه اقدامات لازم را 
در راستای نظارت و ســاماندهی ســایت های قیمت گذار منازل اجرا 
خواهیم کرد.به گزارش دادسرای عمومی و انقلاب تهران، علی صالحی 
در واکنش به اینکه آیا دادســتانی تهران درباره نظــارت بر نحوه اجاره 
منازل مسکونی و برخورد با دلالان مسکن که باعث افزایش قیمت خانه 
و در ادامه کاهش قدرت اجاره منازل توسط مردم شده است افزود: وفق 
اصل آزادی قراردادها، افراد اختیار دارند تا طبق تمایل خویش اقدام به 

انعقاد قراردادها از جمله قرارداد »اجاره و بیع« کنند.
وی ادامه داد: این اقــدام ملازمه ای با فعالیت های ســودجویانه برخی 
دلالان از جمله دلالان مســکن نخواهد داشــت و دادســتانی تهران 
باتوجه به اینکه مســکن از جمله نیازهای اساسی افراد جامعه است، در 
صورت مواجهه با اقدامات هرج ومرج گرایانه دلالان مســکن که باعث 
اخلال در نظم جاری بازار مســکن خواهد شــد باتکیه بر ظرفیت های 

موجود قانونی ورود می کند.
دادســتان تهران اضافه کرد: باتوجه به اینکه برخــی از اقدامات دلالان 
از طریق ســایت های قیمت گذار انجام می شود در راســتای نظارت و 

ساماندهی این سایت ها اقدام خواهد شد.

مدیرعاملسازمانتامیناجتماعیعنوانکرد
جزئیاتپرداختمطالباتمراکزدرمانیطرف

قراردادتامیناجتماعی
مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی جزئیات پرداخت مطالبات مراکز 

درمانی طرف قرارداد سازمان تامین اجتماعی را تشریح کرد.
میرهاشم موسوی گفت: سال گذشــته که به سازمان تأمین اجتماعی 
آمدم، مطالبات فروردین ماه پرداخت شــده بود یعنی یک ماه از ۶ ماه 
اول پرداخت شده بود که ما در ۶ ماه دوم با اقدامات انجام شده توانستیم 
پرداختی ها را به مرداد ماه برســانیم.وی با اشــاره به اینکه توانســتیم 
تأخیر ۴ ماهه را در سال گذشته جبران کنیم، افزود: هدف ما این است 
که در ســال جاری هر ماه مطالبات را پرداخت کنیم و امســال اولین 

پرداختی که داشتیم در فروردین ماه بوده است.
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی تاکید کرد: البته در پرداختی های 
نســخ الکترونیک به روز هســتیم و مطالبات مراکز درمانــی را هر ماه 
پرداخت می کنیم اما در نســخه غیر الکترونیــک پرداختی های ما تا 
شــهریور ماه انجام شده است.موسوی اظهار داشــت: تمام تلاش خود 
را می کنیم که پرداختی های به روز داشــته باشــیم و در این خصوص 
اقداماتی در دســت انجام اســت تا بتوانیم بخشــی از بدهی خود را از 
کارفرمایان و کارگاه هایی که به ما بدهکار هســتند و مطالباتی داشتند 
دریافت و بــا آن مطالبات و بدهی هــای مراکز درمانی طــرف قرارداد 
خودمان را بپردازیم.وی گفت: مطالبات فروردین ماه امســال پرداخت 
شده و در اردیبهشــت ماه نیز ســعی می کنیم طی روزهای آینده این 
مطالبه را پرداخت نمائیم و دغدغه ما این اســت که اینها طلبکاران ما 

هستند و باید بدهی هایشان را بدهیم.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی ضمن تشکر از مراکز درمانی طرف 
قرارداد، افزود: به رغــم تأخیر چند ماهه اما این افراد به بیمه شــدگان 
خدمات را همچنان ادامــه می دهند و خللی در ارائــه خدمات درمانی 

ایجاد نشده است که ما از آنها تقدیر می کنیم.
موسوی با اشاره به اینکه مطالبات ما یشتر از بدهی هایمان است، ادامه 
داد: در حال حاضر طلب زیادی از دولت و کارفرمایان داریم و تمام تلاش 
ما این اســت که بدهی مراکز درمانی را به روز کنیم و در حال پیگیری 
این موضوع هستیم که بخشــی از مطالبات خود را از دولت و بخشی را 
از کارفرمایان دریافت کنیم و بتوانیم به مراکز درمانی پرداختی داشته 

باشیم تا فاصله پرداختی های ما بیشتر نشود.

۸۵درصدازمردمایرانکمبودویتامینDدارند
مدیرعامل بیمه ســلامت گفت: باید امکانات بیشــتری جهت تقویت 
ســلامت مردم در جامعه ایجــاد کنیم.محمدمهــدی ناصحی گفت: 
۸۵ درصد از مــردم ما کمبود ویتامیــن D دارنــد. می توانیم به جای 
آزمایش های مختلف داروی این ویتامین را به مردم دهیم و یا امکاناتی 
را که در جهت تقویت سلامت مردم است، فراهم کنیم. با این اطلاعات 

می توان روی واردات و تولیدات دارو نیز اقدام کرد.
او گفت: به عنوان مثال، بیماران ســرطانی در بعضی از اســتان ها مثل 
گنبد و آق قلا بیشتر هستند. باید با توجه به این اطلاعات، تمرکز خود را 
از پیشگیری در این استان ها برداریم و دارو های این بیماری را بیشتر در 
این مناطق توزیع کنیم. این موارد اطلاعاتی هستند که از سامانه نسخه 
الکترونیک می توان به آن ها دسترســی پیدا کرد. شــفافیت  در همه 
ابعاد با اجرای کامل نسخه نویســی الکترونیکی می تواند در بسیاری از 

زمینه ها برای مردم کمک کننده باشد.

افزونبر۳۱هزاردانشآموزدرآزمونورودی
مدارسسمپادپذیرفتهمیشوند

 رئیس سازمان ملی پرورش اســتعدادهای درخشان گفت: بیش از ۳۱ 
هزار دانش آموز در آزمون ورودی مدارس سمپاد پذیرفته می شوند.

 مدارس ســمپاد یا همان به اصطــلاح عامیانه مــدارس دانش آموزان 
تیزهوشــان که نــام خــود را به اختصــار از ســازمان ملــی پرورش 
اســتعدادهای درخشــان گرفته، با هــدف شناســایی دانش آموزان 
مســتعد و پرورش آنها به منظور افزایــش نیروی انســانی کارآمد در 
جامعه تأسیس شده اســت.بنابراین باتوجه به حجم بالای تقاضا برای 
تحصیل دانش آموزان در این مدارس، دانش آموزان در صورت  پذیرش 
در آزمون های ورودی می توانند در این مــدارس به تحصیل خود ادامه 
دهند. براین اســاس، یک آزمون ورودی برای دانش آموزان پایه هفتم و 
یک آزمون تکمیل ظرفیت برای ورود دانش آموزان پایه دهم به مدارس 
سمپاد هر سال برگزار می شــود و براساس گفته های مسئولان سازمان 
ملی پرورش استعداد درخشان، عرف پذیرش دانش آموزان با استعداد 
درخشــان در جهان بین ۱.۶۰ تا ۲ درصد اســت که ایران هم از همین 
قاعده پیروی می کند.در این راســتا، الهام یاوری رئیس ســازمان ملی 
پرورش اســتعداد درخشــان در گفت وگو با خبرنگار گروه جامعه ایرنا 
درباره شرایط برگزاری آزمون ورودی مدارس سمپاد اظهار کرد:۲۹۰ 
هزار دانش آموز پایه هفتــم و دهم در آزمون ورودی مدارس ســمپاد 
ثبت نام کرده اند که از این میان ۱۹۰ هــزار ثبت نامی ها در پایه هفتم و 

۱۰۴ هزار و ۵۰۰ ثبت نامی مربوط به  پایه دهم است.

شهر

فرمانده انتظامی تهران بزرگ گفت: ما ســاختار جرم 
و مجرمان را در پایتخت برهــم زدیم و چیزی به عنوان 

جرایم سازمان یافته در پایتخت نداریم.
سردار حســین رحیمی، در مراســم تودیع و معارفه 
رئیس پلیس آگاهــی فرماندهی انتظامی تهران بزرگ 
گفت: توفیق خدمت به مردم و تأمین امنیت و آسایش 
مردم در اختیار هر کسی قرار داده نمی شود و مهم این 

است که ما از این فرصت به نحو مطلوب استفاده کنیم.
وی ادامــه داد: شــهادت می دهیم همــکاران من در 
مجموعه پلیس آگاهی با تمام توان بــا برهم زنندگان 
امنیت و یاغیان شــبانه روز مبــارزه می کنند.رحیمی 
افزود: یک فرد ظالم، نادان و وحشــی ۶ نفر را در شــهر 
دیگری به گلوله می بندد و کمتر از ۲۴ ساعت در تهران 

در حالی که آمده بــود جنایت دیگری را رغم 
بزند بعد از مجــروح کــردن ۵ مأمور پلیس 
دستگیر می شــود.وی گفت: امروز بالاترین 
هماهنگی بیــن فراجا و دســتگاه قضائی به 
ویژه در پایتخت وجود دارد. ما ســاختار جرم 
و مجرمین را در پایتخت از هم گسســتیم. ما 
امروز چیزی به عنوان جرایم ســازمان یافته 

در تهران نداریم.رئیس پلیس تهران بزرگ گفت: البته 
برخی از جرایم زنجیره ای نشــأت گرفته از بی برنامگی 
است.ســردار رحیمی تصریح کرد: ما ســاختار جرم و 
مجرمان را در پایتخت با تلاش شــبانه روزی همکارانم 
برهم زدیم. چیزی به عنوان جرایم سازمان یافته نداریم 
برخی از جرایم زنجیره ای محصول بی برنامگی است. از 

وقوع جرایم زنجیره ای و ســریالی به طور جد 
جلوگیری کردیم. امروز مرکز واکنش سریع 
پلیس آگاهی با بهره گیری از تیم های فنی با 
تمرکز بر کیف قاپی و موبایل قاپی از ابتکارات 
ســردار لطفی اســت و برنامه ریــزی های 
جدیدی برای مقابله با سرقت خودرو و موتور 
داریم و این هم از تلاش همکاران ما در پلیس 
آگاهی اســت.وی با بیان اینکه پلیــس آگاهی همواره 
روند رو به رشد داشته گفت: امکان ندارد پرونده جرایم 

جنایی و خشن بدون کشف مختومه شود.
رحیمی تصریح کرد: امروزه بســاط و سازمان مالخران 
را بهم ریختیم و هیچ کجا اجازه نمی دهیم وســیله ای 
بدون شناسنامه فروخته شــود. امروزه بیش از صد در 

صد جرایم خشن و جنایی را کشــف کرده ایم و این از 
اقدامات پلیس آگاهی اســت.فرمانده انتظامی تهران 
بزرگ گفت: ســاختار و سازمان کشــف جرم با حجم 
جرمی که اتفاق می افتد تطابق ندارد. گشت های پلیس 
آگاهی باید به طور خاص با تجهیزات نوین تقویت شود.
وی گفت: بین مسئولیت ها و اختیارات تناسب اجرایی 
وجود ندارد و فراجا باید فکری به حال این محدودیت ها 
کند.سردار رحیمی در پایان با اشــاره به صحبت های 
گزارشگر حقوق بشر درباره تحریم دارو توسط آمریکا و 
غیر سیاسی بودن برخی تصمیمات علیه ایران، گفت: 
یک فوتبال بود کــه قرار بود ۹۰ دقیقــه بروند و با یک 
تیم بازی کنند که نگذاشــتند حالا می گویند فوتبال 

سیاسی نیست!

پلیس

 قاسم منصور آل کثیر  با ریزش ساختمان 
متروپل در آبادان عشق و آرزوهای فراوانی 
هم زیر آوار مدفون شــد تا بــی تدبیری ها 
اینگونــه زندگی های بی شــماری را به هم 

بریزد.
 قصه یــا غصه هــای متروپل لرزه بــر اندامِ 
خانواده هــای آبادانــی انداختــه اســت. 
آبادان، متروپل، کافه مــاری، بازار امیری، 
مریم کعبی، ملیکا و میتــرا، مطوری و …

این روزهــا موضوع صحبتِ همــه محافل 
خوزستان اســت. ســانحه ای هولناک که 
رفته رفته همه نگاه های کشور را نیز به خود 
خیره کرد. تا امروز کــه عزای عمومی اعلام 

شد.
ساعت ۱۲ و ۳۰ دقیقه ظهر دوم خرداد سال 
۱۴۰۱ ناگهان عمارتــی پر زرق و برق که در 
وسط بازار اصلی آبادان قد علم کرده بود فرو 
ریخت تا امیدها، عشق ها، آروز و حیات ده ها 
نفر را با خــود زیرِ آوار ببرد. بــازار امیری در 
مرکز شــهر آبادان در کنار بازار کویتی ها و 
بازار امام و مرکزی از محوری ترین بازارهای 
آبادان اســت. محلی که به عنــوانِ یکی از 
چرخ های مهم اقتصادِ بازار آبادان شناخته 

می شود.
عمــارتِ متروپــل متعلق بــه هولدینگ 
عبدالباقی با ۱۰ طبقــه و طبقات زیرین که 
قرار بود محل ارتزاق بســیاری از آبادانی ها 
باشــد طولــی نینجامید که دو ســال پس 
از ســاختش به یکباره بر روی مــردم فرو 
ریخت. آبادانی ها با اینکه ســابقه چشیدنِ 
بحران های مختلــف را دارد اما این بار با فرو 
ریختنِ متروپل، گویــی زخم کاری بر پیکر 
این شهر زده شد. همه شهر در غم فرو رفت. 
بغضی که آماده ترکیدن بــود. آبادانی ها از 
همان روز اول برای خود عزای عمومی اعلام 
کردند. دمام ها را گرم کردند و سنج ها را که 
فقط برای محرم بیــرون می آورند را بر هم 
کوبیدند تا خبر از حادثــه ای دلخراش را به 

هموطنانشان بدهد.
از ســاعات اولیه هزاران آبادانــی در اطراف 
متروپل با چشــمانی خیره اما اشــک آلود، 
خیره به متروپل بودند تا بلکه عزیزانشان را 

دوباره زنده در کنار خود ببینید.

امیدی که سه ماهه ماند
مریم کــه مربــی غریــق نجات اســتان 
خوزستان اســت به همراه همسرش رامین 
تصمیم به راه اندازی کافه ای با نام »ماری« 

در کوچه متروپل گرفتنــد. کافه ای که دی 
ماه ۱۴۰۱ بــا برنامه ها و آرزوهــای فراوان 
توســط مریم و همســرش رامین و شیرین 
خواهرِ رامین افتتاح شــد. کافه ای دنج در 
کوچه ای زیبا. مریم، رامین و شیرین هر سه 

از قربانیانِ این سانحه بودند.
ستاره دوســتِ صمیمیِ مریم قربانی از روز 
اول تا کنون در چــادری در کنار ویرانه های 
متروپل کز کرده و چشــم انتظار دوســت 
عزیــزش مریم، اســت می گویــد: »چند 
روز قبــل از حادثــه مریم می گفــت که به 
رامین گفتــم این یکــی دو روز لولاهای در 
انگار مشــکل پیدا کردن و در خوب بســته 

نمیشه«.
ســه روز بعــد از ســانحه، جســد رامین و 
خواهرش شــیرین پیدا می شوند اما خبری 
از مریم نیست. ستاره دوستِ صمیمی مریم 
که هر عصر ساعت هفت منتظر تماس مریم 
بود تا از او برای نوشــیدن قهوه دعوت کند 
اکنون که هفــت روز از این فاجعه می گذرد 
منتظر و امیدوار اســت تا شــاید مریم زنده 
باشد و در یک عصری زیبا باز او را به نوشین 

قهوه دعوت کند.
در روزهــای اولِ آواربرداری اختلاف نظری 
میان کارشناسان هلال احمر، ایمنی و آتش 
نشانی با مردم محلی ایجاد شد. کارشناسان 
می گفتند بزرگترین مانــعِ جلوی کارمان، 
موانع انسانی اســت و مردم باید کنار بروند 

که کارمان را طبق اصــول و حرفه ای انجام 
دهیم. در مقابل مردم به کند بودنِ پیشرفت 
در آواربرداری از ســوی کارشناســان ابراز 
نارضایتی می کردند به طوری که شــهردار 
اهواز در محل سانحه گفت: »داریم از مسیر 
تخصصی و کارشناسی فاصله می گیریم«. با 
این حال بسیاری از ناظران بر این باور بودند 
که لازم است ســازمان و ارگان های رسمی 
در تصمیم گیری هایشان حتماً پیوست های 
اجتماعــی مربوط به نواحــی مختلف را در 
نظر بگیرند و در این مورد خاص مشــارکت 

مردم را در کنار خود داشته باشند.

میدانِ سردرگم
بــا اینکه در خبرهــا شــنیدیم ارگان های 
مختلف از استان های کشور به آبادان گسیل 
شده اند اما باز شــاهد اعتراضِ آواربرداران 
بودیم کــه می گفتنــد به کمــک و ادوات 

نیازمندیم.
محمد حســن نامی، رئیس سازمان بحران 
کشــور در پاســخ به این ســوال کــه چرا 
گروه های امداد به صورت دسته دسته وارد 
میدان آواربرداری می شوند، گفت: هر کسی 
که از میدان بازدید کــرده قطعاً متخصص و 
کارشناس بوده و این طور نیست که بیایند 

و دور بزنند.
نامی افزود: تــا کنون از چندین دانشــگاه 
تراز اول کشور، کارشناســان خبره را برای 

بررســی وضعیتِ پایداری باقی مانده سازه 
متروپل به این نقطه دعوت کردیم.

بلاتکلیفی کسبه
بازار امیری در مرکز شــهر آبــادان در کنار 
بــازار کویتی ها و بــازار امــام و مرکزی از 
محوری ترین بازارهای آبادان است. در این 
بازار اغلبِ اصناف خصوصاً صنفِ پزشــکان 
حضــور دارند. بعد از این ســانحه دســتور 
صادر شد که به شــعاع ۳۰۰ متر از مجتمع 
متروپل همه کســبه باید تعطیل کنند. بعد 
از چهار روز به علت ناپایدار بودنِ باقی مانده 
ســاختمان، دســتور تخلیه نیز صادر شد و 
اکنون هزاران نفر از کسبه و ساکنان خیابان 
امیری در بلاتکلیفی به ســر می برند که از 

تبعات اقتصادی این سانحه ناگوار است.
محمد خانچی، معاون عمرانی اســتانداری 
خوزســتان و مدیــر میــدانِ آواربرداری 
متروپل در این باره بــه خبرنگار مهر گفت: 
این موضــوع دو بخش اســت. بخشــی از 
عزیزانی که در مجموعه خســارت دیده اند 
که قصور از ســمت ســازنده مجتمع است 
و می توانند شــکایت کنند و بر اساس رأی 
دادگاه حقشــان را دریافت کنند. در بخش 
دوم که البته دولت مطمئناً پیگیری جدی 
خواهد داشــت و مطمئناً حقوق مردم را از 
این مجموعه هولدینــگ می گیرد. اماکنی 
که ممکن است در عملیاتِ ما دچار مشکل 

شــوند را نیز دولــت تماماً با آنها حســاب 
و کتاب خواهد کــرد. اکنون نیــز در حال 
پیگیری بیمه نیروی انســانی هایی هستیم 

که در میدان در حال فعالیت هستند.
آنچه از ســخنان معاون استاندار خوزستان 
برداشت می شود احتمالاً کسبه بازار امیری 
با مشکلات عدیده ای مواجه هستند. بازاری 
که یک هفته تعطیل است. آسیب هایی که 
کل خیابان و مجتمع هــای اطراف متروپل 
دیده اند همگی به ســادگی قابل حل و رفع 

نیستند.

سنگین تر از پلاسکو
پیرحســین کولیوند، رئیس جمعیت هلال 
احمر کشــور نیز که در میدان آواربرداری 
متروپل حاضــر بود، گفت: از اســتان های 
ایلام، کرمانشــاه، کرمان، فارس و بوشــهر 
نیروهای تخصصی آمدنــد و به تعدادی که 

نیاز بود فراخوان دادیم.
کولیوند افزود: ایــن نیروها تجهیزات کامل 
همراه خود آوردند و با توجه به گســتردگی 
کار نیاز بــه هماهنگی بــا گروه های دیگر 
ازجمله آتش نشــانی و گروه های سپاه و… 
بود.وی درخصوص رفتار مردم آبادان گفت: 
هیچ جای دنیا این چنین مــردم را در کنار 
متولیــان نمی بینیــد. در جســت وجوی 
اجســاد، جوانان آبادان بســیار به ما کمک 
کردند. مردم هم اقدامات پشتیبانی را انجام 
می دهند. در نتیجه هر کســی می خواهد به 
اندازه توانش در این امداد رســانی ســهیم 
باشــد.کولیوند گفت: ســرعت و پیشرفت 
کار در اینجا نسبت به پلاسکو خیلی بیشتر 
است. به رغم اینکه شدت و سنگینی حادثه 

نیز سنگین تر از پلاسکو است.

صفای آبادانی ها
در اوج بحــران و آواربــرداری، »منعــم« 
را می بینــی میــانِ آواربــرداران قهوه تلخ 
عربی پذیرایی می کند تا خســتگی را از تنِ 
آواربرداران خارج کنــد. اگر هم جایی برای 
خواب نداشته باشــی کافیست رو به سمت 
یکی از اهالی آبادان بکنــی و بگویی جایی 
برای خواب هســت؟ تا خانه اش را کاملًا در 
اختیارتان قرار دهد. مشارکت مردم در این 
سانحه بسیار چشــمگیر است. از کودکان تا 
جوانان و افراد میان ســال. اتفاقی که به قول 
مقامات کشوری در سانحه ی پلاسکو دیده 

نشد.

جرمسازمانیافتهدرپایتختنداریم

رئیسسازماننظامروانشناسیومشاورهایرانخبرداد

شناسایی۶۱غیرروانشناسدیگر
مهســا شــمس  رئیس ســازمان نظام 
روانشناسی و مشــاوره ایران گفت: ۶۱ غیر 
روانشــناس و ۳۲ صفحــه را در این زمینه 
شناسایی شــده و به عنوان لیست دوم افراد 
غیرمجــاز در حیطه روانشناســی معرفی 

خواهند شد.
محمــد حاتمــی رئیــس ســازمان نظام 
روانشناسی و مشــاوره جمهوری اسلامی 
ایران در نشست خبری با خبرنگاران گفت: 
در همه جای دنیا هر کســی که می خواهد 
در حوزه ســلامت روان فعالیــت کند باید 
براساس قوانین آن کشــور عمل کند و باید 

از فیلترهای تخصصی عبور کند.
وی با اشاره به قانون ســازمان روانشناسی 
در مجلس شورای اســلامی گفت: ۶۱ غیر 
روانشــناس و ۳۲ صفحــه را در این زمینه 
شناسایی شــده و به عنوان لیست دوم افراد 
غیرمجــاز در حیطه روانشناســی معرفی 
خواهند شــد.وی با بیان اینکه روانشناس 
کسی است که دارای مدرک فوق لیسانس 
باشد گفت: لفظ روانشــناس بعد از دریافت 
مدرک به افراد اطلاق نمی شــود بلکه باید 
در ســازمان نظام روانشناســی و مشاوره 
مراجعه کرده و مجوز دریافت کند بنابراین 
اگر کسی مدرک هم داشــته باشد اما مجوز 

نداشته باشد بر اســاس قانون اجازه فعالیت 
ندارد.رئیس ســازمان نظام روانشناســی و 
مشــاوره گفت: هیچ ارگانی حق نظارت بر 
روانشناســان را ندارد و صرفاً سازمان اجازه 
ورود به ایــن حیطــه را دارد.حاتمی گفت: 
روان شــناس نماها با نفوذهایی که داشتند 
توانســتند به صداوســیما راه پیدا کنند و 
برخی از افراد بــه صورت قــارچ در فضای 
مجازی گسترش پیدا کردند که به دنبال آن 

سوءاستفاده های مالی و… رخ می داد.
وی گفت: خیلی از این روان شناس نماها به 
تذکرات ما اهمیتــی نمی دادند و می گفتند 
هرکاری کــه می خواهید انجــام دهید و به 

همین دلیل ما کار را به مردم واگذار کردیم.
وی ادامــه داد: با وجود کرونــا فعالیت این 
افراد به صورت قارچ گونــه افزایش یافت ما 
اقدامــات قانونی زیادی کردیــم اما نتیجه 
نگرفتیم پس تصمیم گرفتیم اســامی را با 

مردم در میان بگذاریم.
رئیــس ســازمان نظــام روانشناســی و 
مشــاوره گفت: هیچ ارگانی حــق نظارت 
بر روانشناســان را ندارد و صرفاً ســازمان 
اجــازه ورود به این حیطه را دارد. همیشــه 
گلایه هایــی از مــردم درباره برخــی افراد 
که به عنوان روانشــناس فعالیت می کنند 

وجود داشت وقتی بررســی کردیم متوجه 
شدیم برخی افراد که هیچ مدرکی حتی در 
این حوزه ندارد در حال فعالیت هســتند و 
بعضاً این تخلفات از ســوی این افراد صورت 
می گیرد. به طــور مثال ما از آقای شــهرام 
اسلامی با توجه به اینکه فوق دیپلم مکانیک 
داشــت اما در این زمینــه فعالیت می کرد، 
شکایت کردیم که متأســفانه با لابی گری 
تبرئه شد.رئیس سازمان نظام روانشناسی و 
مشاوره گفت: من از مردم ایران عذرخواهی 
می کنم، قصور ما را بپذیریــد، افرادی که از 
سمت روان شــناس نماها آســیب دیدند 
و مورد سوءاســتفاده قــرار گرفتنــد ما را 
ببخشند، ما ســعی کردیم این موضوع را از 

طریق نهادهای مسئول حل کنیم اما به بن 
بست رســیدیم و می دیدم برخی نهادها به 

این افراد مجوز فعالیت می دهند!
حاتمــی تصریح کــرد: ایــن افــراد غیر 
روانشناس مشــکلات مردم را با استفاده از 
کلمات زیبا به مشــکلات و اختلالات مزمن 
روانی تبدیل کردند.وی گفت: در بسیاری از 
موارد افراد خودشان دارای مشکل و بیماری 
بودنــد و بعــد از این که تحت درمــان قرار 
گرفتند همان مطالب را به عنوان روانشناس 
به مردم ارائــه می دهند و از ایــن طریق از 

مردم کلاهبرداری می کردند.
وی گفت: بعد از اینکه هفته پیش لیســت 
افراد غیر روان شناس را اعلام کردیم اغلب 
آنها ماهیت پیجشــان را تغییر دادند و حتی 

این تغییرات برای ما مهم است.
حاتمی با اشاره به انتشــار لیست دوم افراد 
غیر روانشناس گفت: برخی افراد از سازمان 
ثبت شرکت ها یا برخی ســازمان ها مجوز 
دریافت کــرده انــد اما تخصصــی در این 
زمینه ندارند. متأســفانه برخی افراد که در 
زمینه روانشناســی تحصیلات دارند اما در 
زمینه ای که تخصصی ندارند و یا فاقد مجوز 

هستند نیز معرفی خواهیم کرد.
رئیس ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره 

تصریح کــرد: پیشــنهاد ما این اســت که 
رســانه ها از این حرکت ما که مورداستفاده 
مردم است حمایت کنند.وی ادامه داد: این 
افراد از نیازهای مردم سوءاستفاده می کنند 

و ما در مقابل مردم مسئولیت داریم.
وی ادامه داد: برخــی افراد نیز در رســانه 
ملی حضور پیــدا می کردند کــه از طریق 
کانال هایی وارد شده بودند که حتی رسانه 
هم اطلاعی از غیرمجاز بودن آنها نداشته و 

مشکلاتی را ایجاد کرده بودند.
وی درباره افراد بی بضاعــت گفت: از دولت 
تقاضا داریم در زمینه خدمات روانشناســی 
بیمــه تکمیل را لحــاظ کننــد چراکه در 
شرایط بحران هســتیم و مردم با مشکلات 
زیادی روبرو هســتند اما توان مالی مراجعه 
به روانشناســان را ندارنــد.وی ادامه داد: 
صفحات مجازی ۱۰۰ نفر از ایــن افراد که 
غیرمجــاز فعالیت می کردنــد در مجموع 
۳۵ میلیون فالوئر داشــتند.رئیس سازمان 
نظام روانشناسی و مشــاوره گفت: افرادی 
هســتند که به عنوان حامیان این افراد غیر 
روانشــناس تهدیدهایی علیه ما داشته اند. 
معرفی این افــراد غیرمتخصــص مطالبه 
مردم است و امیدواریم به اعاده حقوق مردم 

و روان شناسان دست پیدا کنیم.



معاون هماهنگی امورعمرانی استانداری خوزستان :
وپل برعهده سازنده است خسارت وارده به مجموعه حادثه متر

استان

اهواز - محمد مجدم 
معاون هماهنگی امورعمرانی استانداری خوزستان گفت : 
خسارت وارد شده به مجموعه حادثه متروپل بر عهده سازنده 

می باشد .
استانداری  امورعمرانی  هماهنگی  معاون  خانچی،  محمد 
خوزستان در خصوص خانواده هایی که عزیزانشان مفقود شده 
اند گفت : بر اساس تماس هایی که از ابتدای حادثه متروپل با 

اورژانس گرفته شده ، فهرستی با همین ساز و کار تهیه شده 
است .

خانچی گفت : تمرکز ما بر این است که عملیات به سرانجام 
برسد و روزاول بحث زنده یابی بود که گروه های مختلف زنده 
یاب با تجهزات از استان های مختلف به محل آمدند اما اکنون 
آواربرداری انجام می شود و حین آواربرداری که به اجساد 

دست پیدا می کنند از ساختمان خارج می کنند .

وی افزود : مجموعه ای که متاثر از حادثه متروپل به ان ها 
خسارتی وارد شده است اعم از کسبه و ساکنین ، طبق قانون 
می توانند از مجموعه سازنده شکایت بکنند و تمام حق و 

حقوق آن ها از طریق سازنده باید پرداخت شود .
این مقام مسئول اظهار کرد : خانه هایی که بخاطر عملیات 
امدادرسانی بالاجبار و البته با رضایت خانواده ها پس گرفتن 

مجوزات لازم تخریب می شوند نیز مشمول حادثه هستند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان-مریم مومنی 
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه گفت: مصرف انرژی 
برای تولید یک تن فولاد در این شرکت فاصله چندانی با 

استانداردهای جهانی انرژی ندارد. 
سید امیر طباطبائیان، مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد 
مبارکه در گفت وگوی ویژه خبر سیمای مرکز اصفهان در 
خصوص اقدامات فولاد مبارکه در راستای بهینه سازی 
مصرف انرژی اظهار کرد: در راستای تحقق سیاست های 
کشور در زمینه کاهش مصرف انرژی، کمیته عالی انرژی 
به ریاست معاون بهره برداری این شرکت در سال 1377 و 

ابتدای راه اندازی فولاد مبارکه راه اندازی شد.
وی افزود: در این کمیته چند سیاست کلان ازجمله 
انرژی  پیوسته  و  مستمر  تأمین  برای  سیاست گذاری 
در حال حاضر و آینده شرکت، بهینه سازی سیستم ها 
هزینه های  کاهش  راستای  در  تولید  فرایندهای  و 
محصولات و سیاست گذاری در زمینه استانداردسازی 

مدیریت انرژی در دستور کار قرار گرفت.
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: در 
این زمینه با استفاده از توانمندی شرکت های دانش بنیان 
و شرکت های مشاور انرژی، فرایندها و مواردی را که 
کاهش  برای  و  شناسایی  داشته اند  بهبود  قابلیت 
مصرف انرژی آن ها برنامه ریزی کرده ایم و به این نتیجه 

رسیده ایم که از توانمندسازی نیروی انسانی برای کاهش 
مصرف انرژی استفاده کنیم. طباطبائیان با اشاره به انعقاد 
تفاهم نامه هایی برای تأمین مستمر انرژی با شرکت های 
دانش بنیان تصریح کرد: فولاد مبارکه در تابستان برای 
تأمین برق و در زمستان برای تأمین گاز با توجه به افزایش 

مصرف در بخش خانگی دچار محدودیت هایی می شود.
وی اذعان داشت: اخیرا شرکت فولاد مبارکه تفاهم نامه ای 
با شرکت ملی گاز ایران منعقد کرده که طی آن با استفاده 
ال ان جی  گاز  دانش بنیان،  شرکت های  ظرفیت  از 
این  از  بتوانیم  تا  تولید و ذخیره سازی شود   )LNG(
برای جبران محدودیت گاز فولاد مبارکه در  ظرفیت 

زمستان بهره مند شویم.

خرم آباد-طولابی 
معاون راه روستایی اداره کل راهداری لرستان گفت: با 
توجه به مبادله موافقت نامه پروژه های راه روستایی و عقد 
7۲ فقره قرارداد، امسال جهش ساخت راه روستایی در 

استان اتفاق خواهد افتاد.
محورهای  از  بازدید  در  صادقی   ملکی  مصطفی   
عزیزکشته  روستای  مردم  جمع  در  دلفان،  روستایی 
گفت: در سراسر استان از محل اعتبارات سال 1۴۰۰، 
موافقت نامه های پروژه های راه روستایی به مبلغ اعتبار 
3۰۸ میلیارد تومان با سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان مبادله شده که درنهایت به عقد 7۲ فقره قرارداد 
آسفالت  روکش  و  فنی  ابنیه  ساخت  بهسازی،  جهت 
در 1۰۲ محور به مبلغ ۴۴۰ میلیارد تومان شده است و 
این پروژه ها در حال حاضر از پیشرفت قابل ملاحظه ای 
برخوردار هستند که امید می رود امسال شاهد جهش 
قابل ملاحظه ی بهسازی، ساخت و روکش آسفالت راه 

روستایی در استان باشیم.
وی با بیان اینکه همه پروژه های راه روستایی استان فعال 
است، افزود: با تفویض ساخت و توسعه راه های روستایی به 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای و پیگیری های 
انجام شده و همراهی مدیریت ارشد استان و نمایندگان 
از  و  فعال  پروژه ها  اسلامی،  شورای  مجلس  در  مردم 

پیشرفت مناسبی برخوردار شده است.
معاون فنی و راه روستایی اداره کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای لرستان با اشاره به پروژه های شهرستان 
دلفان اظهار داشت: درمجموع قرارداد ساخت و توسعه 
1۰1 کیلومتر راه روستایی با اعتباری بالغ بر 1۴3 میلیارد 
تومان در شهرستان دلفان در دستور کار قرار دارد که در 
تلاش هستیم امسال ۶1 میلیارد تومان از این اعتبار را 

نهایی کنیم.
ملکی صادقی در خصوص محور »عزیز کشته« گفت: 
بهسازی و آسفالت هشت محور روستایی جمعاً با اعتبار 
1۲.7 میلیارد تومان اجرایی شده که محور »عزیز کشته« 

نیز در این قالب قرارداد عملیاتی شده است.

لرستاناصفهان
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه:

مصرف انرژی در فولاد مباركه مطابق با استانداردهای جهانی است
معاون راه روستایی اداره کل راهداری استان:

وستایی لرستان بهسازی می شود ۱۰۲ محور ر

 دستگیری اعضای باند 4 نفره سارقان مغازه 
وین در قز

قزوین - مریم نقدی 
جانشین فرمانده انتظامی استان قزوین از دستگیری ۴ سارق مغازه ، یک نفر 

مالخر در سرقت 7۰۰ کیلو فندق در قزوین خبر داد .
سرهنگ "داود عبدالمالکی " اظهار داشت: در پی اعلام یک فقره سرقت مغازه 
فروش فندق در قزوین رسیدگی به موضوع و دستگیری سارق یا سارقان را 

ماموران اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی آغاز کردند.
وی با بیان اینکه ماموران با تحقیقات و پی جویی های انتظامی هویت و 
مخفیگاه متهمان را شناسایی کردند، افزود: با اخذ مجوز قضائی به مخفیگاه 
متهمان مراجعه و در یک عملیات منسجم و غافلگیرانه ۴ سارق مغازه را 

دستگیر کردند .
جانشین فرمانده انتظامی استان تصریح کرد: متهمان در تحقیقات اولیه با 
توجه به شواهد و ادله موجود به جرم خود و سرقت مغازه فروش فندق به میزان 

7۰۰ کیلو اعتراف و یک نفر مالخر را معرفی کردند .
سرهنگ عبدالمالکی با اشاره به دستگیری مالخر اموال مسروقه خاطر نشان 
کرد: تحقیقات بیشتر برای کشف جرائم احتمالی متهمان و شناسایی سایر 

مالباختگان ادامه دارد.

دیدار شهردار ، رئیس و اعضای شورای اسلامی 
شهر هشتگرد با فرماندار جدید ساوجبلاغ

 

البرز-مظفری 
اعضای پارلمان شهری و شهردار هشتگرد ضمن عرض تبریک انتصاب دکتر 
البرزی به عنوان سرپرست فرمانداری ساوجبلاغ به بیان بخشی از مشکل ها و 

چالش ها و همچنین برنامه های آتی مدیریت شهری پرداختند.
دکتر محمد رضا البرزی فرماندار ساوجبلاغ در این دیدار از تشکیل و راه 
اندازی ستاد توسعه شهرستان ساوجبلاغ خبر داد و گفت : از جمله برنامه های 
آتی در شهرستان راه اندازی این ستاد برای بررسی موانع و مشکلات و اتخاذ 

راه حل های عملیاتی برای رفع آنها خواهد بود .
وی ارتقاء زیرساخت های شهری را از جمله موارد مهمی دانست که نیاز است 

تا در جلسات تخصصی بررسی و در جهت تامین آن تصمیم گیری گردد .
مهندسی شهرسازی ، توزیع امکانات تجاری و رفاهی و کاهش فشار اقتصادی 
از بخشی از شهر از جمله موارد مطرح شده توسط فرماندار جدید ساوجبلاغ 

بوده است .
مهندس یعقوبی در این دیدار با تبریک انتصاب دکتر البرزی سرپرست 
فرمانداری ساوجبلاغ به بیان بخشی از مشکلات ، معضلات و کارهای جاری 

شهرداری پرداخت .
وی گفت : هشتگرد مرکز شهرستان ساوجبلاغ دارای پتانسیل ها و ظرفیت 
های فراوانی به ویژه در زمینه اراضی و املاک با قابلیت سرمایه گذاری است و 
مدیریت شهری نیز جذب سرمایه گذار و استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
برای ایجاد زیرساخت های شهری را در دستور کار قرار داده و بصورت مستمر 

پیگیری می نماید .
و  آغاز گردیده  قبل  ماه ها  از  اقدامات عمرانی شهرداری   : افزود  یعقوبی 
خوشبختانه طی شش ماه اخیر با حمایت های رئیس و اعضای شورای اسلامی 
شهر ضمن تحقق بودجه سال گذشته بالغ بر 7۰۰۰ تن آسفالت در معابر 

شهری توزیع گردیده است .
وی گفت : در تدوین بودجه سال 1۴۰1 نیز بنا بر نیاز شهر ، سهم مناسبی برای 

بودجه عمرانی در نظر گرفته شده است .
افشاری رئیس شورای اسلامی شهر با اشاره به موقعیت استراتژیک هشتگرد 
از لحاظ مرکزیت و وجود زیرساخت های شهری به ظرفیت کاروانسرا و 

امامزادگان واقع در محدوده شهری اشاره کرد .
وی گفت : کاروانسرای تاریخی ینگی امام به عنوان یکی از مکان های تاریخی 
با قابلیت توسعه و گردشگری می تواند با جلب همکاری اداره میراث فرهنگی 
به عنوان مرکزی برای جذب گردشگر و محلی برای عرضه صنایع دستی و 
تولیدات شهرستان مورد استفاده قرار گیرد و مدیریت شهری پیگیر موضوع 
می باشد . مهندس مویدی رئیس کمیسیون عمران شورای اسلامی شهر ، 
تعریف کاربری های نامتناسب در طرح تفصیلی را یکی از معضلات هشتگرد 

معرفی کرد .

 برگزاری جلسه قرارگاه پایش وضعیت تامین
 و توزیع آب درآبفا شیراز

شیراز - چراغی 
به منظور برنامه ریزی و پیش بینی احتمالات و اقدامات پیشگیرانه برای تأمین 
آب آشامیدنی و گذر از پیک بار تابستان، جلسه قرارگاه پایش وضعیت تأمین 
و توزیع آب با حضور مدیرعامل و جمعی از معاونین و مدیران در دفتر رییس 

هیئت مدیره و مدیریت عامل شرکت آبفا شیراز برگزار شد.
اتخاذ تدابیر لازم در خصوص گذر از بحران کم آبی تابستان 1۴۰1 ، بررسی 
اقدامات انجام شده از سوی معاونت های مختلف در حوزه تأمین آب، رفع موانع 
موجود در اجرای طرح های آب رسانی، بررسی و پایش وضعیت تأمین و توزیع 
آب روستاها و اطمینان از آماده بودن شرایط خدمت رسانی به مردم،میزان 
وضعیت تأمین آب، اطمینان از کیفیت مطلوب و بهداشتی آب موردنیاز 
مردم، لزوم ادامه حفر و تجهیز چاه های موردنیاز و تکمیل خطوط انتقال 
به منظور آب رسانی سریع به مشترکین در تابستان پیش رو؛ ازجمله مواردی 
بود که در جلسه قرارگاه پایش وضعیت تأمین و توزیع آب مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. همچنین در این جلسه بر لزوم اطلاع رسانی دقیق و آگاهی بخشی 
به مردم و مشترکین از وضعیت موجود آب و مشکلات و چالش های این شرکت 
با توجه به کاهش نزولات جوی و پایین رفتن سفره های آب زیرزمینی تأکید 
شد و از واحد روابط عمومی و آموزش همگانی خواسته شد مردم را از بحران 
کم آبی کنونی آگاه کنند تا برای گذر از این بحران، نهایت همکاری و مساعدت 

را در بخش مدیریت مصرف بهینه داشته باشند..

استاندار خوزستان:

ج شده است تاكنون پیکر ۲۹ نفر از زیر آوار خار
اهواز - محمد مجدم 

استاندار خوزستان گفت: براساس آمار اولیه و بنا به اعلام خانواده ها 3۸ نفر به 
ما اعلام مفقودی شده که تاکنون پیکر ۲۹ نفر از آن ها پیدا شده است.

 صادق خلیلیان در حاشیه حضور در محل حادثه ساختمان متروپل آبادان 
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: براساس جلسه ای که بعد از ظهر روز گذشته 
با حضور وزیر کشور برگزار شد، قرار شد بعد از مقاوم سازی ساختمان در چهار 

جبهه کار آوار برداری را انجام دهیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر این چهارجبهه کاری فعال شده و از چهار 
جهت به مناطق حساس رسیده ایم، افزود: امید است هرچه سریعتر و با توجه 
به خطراتی که در بحث ریزش متروپل وجود دارد، بتوانیم کار آوار برداری را 

انجام دهیم و اجساد گرفتار زیر آوار را خارج کنیم.
استاندار خوزستان گفت: براساس آمار اولیه و بنا به اعلام خانواده ها 3۸ نفر 

به ما اعلام مفقودی شده، که تاکنون پیکر ۲۹ نفر از زیر آوار خارج شده است.
وی ادامه داد: از این ۲۹ نفر، سه پیکر مجهول الهویه بوده و براین اساس در 

حال جست وجو برای باقی مانده افراد هستیم.
خلیلیان گفت: تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا آخرین خانواده ای که ادعا 

دارد فردی براساس مستندات در زیر آوار است را خارج کنیم.
وی عنوان کرد: تمام مناطق احتمالی که این افراد در منطقه حضور دارند را 

شناسایی کرده ایم و کار آوار برداری بر این نقاط متمرکز شده است.

گرگان-مهنازمحمدزمانی 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی  اداره کل  مدیر روابط عمومی 
جهادگران  مردم  وزارت  روابط عمومی های  گفت:  گلستان 
امیدآفرین و سربازان خط مقدم نبرد اقتصادی هستند که 
می توانند با کار جهادی و انقلابی، تلاش های دشمن برای ضربه 
زدن به امید مردم از راه اقتصاد را خنثی کنند.مهدی خالقی 
در جمع مدیران ستادی و روسای سازمانها و شرکت های تابعه 
وزارت مردم و مدیران روابط عمومی سراسر کشور که با حضور 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد، اظهار کرد: امروزه 
اهمیت جایگاه روابط عمومی در عصر ارتباطات و دورانی که 
اطلاع رسانی در همه عرصه ها پیشتاز است دوچندان شده 
است.وی افزود: با توجه به گستردگی وظایف تعریف شده 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تقریباً همه اقشار جمعیتی 
کشور مخاطب فعالیت های وزارتخانه محسوب می شوند که 
روابط عمومی های این خانواده بزرگ می تواند به عنوان بازوی 
توانمند فعال، در حوزه آگاهی بخشی و اطلاع رسانی کیفیت 
عملکرد، اهداف و سیاست های کلان این وزارتخانه و نهادهای 

زیر مجموعه گام بردارند.
مدیر روابط عمومی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان 
تاکید کرد: برای رسیدن به اهداف عدالت محور دولت مردمی 
و تأکیدات و منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در 
مورد جهاد تبیین، وزارت مردم یکی از بزرگ ترین ارکان دولت 
جمهوری اسلامی ایران است که جایگاه ویژه ای دارد و همین 
مهم، نقش روابط  عمومی های این دستگاه را چندین برابر کرده  

است.
خالقی با بیان اینکه تحول، کار فرهنگی و گفتمان سازی، 
نقد منصفانه و مطالبه گری از جمله مفاهیمی هستند که از 
مؤلفه های اصلی جهاد تبیین محسوب می شوند، بیان کرد: 
مقدمه اصلاح،  تحول و توجه به خواسته های به حق ملت، 
جهاد تبیین در وزارت مردم است. وی تاکید کرد: در برهه ای 
که شک و تردید و ابهام در برخی اذهان حاکم شود و دشمنان 
هم فتنه انگیزی و تحریف می کنند، اگر کسی بخواهد حقیقتی 
را تبیین کند هزینه های معنوی و حیثیتی زیادی را متحمل 
می شود و این شجاعت و صداقت برای او هزینه  بر است، این 
جا جهاد لازم است که روابط عمومی های وزارت مردم به عنوان 
یکی از وسیع ترین مجموعه های اطلاع رسانی در بدنه دولت، 

جهادگران امیدآفرین و سربازان خط مقدم این نبرد هستند 
که می توانند با کار جهادی و انقلابی ، تلاش های دشمن برای 

ضربه زدن به امید مردم از راه اقتصاد را خنثی کنند.

مدیر روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان مطرح کرد؛
ح مردمی سازی یارانه ها وابط عمومی ها در طر نقش آفرینی ر

بوشهر - رضا حیدری 
داراب بارگاهی سرپرست اداره کل بیمه سلامت استان 
بوشهر گفت: بر اساس قانون بودجه سال 1۴۰1 سه دهک 
پایین از سوی وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی به سازمان 
بیمه سلامت معرفی و به صورت رایگان بیمه می شوند و 
مابقی متقاضیان بر اساس ارزیابی وسع و با مشارکت در 
پرداخت حق بیمه ، از خدمات بیمه ای سلامت بهره مند 
می شوند. وی تسریح کرد: بر اساس فراخوان سازمان بیمه 
سلامت ایران مبنی بر پوشش همگانی سلامت، افراد فاقد 
پوشش بیمه درمان می توانند با مراجعه به دفاتر پیشخوان 
 دولت و یا از طریق سامانه خدمات شهروندی به نشانی
حضوری  غیر  بصورت   bimehsalamatiranian.ir
نسبت به بیمه نمودن خود و اعضای خانواده خود اقدام 

نمایند.
بارگاهی افزود: ۴۹۰ هزار نفردراستان بوشهر تحت پوشش 
جمعیت  این  از  درصد۸۰  که  باشند  می  سلامت  بیمه 

معادل 3۹۰ هزار نفر در قالب صندوق بیمه روستایی و بیمه 
سلامت همگانی به صورت رایگان بیمه شده اند.

سرپرست اداره کل بیمه سلامت استان بوشهر گفت: دهک 
های اول تا سوم جامعه در مراکز دولتی در بخش بستری و 
سرپایی به ترتیب با پرداخت 5درصد و ۲۰درصد از خدمات 

تشخیصی درمانی بهره مند می شوند.
سرپرست اداره کل بیمه سلامت استان بوشهر افزود: با 
توجه به افزایش تعداد 17۶۰۰ نفر به بیمه شدگان تحت 
پوشش در استان ، اداره کل بیمه سلامت استان بوشهر 
آمادگی خود را جهت عقد قرارداد همکاری با پزشکان 
عمومی/متخصص/فوق تخصص در کلیه رشته ها و در هر 

محل جغرافیایی استان بوشهر اعلام می دارد.
وی گفت: همه مادران باردار فاقد بیمه درمانی را تا پایان 
دوره شیردهی و همچنین فرزندان آنان را تا 5 سالگی 
بدون ارزیابی آزمون وسع تحت پوشش بیمه رایگان قرار 

می گیرند.

بوشهر

سرپرست اداره کل بیمه سلامت استان :
490 هزار نفردر بوشهر تحت پوشش بیمه سلامت هستند

کرمانشاه - حسنا فخارزاده 
انگیزه در میان کارکنان  ارتقای سطح  ایجاد نشاط و 
جامعه یکصدهزاری صنعت برق اصلی ترین هدف این 

دوره از مسابقات است
های  شرکت  کارفرمایی  صنفی  انجمن  اجرایی  مدیر 
از  گفت:هدف  موضوع  این  به  اشاره  با  برق   توزیع 
های  شرکت  شغلی  های  مهارت  مسابقات  برگزاری 
توزیع غرب و شمالغرب، فراهم نمودن فضا و شرایط 

لازم برای حفظ نشاط کارکنان می باشد.
ای  منطقه  مسابقات  از  دوره  دومین  افتتاحیه  در 
تفرشی ضمن عرض  مهارت شغلی، مهندس حیدری 
خیر مقدم به شرکت کنندگان و داوران این مسابقات 
صادق)ع(،  امام  شهادت  سالروز  تسلیت  همچنین  و 
به  مسابقه  از  فاز  این  برگزاری  زمان  مدت  به  بااشاره 
میزبانی شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه طی 
به  این مسابقات  برگزاری  بیان کرد: رویکرد  سه روز، 
جشنواره  دوره  اولین  تقدیربرگزاری  درخور  پیشینه 
نیرو  وزارت  در  قبل  سال   ۴ فنی حدود  های  مهارت 
باز می گردد، اما این جشنواره سابقه ای چهل ساله در 

دنیا دارد.

از دوره  از مسابقه، سومین مرحله  فاز  این  وی گفت: 
استان  در  آن  اول  مرحله  که  است  مسابقات  دوم 
مرکزی و قم و دور دوم نیز به میزبانی اهواز برگزار شد.

او افزود: نگاه صنعت برق کشور در این باره، پیگیری 
این مسابقات در دو دوره قبلی و همچنین تمایل به 
ورود این تجارب به وزارت نیرو بوده است که در این 
فرآیندی در  نقاط ضعف و قوت مسابقات طی  میان، 

وزارت نیرو نیز تجزیه و تحلیل شده است.

کرمانشاه - حسنا فخارزاده 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
گفت: طی ۲ ماهه سالجاری میزان ترانزیت کالا از پایانه 

مرزی پرویزخان 17۰ درصد رشد داشته است.
فریبرز کرمی اظهار داشت: از ابتدای سالجاری تا کنون 
ترانزیت خروجی از پایانه مرزی پرویزخان 7 هزار ۶1۴ تن 
کالا است که نسبت به سال گذشته با ۲ هزار ۸11 هزار تن 

افزایش 17۰ درصدی داشته است.
وی گفت: تعداد ناوگان ترانزیت خروجی ۶۸5 خودرو 
می باشد که در سال گذشته فقط ۲۰3 خودرو از پایانه 
مرزی پرویزخان خارج شده اند و این آمار از رشدی ۲37 

درصدی برخوردار است.
کرمی در ادامه افزود: تعداد ناوگان ترانزیت ورودی از 
پایانه مرزی پرویزخان 7 هزار و 3۴۴ خودرو است که 
نسبت به سال گذشته 3۲5 درصد افزایش داشته است 
و ترانزیت ورودی 1۹۹ هزار و ۴۶۰ تن می باشد این در 
حالیست که سال گذشته ۴۲ هزار و 1۴۰ هزار تن بوده 

است و با رشدی 373 درصدی روبرو هستیم.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
گفت: تعداد ناوگان بارگیری شده طی دو ماهه سالجاری 

از پایانه مرزی پرویزخان به سمت اقصی نقاط کشور ۶ 
هزار و ۴۲۸ عدد است که این تعداد ناوگان 1۶۹ هزار و 
۶57 تن کالا را ترانزیت کرده است و افزایش 1 هزار و 7۶۶ 

درصدی داشته دارد.
کرمی عنوان کرد: پایانه مرزی پرویزخان یک مسیر امن 
و ایمن برای صادرات کالا است و بیشترین تجار عراقی 
رغبت دارند تا از این مرز مبادلات تجاری خود را انجام 

دهند.

گلستانكرمانشاه
مدیر اجرایی انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های توزیع برق:

 ایجاد نشاط  و ارتقای انگیزه  اصلی ترین هدف مسابقات منطقه ای 
مهارت شغلی است

طی ۲ ماه نخست سالجاری صورت گرفت؛

 افزایش ۱۷۰ درصدی ترانزیت از پایانه مرزی
ویزخان  پر



افزایشسرمایهبانکسینادردستبررسیاست
سرپرست بانک ســینا گفت: موضوع افزایش سرمایه این بانک از سوی 

سازمان حسابرسی در دست بررسی است
به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، جعفر صفایی مزیــد در نامه ای 
خطاب به ســازمان بورس و أوراق بهادار، تأکید کرد: گزارش توجیهی 
افزایش سرمایه شرکت، ۱۸ اسفندماه ۱۴۰۰ برای سازمان حسابرسی 

به عنوان بازرسی قانونی بانک ارسال شده است.
سرپرســت بانک ســینا تصریح کرد: به محض تأیید، گــزارش مذکور 
جهت صدور مجوز افزایش سرمایه برای ســازمان بورس و اوراق بهادار 

ارسال می شود.

کارآفرینبهنفتیهاخدماتمالی
سفارشیمیدهد

معاون امور بانکی از سفارشی ســازی خدمات مالی در بانک کارآفرین 
برای صنایع نفت، گاز و پتروشیمی خبر داد.

به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین؛ ســهراب صادقی در حاشیه 
بیست و ششمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 
ایران که با شــعار نفت دانش بنیان؛ تولید ایرانــی، صادرات جهانی، در 
تهران برگزار شــد، اعلام کرد: این نمایشگاه ها به دلیل تخصصی بودن، 
بهترین محل بــرای برقراری ارتباط شــرکت ها، پیمانکارها، بانک ها و 
بیمه ها با یکدیگر هســتند که به نوعی با تاثیرگــذاری در صنایع مادر 
کشور، پرچم دار حوزه خودشان محسوب می شــوند و همین موضوع 

ریسک همکاری با آنها را برای بانک  ها کمتر می کند.
وی با اشاره به سفارشی ســازی خدمات متنوع مالی در بانک کار آفرین 
برای شــرکت های حوزه نفت، گاز و پتروشــیمی، تصریح کرد: در این 
قبیل نمایشــگاه ها می توان خدمات بانکی را با توجه به نیاز هر شرکت، 
در یک بسته ویژه تعریف کرد تا امکان دریافت بهتر و بیشتر خدمات به 
شکل آسان و متناســب با نحوه فعالیت و نیازها، برای شرکت ها فراهم 

شود.
صادقی با اشاره به حضور موفق بانک کارآفرین در نمایشگاه پتروشیمی 
کیش در اسفند ماه سال گذشته، تاکید کرد: در ادامه تعامل و همکاری 
بانک کارآفرین با شــرکت های فعال در صنعت نفت، جلســات مثبتی 
با شرکت های حاضر در نمایشــگاه تهران نیز برگزار شد و به تفاهمات 
ضمنی و شــفاهی با برخی شرکت ها رســیدیم که حوزه فعالیت آنها از 
نفت و گاز گرفته تا پتروشیمی و پالایش و ... را شامل می شود و هرکدام 
با توجه به نوع فعالیت شــان، نیازهای متفاوتی هــم دارند که از جمله 
می توان به درخواســت تســهیلات، ضمانت نامه ، اعتبارات اسنادی، 

انجام امورات ارزی مثل حواله جات ارزی، صرافی و... اشاره کرد.
معاون امور بانکی بانک کارآفرین با اشــاره به تاکیــد مدیرعامل بانک 
مبنی بر لزوم تکمیل زنجیره خدمات توســط بانک کارآفرین در سال 
جاری، اعلام کــرد: بانک ها بایــد مجموعه ای از خدمــات را به عنوان 
ســوپرمارکت مالی به شــرکت های تولیدی ارائه بدهند و در کنار ارائه 
انواع خدمات بانکی باید به ســمت لیزینگ و بیمــه رفت؛ به خصوص 
لیزینگ کــه می تواند علاوه بر رفع بســیاری از مشــکلات واحدهای 
تولیدی، منافع بیشتری را هم نصیب شــرکتها کند و نتیجه این اتفاق 
هم ارائــه تخفیفات بیشــتر و کاهــش هزینه دریافــت خدمات برای 
شرکت هاســت. ما هم به عنوان بانک کارآفرین در همین مسیر حرکت 

کردیم و پیشنهادهای متنوعی در جلسات ارائه دادیم.
معاونت امور بانکی با همراهی مدیر بانکداری شرکتی، مدیر اعتبارات، 
رئیس اداره کسب و کار بانکداری شــرکتی و رئیس منطقه یک شعب 
تهران بانک، بــه منظور ارتقا تعاملات فی مابین با شــرکت های مطرح 
این حوزه که نــزد بانک، دارای تعاملات مالی و اعتباری هســتند، طی 
بازدیدی چند ســاعته از این نمایشــگاه با کرامتی مدیر عامل شرکت 
نفت پارس، دوستی مدیر عامل شــرکت پالایش نفت آفتاب، مدیران 
گـــروه صنعتی فاتح صنعت، هلدینگ نفت و گاز و پتروشیمی قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا و صندوق توسعه فناوری های نوین دیدار کردند.

مدیرعاملبانکدرآیینتجلیلازروسایشعبمنتخب:

تفاوتیبینکارمندانرسمیوقراردادیبرای
رشدوپیشرفتدرپستبانکایرانوجودندارد

اقتصادوتجارت :بهزاد شــیری مدیــر عامل بانک در آییــن تجلیل از 
روسای شــعب منتخب پســت بانک ایران که همزمان با سوم خرداد 
و ســالروز آزادسازی خرمشــهر برگزار شــد، با بیان اینکه تفاوتی بین 
کارمندان رســمی و قراردادی برای رشــد و پیشــرفت در پست بانک 
ایران وجود ندارد، ادامه داد: تنها ملاک ما برای ارتقا و پیشــرفت شغلی 
همکاران عملکرد درســت و شــفاف در حوزه کاری است و تمام تلاش 
مدیران بانک بر این اســت کــه کارکنان در این زمینــه دغدغه فکری 
نداشته باشــند.به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران، 
شــیری گفت: در جمع روســای منتخــب۵۰ درصد افــراد با مدرک 
لیسانس و ۵۰ درصد فوق لیســانس، نیمی از مدیران باتجربه و قدیمی 
و برخی از مدیران جوان در این جمع حضور دارند، ولی آنچه مشــاهده 
می شــود این اســت که مدرک تحصیلی ملاکی برای کار کردن افراد 

نیست ، بلکه تخصص و تلاش مهم است.
وی با بیان اینکه همه روســای شــعب منتخب در این جمع، مدیران 
شــعبه ممتاز و درجه یک نیستند، بلکه روسای شــعب درجات پایین 
تر هم حضــور دارند، افزود: برخــی اتفاقات در روند کاری این شــعب 
تاثیرگذاشته است ولی مهم این اســت که این افراد در مدیریت بحران 
اعتماد به نفس خود را از دســت نداده اند و توانسته اند به روال سابق باز 

گردند و در مسیر پیشرفت شعبه خود حرکت کنند.
شیری با تاکید بر اینکه برای توجه بیشتر به عملکرد روسای شعب ؛ در 
ارزیابی و پرداخت کارانه طرح انگیزشــی پایش و پویش ، تغییراتی به 
وجود آورده ایم، خاطرنشان کرد: با این تغییرات برخی از روسای شعب 

از کارانه بالاتری برخوردار می شوند.
مدیرعامل بانک با تاکید بر اینکه برای تغییرات معیشت کمیته ویژه ای 
در معاونت توسعه سرمایه انسانی و پشتیبانی تشکیل داده ایم که به این 
موضوع رســیدگی کند، گفت: تمام تلاش مدیران بانک این است که بر 
اســاس ظرفیت های قانونی بتوانند به تامین معیشت همکاران کمک 

کنند.
شیری با بیان اینکه برای تکمیل نیروی انسانی بانک تلاش های زیادی 
شده اســت، اظهار کرد: در حال حاضر با کمکی که قانون برای تبدیل 
وضعیت نیروهای قراردادی به رســمی ایجاد کرد ۲۶۹ نفر از همکاران 
قراردادی رســمی شــده اند و تنهــا ۴۳ درصد نیروی انســانی بانک 
قراردادی هســتند و همچنین ۶۶ نفر از همکاران شــرکتی نیز تبدیل 

وضعیت شده اند.
وی افزود: این تغییرات در نسبت نیروی انسانی بانک قدرت چانه زنی با 

سازمان امور استخدامی کشور را برای جذب نیرو در آینده بالا می برد.
بالاترین مقام اجرایی بانک با بیان اینکه تفاوتی بین کارمندان رسمی و 
قراردادی برای رشد و پیشــرفت در پست بانک ایران وجود ندارد، ادامه 
داد: تنها ملاک ما برای ارتقا و پیشرفت شغلی همکاران عملکرد درست 
و شفاف در حوزه کاری است و تمام تلاش مدیران بانک بر این است که 

کارکنان در این زمینه دغدغه فکری نداشته باشند.
مدیرعامل بانک با اعلام اینکه در ســال ۹۹ وزن منابع شــعب منتخب 
بانک ۲۸ درصد وزن کل منابع بانک بوده است و در اسفند سال گذشته 
این رقم به ۲۴ درصد رســیده اســت، تصریح کرد: این تغییرات چهار 
واحدی نشــان می دهد که برخی از شــعب با درجات پایین تر نیز رشد 

بیشتری داشته اند.

طیحکمیازسویرییسکلبیمهمرکزی:
رئیسکمیتهپدافندغیرعاملومدیریتبحران

نهادناظرصنعتبیمهمنصوبشد
معاون توســعه مدیریت ومنابع بیمه مرکزی طی حکمی از سوی عالی 
ترین مقام نهادناظر صنعت بیمه به ریاســت کمیته پدافند غیرعامل و 

مدیریت بحران این مجموعه حاکمیتی منصوب شد.
به گــزارش اداره کل روابط عمومــی و امور بین الملــل بیمه مرکزی، 
حمیدرضا مهدوی کوچک ســرایی با استناد به دســتورالعمل اجرایی 
ساختار، شــرح وظایف و تشــکیلات تفصیلی واحد ســازمانی پدافند 
غیرعامل در دســتگاه های اجرایی بــا ابلاغ رســمی مهندس مجید 
بهزادپور به عنوان رئیــس کمیته پدافند غیرعامــل و مدیریت بحران 

بیمه مرکزي جمهوري اسلامي ایران انتخاب شد.
شــایان ذکر اســت با توجه به اهمیــت صیانت از اطلاعــات بیمه ای 
شــهروندان و همچنین پیچیدگی های ســامانه هــای صنعت بیمه، 
فعالیت کمیته پدافند غیرعامل بیمه مرکزی در سال های اخیر همواره 
مورد تقدیر ســتاد پدافند غیرعامل کشــور قرار گرفته و دستاوردهای 

درخشانی را در کارنامه خود به ثبت رسانده است.
   گفتنی اســت اعضای کمیته پدافند غیر عامل و مدیریت بحران بیمه 
مرکزی متشــکل از مدیران حوزه ریاست کل، بازرســی، حسابرسی 
داخلی و مبارزه با پولشــویی، روابط عمومی و امور بین الملل، حراست، 
فرمانده پایگاه مقاومت بســیج و نماینده مرکز توسعه مدیریت ریسک 

هستند که دبیری آن بر عهده مدیر کل حراست است. 

رشنوادی:
روابطعمومیکانونومبداهمهتحولاتبیمه

سرمداست
مدیرعامل بیمه ســرمد به مناســبت روز ارتباطات و روابط عمومي، با 
حضــور در اداره کل روابط عمومي و امور بین الملل این شــرکت ضمن 

بازدید از روند فعالیتها، با کارکنان این اداره کل دیدار و گفت وگو کرد.
 به گــزارش اخباربانک به نقــل از روابط عمومی بیمه ســرمد، یعقوب 
رشــنوادی، در این دیدار با اشــاره به اهمیت حــوزه روابط عمومی در 
شرکت ها و سازمان ها گفت: امروز نقش روابط عمومی در سازمان های 
پیشرو برجسته اســت. حوزه روابط عمومی، رســانه و تبلیغات با فکر 
انسان ها ســر و کار دارد و مدیریت افکار عمومی کار بسیار پیچیده ای 

است.
وی با تاکید بر اینکه تصویری که از یک برند در ذهن افراد جامعه شکل 
می گیرد، اهمیت زیــادی دارد و گاهی می توانــد از واقعیت هم مهمتر 
باشــد، افزود: تصویر و تصور از یک برند را روابــط عمومی و تبلیغات در 
ذهن جامعه می ســازد و به همین دلیل، در شــرکت بیمه سرمد تاکید 

ویژه ای بر جدی گرفتن حوزه روابط عمومی داریم.
مدیرعامل بیمه سرمد خاطر نشــان کرد: روابط عمومی، مبدا و کانون 
همه تحولات در بیمه ســرمد است و باید پیشــران حوزه های دیگر در 
شرکت باشد و تلاش مدیران ارشد نیز این اســت که بتوانند راه را برای 

تاثیرگذاری بیشتر حوزه روابط عمومی هموار کنند.
رشــنوادی افزود: خواســته من از همکاران روابط عمومی این اســت 
که در کار رســانه ای و تبلیغات، بــه جای تمرکز بر افــراد، بر روی برند 
شرکت بیمه سرمد تمرکز کنند و تصویری مناسب از برند بیمه سرمد و 

خدمات شرکت در اذهان عمومی ایجاد کنند.
وی با اشاره به دیدار اخیر خود با دکتر ایمانی، مدیرعامل بانک صادرات 
ایران، گفت: جلســه صمیمانه، امیدبخش و کم نظیری با دکتر ایمانی 
داشــتم که نگاه مدیریت جدید بانک صادرات ایران به بیمه ســرمد، 
نویدبخش اتفاقات مهم و اساسی در ســال ۱۴۰۱ در سرمد است و نوع 

نگاه حمایتی ایشان، مسئولیت ما را در شرکت سنگین تر می کند.
مدیرعامل بیمه ســرمد اضافه کرد: با توجه به انتظارات شــکل گرفته 
نسبت به شــرکت، باید تلاش مضاعفی برای جلب رضایت سهامداران 
داشته باشیم و به اهداف شرکت در سال ۱۴۰۱ جامه عمل بپوشانیم و 

پاسخ مناسبی به حمایت های سهامداران خود بدهیم.
رشنوادی با اشاره به تغییرات مثبتی که در ماه های اخیر در بیمه سرمد 
اتفاق افتاده اســت، گفت: روزهای خوبی را برای شــرکت پیش بینی 
می کنم. با توجه به اینکه ســال ۱۴۰۱ نقطه عطــف فعالیت های بیمه 
سرمد است، این ســال می تواند آغاز یک دهه پرفروغ برای بیمه سرمد 
باشــد و این مهم می تواند با راهبری روابط عمومی و با تکیه بر تخصص 
تک تک همکاران این بخش محقق شود و شرکت به جایگاه واقعی خود 

در صنعت بیمه کشور دست یابد.
در پایان این دیدار رشــنوادی با اهدای لوح تقدیر از کارکنان اداره کل 

روابط عمومی و امور بین الملل سرمد قدردانی کرد.

آغازفراینداجراییسرمایهگذاریمجتمع
فولادخراساندرپروژهپسابشهرنیشابور

مجتمع فولاد خراســان در راســتای اجرای قرارداد سرمایه گذاری در 
پروژه پساب شــهر نیشابور، با برگزاری مناقصه، مشــاور این پروژه را از 
میان شرکت های معتبر و دارای گرید یک از ســازمان برنامه و بودجه 

کشور انتخاب کرد.
معاون طرح و توســعه شرکت مجتمع فولاد خراســان گفت: »شرکت 
مشــاور پدید آب ســپاهان« پس از طی فرایند انتخاب مشــاور برابر 
آئین نامه ی »خرید خدمات مشاوره« مصوب هیات وزیران انتخاب و در 

اردیبشهت ماه سال جاری، قرارداد انجام کار به آن ابلاغ شد.
اسحاقیان افزود: شرکت مشــاور در این پروژه انجام خدمات مهندسی، 
نقشــه برداری، طراحی و تهیه اســناد مناقصه و انتخاب پیمانکار را به 

عهده دارد.
وی افزود: مشــاور منتخب با حضور تیم مهندسی مشــاور در مجتمع 
فولاد خراسان در اوایل خرداد ماه ۱۴۰۱ و بازدید از محل احداث تصفیه 
خانه شــهر و برگزاری اولین جلســه مشــترک با حضور شرکت آب و 
فاضلاب نیشابور و مجتمع فولاد خراسان برنامه زمانبندی خود را ارایه 

خواهد نمود.
معاون طرح و توسعه فولاد خراســان اضافه کرد: شرکت مشاور در حال 
طراحی و تهیه نقشــه های اجرایی پروژه اســت، اظهار امیدواری کرد 
با تهیه مدارک فنی و اســناد مناقصه، هر چه زودتر نســبت به انتخاب 

پیمانکار اجرایی پروژه از طریق مناقصه اقدام شود.
سرپرست مدیریت مهندسی مجتمع فولاد خراسان نیز بیان کرد: این 
پروژه بزرگ دارای سه بخش شامل، »شبکه جمع آوری فاضلاب سطح 
شــهر« به طول حدود ۲۸۰ کیلومتر و ۵۰ هزار فقره نصب انشــعاب، 
»تصفیه خانه فاضــلاب« با ظرفیت ۴۰ هزار متر مکعب در شــبانه روز 
در جنوب شهر نیشــابور و نیز »خط انتقال از محل تصفیه خانه به محل 

مجتمع فولاد خراسان« می باشد.
اقبالی افزود: مشاور در طول اجرای پروژه، نظارت عالیه و کارگاهی را به 

عهده خواهد داشت.
گفتنی است، پروژه تصفیه پساب که در راستای اجرای مسئولیت های 
اجتماعی فولاد خراسان، با حدود ۱۲ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری 
اجرا خواهد شــد، بزرگترین طرح عام المنفعه فولاد خراسان است که با 
اجرای آن شبکه فاضلاب خانگی شــهروندان نیشابوری تکمیل شده و 
با ایجاد تصفیه خانه مــدرن و  بازچرخانی آب  در صنایع، کشــاورزی و 
ســایر مصارف، روزانه از هدر رفت ۴۰ هزارمتر مکعب آب در نیشــابور 

پیشگیری و از آن استفاده بهینه خواهد شد.
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بابخشنامهجدیدبانکمرکزی

دورانسوءاستفادهازحسابهایبانکیبهسرآمد

محمدحسین سیف اللهی مقدم   بانک مرکزی 
»دســتورالعمل الزامات اجرایی تعیین ســطح 
فعالیت اشخاص حقیقی فاقد شــغل و اشخاص 

حقوقی غیرفعال« را به بانک ها ابلاغ کرد.
به نقل از بانک مرکزی، »دســتورالعمل الزامات 
اجرایی تعیین ســطح فعالیت اشخاص حقیقی 
فاقد شغل و اشــخاص حقوقی غیرفعال« تدوین 
و پس از طرح و تصویب در جلسه ۲۴ اردیبهشت 
ماه هیأت عامــل بانک مرکزی، به شــبکه بانکی 

ابلاغ شد.
براســاس ماده ۶۷ آئیــن نامه اجرایــی مبارزه 
با پولشــویی مصوب هیــأت وزیــران، بانک ها و 
مؤسســات اعتباری غیربانکی مکلفند به منظور 
پایش مســتمر ارباب رجوع در فرآیند شناسایی 
معمول و نیز ارزیابی ریســک برقراری تعاملات 
کاری با آن ها، نســبت به تعیین ســطح فعالیت 

ارباب رجوع اقدام کنند.
براین اساس در گام نخســت از اجرای تکالیف و 
الزامات مقرر، الزامات اجرایــی مربوط به تعیین 
سطح فعالیت اشخاص محجور به نحوی که امکان 
سو استفاده از حساب های سپرده و سایر خدمات 
بانکی قابــل ارائه بــه آن ها محدود شــود، طی 
مقرراتی با عنوان »دســتورالعمل اجرایی تعیین 
حدود ارائه خدمات بانکی به اشخاص محجور در 
مؤسســات اعتباری« تدوین و پس از تصویب، به 

شبکه بانکی کشور ابلاغ شد.
گام دوم، تدویــن الزامات اجرایی تعیین ســطح 
فعالیت اشخاص حقیقی فاقد شــغل و اشخاص 
حقوقی غیرفعال در دســتور کار قــرار گرفت. بر 
این اساس، مقرراتی تحت عنوان »دستورالعمل 
الزامات اجرایی تعیین ســطح فعالیت اشــخاص 

حقیقی فاقد شــغل و اشخاص حقوقی غیرفعال« 
تدوین شد که پس از طرح و تصویب هیأت عامل 

بانک مرکزی، به شبکه بانکی ابلاغ شد.
دســتورالعمل الزامــات اجرایی تعیین ســطح 
فعالیت اشخاص حقیقی فاقد شــغل و اشخاص 
حقوقــی غیرفعال )پیوســت( متضمــن احکام 

مهمی است که اهم آن ها به قرار ذیل است:
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی باید نسبت 
به تعیین ســطح فعالیت مورد انتظار اشــخاص 
حقیقی فاقد شغل یا اشــخاص حقوقی غیرفعال 
اقدام نموده و مراتب را مطابق با رویه ای که بانک 
مرکزی تعییــن می کند به بانــک مرکزی اعلام 
کنند. سطح فعالیت تعیین شــده نباید از حدود 
مجاز اعلامی بانک مرکزی برای اشــخاص مزبور 
فراتــر رود. البته در مقررت ابلاغی شــرایطی در 
نظر گرفته شده اســت که به موجب آن، اشخاص 
حقیقی فاقد شــغل در صورت وجود درآمدهای 
غیرشغلی مســتمر مانند دریافت اجاره از املاک 
و یا سود دریافتی از ســپرده های بانکی، بتوانند با 
ارائه اســناد و مدارک معتبر خدمات بانکی مورد 

نیاز خود را به نحو مطلوبی مدیریت کنند.
بانک هــا و مؤسســات اعتبــاری غیربانکی باید 
ســطح فعالیت مورد انتظار هر یک از اشــخاص 
حقیقی فاقد شــغل یــا حقوقی غیرفعــال را به 
صورت سامانه ای نگهداری کنند و سطح فعالیت 
محقق شــده آن ها نزد خود را حداکثر پس از ۴۸ 
ســاعت از زمان وقوع هر تراکنش محاسبه کنند، 
به نحوی که در صــورت تخطی ســطح فعالیت 
محقق شده شخص حقیقی فاقد شغل یا شخص 
حقوقی غیرفعال قبل از سررســید یک ســاله از 
ســطح فعالیت مورد انتظار وی، مراتب به صورت 

خودکار اعلام شود.
اشــخاصی که در چارچوب رویه فوق از ســطح 
فعالیت مورد انتظار عبور می کنند، باید به طریق 
مقتضــی از جمله ارســال دعوت نامه به نشــانی 
ارباب رجوع، ارســال پیامک و یا ســایر روش ها، 
برای ارائــه توضیحات و در صورت لزوم تســلیم 
مدارک و اســناد مثبته به درگاه های حضوری یا 
غیرحضوری مؤسسه اعتباری دعوت شوند و فرم 
پیوســت برای تکمیل در اختیار آن ها قرار گیرد. 
در این شــرایط، نحوه اقدام مؤسســات اعتباری 
متناســب با توضیحات ارائه شده از سوی شخص 
حقیقی فاقد شــغل یا شــخص حقوقی غیرفعال 
مربوط تبیین شده است. همچنین ضمانت اجرای 
مقتضی برای عــدم مراجعه اشــخاص مزبور در 
مهلت یک ماهه تعیین شــده جهــت مراجعه به 
درگاه های حضــوری یا غیرحضوری مؤسســه 
اعتباری و ارائه توضیحــات مذکور در نظر گرفته 

شده است.
علاوه بر پایش ســطح فعالیت اشخاص یادشده، 
بانک ها و مؤسســات اعتبــاری غیربانکی باید از 
طریق اتصــال اطلاعات اقتصادی اشــخاص به 
ســامانه های عملیاتی خود، از عدم ارائه خدمات 
بانکی شــامل افتتاح حســاب ســپرده تجاری، 
اعطای هرگونه ابزار پذیرش و اعطای تســهیلات 
و قبول انواع تعهــدات با موضوعــات تجاری به 
اشخاص حقیقی فاقد شــغل و نیز افتتاح حساب 
ســپرده بانکی، اعطای هرگونه ابــزار پذیرش، 
اعطــای هرگونه ابــزار پرداخت، اعطــای انواع 
تســهیلات و قبول انواع تعهدات و اعطای دسته 
چــک جدید بــه اشــخاص حقوقــی غیرفعال 

اطمینان حاصل کنند.

خریدار  مدیرعامل شــرکت توســعه فرآوری 
صنایــع و معادن ماهان ســیرجان اعــلام کرد: 
میزان تولید سنگ آهن شرکت در سال ۱۴۰۰ در 
مجموع بــه ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تن رســید که 
علاوه بر ثبت بالاترین رکورد، در مقایســه با سال 

قبل آن ۱۷ درصد افزایش داشت.
به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردشگری، 
مهــدی بهرامــی گفت: ســال ۱۴۰۰ بــا وجود 
مشــکلات برای همه صنایع و اقتصاد کشور، این 
شرکت سال خوبی را پشت سر گذاشت و توانست 
در تولیــد، فــروش و اشــتغال زایی رکوردهای 

مختلف ثبت کند.
وی افزود: میزان باطله برداری در ســال گذشته 
نیز ۳۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تن بــود که بالاترین 
رکورد از ابتدای شــروع به کار در معدن تاکنون 
است. میزان فروش شرکت نیز در سال ۱۴۰۰ به 
بیش از ۵۵ هزار میلیارد ریال رســید که نســبت 
به مدت مشابه ســال ۱۳۹۹ با رشد ۴۰ درصدی 

همراه بود و رکورد سالانه فروش را ثبت کرد.
وی اظهار کرد: در بخش اشــتغال نیز شاهد رشد 
۱۹ درصدی پرسنل نسبت به ســال قبل بودیم 
به طوری که جمع نیروهای شــاغل در شــرکت، 

پیمانکاران و مشاوران به ۸۶۰ نفر رسید. 
بهرامی گفت: علاوه بر ثبت رکورد در بخش های 
تولید، فروش و اشــتغال، در آخریــن رتبه بندی 

انجام شــده توســط ســازمان مدیریت صنعتی 
ایران در همایش شــرکت های برتر ایران، موفق 
به کســب رتبه ۱۱۶ در بین ۵۰۰ شــرکت برتر و 
همچنین کســب رتبه هشــتم در بیــن برترین 
شرکت ها در حوزه اکتشاف، استخراج و خدمات 
جانبی شــدیم. وی افزود: شرکت در حوزه ایمنی 
نیز موفق شد با رشد عملکرد ۱۸درصدی نسبت 
به دوره گذشــته، رتبه هفتم را در ممیزی سالانه 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیــدرو( در بیــن ۴۸ واحــد تابعه این 

سازمان در کل کشور کسب کند.
 بهرامی در خصوص برنامه های امســال شرکت 
گفت: آغــاز عملیــات اجرایی احــداث کارخانه 
کنســانتره به ظرفیت ۲.۵ میلیون تن در ســال، 
بهره بــرداری از کارخانه خردایش ســنگ آهن 
به ظرفیت چهــار میلیون تن در ســال طی نیمه 
نخســت امســال، پایان روند پذیرش شرکت در 
بورس و تولید ســنگ آهن به میزان سه میلیون 
تــن از اهــم برنامه های ســال ۱۴۰۱ شــرکت 
اســافزود: همچنین عملیات حفاری اکتشــافی 
به میــزان حداقل ۱۰ هــزار متــر در معدن ۵ و 
محدوده های اکتشــافی شــرکت، بهره برداری 
از ســامانه معدنکاری هوشــمند )دیسپچینگ( 
معدن ۵ در نیمه نخست امسال، استقرار سیستم 
مدیریت یکپارچه در سطح شرکت، بهره برداری 

از سیستم جدید زهکشــی معدن، اتمام عملیات 
اجرایی پایداری شیب دیواره شمالی معدن، اتمام 
مطالعات هیدروژئولوژی معدن و اجرای عملیات 
پمپاژ چاه های زهکشــی و تملک محدوده های 
معدنی جدیــد از دیگر برنامه های ســال جاری 

شرکت ماهان سیرجان است.
بهرامی تصریح کرد: برای تحقق شــعار امسال که 
به تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین نامگذاری 
شده، لازم اســت ابتدا نگاه ویژه به مقوله تولید و 
اشــتغال در بدنه دولت شــکل بگیــرد و حداقل 
شــاهد ایجاد موانع متعــدد در ایــن زمینه ها از 
ســوی دولت نباشــیم . وی افزود: همچنین باید 
مواردی همچون تعریف سازوکارها و قوانین پویا 
به جای بروکراســی های معمول اداری، پرهیز از 
برنامه های کلیشــه ای و نمایشی، مطالبه درست 
مردم و رسانه ها از مســوولان و ارزیابی برنامه ها و 
اقدامات دستگاه ها با شاخص های ملموس برای 
مردم  محقق شــود تا زمینه تولید بر مبنای ایجاد 

دانش در داخل کشور فراهم شود.
شــرکت توســعه فرآوری صنایع و معادن ماهان 
سیرجان )ســهامی عام( به عنوان یکی از شرکت 
های هلدینگ صنایع و معادن ماهان وابســته به 
گروه مالی گردشــگری، با هدف سرمایه گذاری 
در طرح ها و پروژه هــای تخصصی حوزه صنعت و 

معدن کشور فعالیت می کند.

پارسیان

سامانه پرداخت لحظه ای »پل« در 
بانک پارســیان راه اندازی و امکان 
انتقال وجه بین بانکی با ســهولت، 
سرعت و امنیت بیشتر و به صورت 
لحظــه ای فراهم شد.مشــتریان 
بانک پارســیان با اســتفاده از این 
سامانه می توانند با امنیت بیشتر و 
کارمزد کمتر نسبت به سامانه های 
ســاتنا و پایا، بــرای انتقــال آنی 
مبالغ ۱۵۰ میلیــون ریال یا کمتر 

با اســتفاده از اینترنت 
بانــک و همــراه بانک 
پارسیان، به صورت آنی 
به انتقال وجه به حساب 
افراد در سایر بانک هایی 
کــه دارای این ســامانه 
هســتند، اقــدام کنند.

این گزارش می افزایــد، پرداخت 
لحظه ای از طریق سامانه پل، ازنظر 
کارکردی شــبیه به انتقال وجه از 

طریق کارت بــه کارت 
اســت با این تفاوت که 
مبدأ و مقصد تراکنش ها 
در این ســامانه، به جای 
شماره  کارت،  شــماره 
شــبای حســاب افراد 
است.شــایان ذکر است؛ 
با توجه بــه انتقال آنــی وجوه در 
این ســامانه، امکان لغــو تراکنش 
وجود نداشــته و ضروری است که 

کاربران اینترنت بانک ابتدا نسبت 
به استعلام شماره شــبای مقصد 
اطمینــان حاصل کرده و ســپس 
نســبت به انجام انتقال وجه اقدام 
کنند.گفتنی اســت، ســامانه پل، 
سرویســی بین بانکــی، هماهنگ 
و استاندارد در ســطح کشور است 
که با نظارت بانک مرکزی، تسویه 
پرداخت هــای لحظــه ای با حجم 

انبوه و مبالغ خرد را فراهم می کند.
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